


مطالب ماهنامه بورس و بانک را
 در بانک اطلاعات نشریات کشور بخوانید

w w w . m a g i r a n . c o m

ماهنامه تخصصي بورس و بانک

فهرست

دکتر همتی رئیس کل بانک مرکزی:

 همه باید در حوزه فرهنگ سازی مالیاتی
فعالیت کنند

 راه اندازی سامانه تکمیلی نیما 
با عنوان ایفای تعهدات واردات

  

رئیس کل بیمه مرکزی اعلام  کرد:

پرتفوی 60 هزار میلیارد 
تومانی صنعت بیمه در سال ۹8

www.bourse-bank.com

سال چهارم - شماره  38 -  تیر ماه  1398- قیمت 25000 تومان

ماهنامه خبری -تحلیلی  و علمی

؟؟؟؟؟؟

 فصل داغ ؟؟؟؟؟؟
 مجامع
 شرکت ها

لاریجانی در مراسم روز »صنعت ومعدن« :

بانک ها بر واحدهای 
تولیدی دارای معوقه 

سخت گیری  نکنند

صاحب امتیاز- مدیر مسئول:
 نعمت ا... شهبازی

 زیرنظر شورای سیاستگذاری 
دبیر تحریریه:

معصومه صالحی
تحریریه: 

نگار رشیدی - انسیه شهبازی
وحید نمازی - وحید محمدخانی 

امور هنری:
کاوه رحیمی

ویراستار:
سهیلا پاکیشان

امور مالی:
حمید رضا درخشان

امور اداری : 
امیر رضایی نسب - محمد عسگری 

سعید موسوی  - محسن میرشفیعیان
نشانی: 

تهران ، میدان هفت تیر
 خیابان قائم مقام- کوچه سام - پلاک .

تلفن:  88810365  - 86073662 
نمابر: 88841485

مجری چاپ:  حسین دشتی
چاپ: رواق روشن مهر

 تقسیم سود شرکت ها در مجامع سالیانه
 مبنای علمی و کارشناسی ندارد

حقانی نسب تحلیلگر بازار سرمایه:

معاون سازمان بورس مطرح کرد: 

 پسته و خرما
اهداف بعدی بورس کالا

 لیگ ستارگان بورس
پل ارتباطی صنعت ودانشگاه

رئیس سازمان بورس اعلام کرد:

رئیس مجلس در دیدار با مسئولان نظام مالیاتی:



 تحقق درآمدهای مالیاتی
 با استقرار نظام هوشمند مالیاتی

وزیر اقتصاد وعده داد:

 به دنبال تشکیل هلدینگ  های
 سرمایه گذاری استانی هستیم

معاون طرح و برنامه وزارت صمت:

 کارنامه ۲۹۳ شرکت بورسی
 در فصل مجامع

 شرکت های سهامی
 چقدر سود تقسیم کردند؟

 بازار سرمایه به هوشمندی
و بلوغ قابل قبولی رسیده است

مدیرعامل گروه مالی سپهر صادرات:

مدیرعامل کارگزاری بانک سامان:

بیمه را در سایت »بورس و بانک« بخوانید اخبار بورس، بانک و
بــه اطــاع مخاطبــان محتــرم ماهنامــه علمــی، تحلیلــی و خبــری »بــورس وبانــک« و فعــالان بازارهــای مالــی مــی رســاند کــه ســایت خبــری بــورس و بانــک 
بــا هــدف انتشــار جدیدتریــن و بــه روزتریــن اخبــار و رویدادهــای بورس،بانــک و بیمــه هــای کشــور راه انــدازی شــده و اخبــار و گــزارش هــای مربــوط 
بــه ایــن حــوزه را بــه صــورت روزانــه منتشــر و در اختیــار عمــوم عاقــه منــدان قــرار خواهــد داد. مدیــران عامــل محتــرم ســازمان هــا و شــرکت هــا و 
 همچنیــن مدیــران محتــرم روابــط عمومــی بانــک هــا، بیمــه هــا و بــورس مــی توانند اخبــار مهــم مرتبط بــا واحــد متبــوع خــود را بــرای درج در ســایت خبری
 »بورس وبانک« ارســال کنند تا پس از بررســی های معمول نســبت به انتشــار آن اقدام شــود. عاقمندان می توانند اخبار و گزارش های خود را به آدرس تلگرامی
  boursebankmonthly@ ارســال و در صــورت لــزوم برای کســب اطاعات بیشــتر با شــماره تلفن 86073662 تمــاس حاصل فرمایند. آدرس ســایت خبری

 بورس و بانک www.bourse-bank.com است.

 تحریم ها بازدهی  خوبی
 نصیب سهامداران کرد

 علیرغم همه تحریم ها،  به همت تولیدکنندگان
 و صنعتگران تولید همچنان پا برجاست

وزیر صمت در روز ملی صنعت و معدن: 

 گرامیداشت
  روز ملی

 صنعت و معدن
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فصل ابهام زدایی 
برای سهامداران

سرمقاله 

بازار سرمایه کشــور همه ســاله در ماه های خرداد و تیر تحت تاثیر جریان سنگین اطلاعات 
شرکت ها و فصل مجامع قرار می گیرد. در سالجاری نیز در حالی بازار سهام در حال  عبور از یک 
دوره خاص تاریخی اســت که در این میان عواملی از جمله شرایط سیاسی کشور و تحریم های 
اقتصادی، فرصت ها و تهدیدهایی را برای شرکت های حاضر در بورس اوراق بهادار رقم زده است. 
گرچه گزارش های دوره ای و شفاف ســازی ناشــران اثر قابل ملاحظه ای در رفع ابهامات داشته 

است، اما اصلی ترین مکمل این اطلاعات را باید در مجامع شرکت ها جست وجو کرد.
به  طور کلی در مجامع بســیاری از خبرهای خوب و بد درباره شرکت ها سبب می شود که فصل 
مجامع دوره ای شــلوغ و پربار برای فعالان و تحلیلگران باشد. به این ترتیب انتظار می رود اخبار 
منتشر شــده در مجامع، روند منطقی تری را در صعود شاخص طی ماه های آتی رقم بزند. در این 
میان برخی از کارشناسان بازار سرمایه معتقدند که با توجه به شرایط سیاسی و اقتصادی کشور 
طی چند ماه گذشــته و وجود شرایط خاص و متفاوت نســبت به سال های قبل؛ مجامعی که در 
سالجاری برگزار شد، نسبت به سال های قبل با چالش ها و مسائل جدیدی روبه رو بود. به  طوری که 
امسال سهامداران با حضور فعال تر در مجامع شــرکت های موردنظر به دنبال رفع ابهامات خود 
در خصوص شرایط کلی و وضعیت مالی شرکت ها بودند. البته ابهامات یاد شده در مجامع امسال 
بیشتر حول موضوعات مربوط به شرایط تحریمی کشور و همچنین نوسانات نرخ ارز و تاثیرات آن 

بر عملکرد شرکت در سال گذشته و پیش بینی وضعیت شرکت در سال جدید بود.
در این میان البته 3 موضوع کلی از جمله وضعیت فروش شــرکت ها در شرایط تحریم، روند 
نرخ محصولات صادراتی و مواد اولیــه وارداتی و قیمت فروش داخلی محصولات و مواد اولیه 
شرکت های دارای نرخ تکلیفی؛ از مهم ترین مواردی بود که به شدت مورد توجه سهامداران و 

تحلیلگران در مجامع سالجاری قرار گرفت. 
از این رو، نگاهی گذرا به کارنامه شــرکت های بورسی در مجامع سالجاری حاکی از آن است 
که عملکرد گروه های مختلف در این فصل متفاوت بوده و هر یک از آنها اعم از پتروشیمی ها، 
بانک ها، خودرویی ها، سیمانی ها، پالایشی ها و فرآورده های نفتی، فلزی ها و معدنی ها، دارویی ها 
و یا شرکت های گروه آب و برق و گاز، موفق به کسب نمرات گوناگونی شده و سهامداران خود 

را از مجامع سالجاری خوشحال یا ناراحت و دست پر یا خالی بدرقه نموده اند. 
در مجموع، اغلب فعالان بازار ســرمایه و تحلیلگران اعتقاد دارند کــه گزارش های ماهانه، 
عملکرد و تولید و فروش شرکت ها در اردیبهشــت و خردادماه نه  تنها محرک مناسبی برای 
بازار بوده؛ بلکه با قرار داشتن در فصل مجامع و تقسیم سود مناسب شرکت ها، انتظار می رود 
روند رو به رشد بازار سهام کماکان ادامه داشته باشد؛ به  طوری که پیش بینی می شود تا پایان 
تیرماه و اتمام فصل مجامع شاخص کل محدوده 250 هزار واحد را فتح و از این مرز عبور کند.

 نعمت اله شهبازی
صاحب امتیاز و مدیر مسئول
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بازار ســرمایه طی ماه های ابتدایی سالجاری شــاهد برگزاری بخش عمده ای از مجامع 
شــرکت های فعال در این بازار بود؛ به گونه ای که برگــزاری این مجامع به خصوص در 
روزهای پایانی تیرماه به اوج خود رســید. گردهمایی سهامداران و مدیران که به  منظور 
تصمیم گیری درباره مسائل مهم شرکت ها برگزار می شود و اصطلاحا به آن مجمع عمومی 
اطلاق می شــود؛ معمولا سالی یک بار یا آنطور که در اساسنامه پیش بینی شده است برای 
رســیدگی به ترازنامه و صورت  سود و زیان ســال مالی قبل و صورت دارایی و مطالبات 
شــرکت و صورتحساب عملکرد دوره ای شرکت و رســیدگی به گزارش مدیران، اعضای 
هیات مدیره، بازرسان و سایر امور مربوط به حساب های سال مالی تشکیل می شود.با توجه 
به اینکه امسال نیز شرکت های بورسی به دلیل وجود مشکلات متعدد اقتصادی و نوسانات 
نرخ ارز مجامع ســالیانه خود را در شرایطی متفاوت تر از ســال های قبل برگزار کردند و 
بسیاری از آنها توانستند رضایت سهامداران خود را جلب کنند؛ اما بودند شرکت هایی که 
به دلیل شفاف نبودن صورت های مالی و یا زیان ده بودن نتوانستند عملکرد خوبی داشته 
باشــند و یا در مجامع گزارش های خوبی از عملکرد خود ارائه بدهند. در همین خصوص 
به سراغ بهروز خدارحمی عضو هیات علمی دانشگاه تربیت مدرس و مدیرعامل گروه مالی 
سپهر صادرات رفته و نظر وی را در خصوص کیفیت برگزاری مجامع امسال در مقایسه با 

سال های قبل جویا شدیم که ماحصل این گفت وگو در ادامه از نظرتان می گذرد:
 با توجه به فصل داغ مجامع شرکت های بورسی؛ به نظر جنابعالی مجامع امسال 

در مقایسه با سال های قبل چه تفاوت های مهمی داشته است؟
مدت ها اســت بازار سرمایه در کشورمان به یک پختگی قابل  قبولی رسیده است و به نظر 
می رســد مجامع هم صحه دیگری بر آن گذاشتند. تا یکی دو سال پیش یا قدری پیشتر 
درصدد بودیم به این جمع بندی برســیم که آیا بازار ســرمایه خوب است یا بد؟ بازار پر 
رونقی است و چشــم انداز خوبی دارد یا نه؟ بازار رکودی اســت یا خیر؟ و ... مواقعی که 
بازار ســهام خوب بود، همه به ســمت بازار هجوم می آوردند؛ مواقعی هم که خوب نبود؛ 
از بازار فاصله می گرفتند یا سهامشــان را عرضه می  کردند و از بازار بیرون می رفتند. پس 
از آن وارد مرحله ای شــدیم که اولویت اول این بود که در هر شــرایطی کدام دســته از 
صنایع وضعیت مطلوب تری دارند؟ کمی با تحلیل ها به صنایع نزدیک تر شده و حتی در 
بازارهایی که اصطلاحاً بازارهای خرسی و قرمز رنگ هستند و عرضه کننده بیشتری نسبت 
به خریدار سهم دارند؛ بررسی می کردیم کدام صنایع وضعیت بهتری دارند و کدام صنایع 
از وضعیت مطلوبی برخوردار نیستند. خوشبختانه مدتی است فعالان عمده بازار سرمایه به 
یک جمع بندی و پختگی خوبی در این خصوص رسیده اند. در واقع حالا با توجه به عملکرد 
شرکت ها و چشم انداز و رفتار بازیگران در یک سهم به این نتیجه می رسیم کدام سهم از 
یک صنعت خاص وضعیت مطلوب تری دارد؟ چراکه بازار دیگر این موضوع را نمی پذیرد و 
به این پختگی رسیده است که از این مرحله عبور کند و مقداری جلوتر قضاوت کند. در 
یک صنعت علیرغم اینکه چشم انداز خوب یا منفی برای آن صنعت متصور است؛ تعدادی 
شرکت ها در داخل آن صنعت قرار دارند که وضعیتشان از بقیه بهتر است و باید آنها را پیدا 
کرد که نشاندهنده آن است که به یک هوشمندی، پختگی و بلوغ بیشتری رسیده است. 
به نظر من مجامع امسال این غربالگری را انجام دادند.از سوی دیگر اطلاعات در بازارهای 
سرمایه از کانال های مختلفی منتشر می  شــود و بسیاری از اطلاعاتی هم که انتشار پیدا 
می کند؛ قبل از مجامع شرکت ها و حتی قبل از تهیه صورت های مالی در قالب گزارش های 
ادواری و مصاحبه های مدیران شرکت  ها و گزارش های تولید و فروش و غیره است که در 
بازار منتشر می شود. در واقع بسیاری از اطلاعات قبل از مجامع و پیش از تهیه صورت های 
مالی و حسابرسی شده در بازار منتشر می شود؛ بنابراین فعالان بازار با توجه به اطلاعاتی 
که با دقت بیشتری به دســت می آورند؛ تحلیل ها و پیش بینی هایی را راجع به تک تک 
سهم ها انجام می دهند که انتشار صورت های مالی و برگزاری مجامع به نوعی صحه گذاری 
برای پیش بینی هایی اســت که افراد با توجه به اطلاعات در دسترس داشته اند. آنچه در 

مجامع امسال اتفاق افتاد، عموماً از همین جنس بود؛ افرادی که هوشمندانه تر سهم هایی 
را با نگاه بنیادی انتخاب کرده بودند و وضعیت مناسب تری در صنعت خود داشتند که در 
مجامع هم مهر تأیید بر آنها گذاشته شد.به نظر من بازار سرمایه پله پله به سمتی حرکت 
می کند که با توجه به وجود رسانه ها و  شبکه های اجتماعی مختلف؛ عطش و تقاضا برای 
پاسخگویی و پاسخ خواهی از شرکت ها و سرعت انتشار اطلاعات نسبت به قبل بسیار بیشتر 
شده اســت. تصور می کنم مجامع ما دیگر نمی توانند همچون سابق برگزار شوند؛ چراکه 
فعالان بازار سرمایه از کانال های مختلف اخباری را دریافت کرده  و می خواهند در مجامع 
پاســخ خواهی و اطلاعات بیشــتر و تحلیل های عمیق تری را دریافت کنند. به نظر بنده 

مجامع امسال بسیار بهتر از سال های قبل برگزار شد.
به نظر جنابعالی تشدید تحریم ها بر عملکرد و بازدهی یا سودآوری  شرکت های 

بورسی چه  تأثیری داشته است؟
مطمئناً تحریم ها بر عملکرد شرکت ها تاثیر بسزایی خواهد داشت. آنچه که مسلم است 
اینکه کشــور از نظر اقتصادی در شرایط خوبی قرار ندارد و این موضوع هم ارتباطی به 
نهادها و شــرایط اقتصادی داخل کشور ندارد. به هر حال ما در منطقه شرایط متفاوتی 
نسبت به سال های قبل داریم. چه خوب  بود این اصلاحات و تحلیل ها و اثرگذاری آنها 
بر روی شــرکت ها را در شرایط آرام تری در بازار تجربه می کردیم؛ نه حالا که حتی اگر 
تصمیم درستی اتخاذ شــود و به خوبی تحلیل و بهتر حرکت کنیم با محدودیت های 
کلانی که مخصوصاً طی یکی دو سال اخیر بر شرکت ها حاکم بوده است روبه رو شویم.

عملکرد بانک ها و بیمه های بورسی را چگونه ارزیابی می کنید؟  
بانک ها و بیمه های بورسی طی چند سال گذشته به دلیل تعدد نهادهای نظارتی با مشکلات 
متعددی مواجه هستند؛ چراکه برای بانک ها و بیمه های بورسی حداقل سه نهاد نظارتی وجود 
دارد. بانک ها و بیمه های بورســی یک نهاد ناظر تحت عنوان سازمان بورس دارند که طبیعتاً 
باید از قوانین و مقررات و گزارشگری مطابق با آنها تبعیت کنند. از طرفی دیگر هر کدام از این 
دو بخش یک نهاد ناظر تخصصی جداگانه دارند. بانک ها یک نهاد ناظری تحت عنوان بانک 
مرکزی و بیمه ها یک نهاد ناظری تحت عنوان بیمه مرکزی دارند که هم صنف با آنهاست و از 
نزدیک فعالیت های کسب وکاری آنها را رصد می کنند و هر کدام از آنها نیز قواعد خاص خود 
را دارند.  ســومین نهاد ناظر هم سازمان حسابرسی است که این نهاد هم دغدغه های خاص 
خود را دارد. با تمام تغییر و تحولاتی که طی ســالیان اخیر به صورت شتابان صورت گرفته 
است؛ این چند نهاد ناظر که منطقاً می توانستند با یکدیگر به یک اجماع برسند و یک  سری 
گزارش ها و صورت های مالی و استانداردها را داشته باشند و به جمع بندی برسند؛ متاسفانه تا 
این لحظه صورت نگرفته است و هر کدام از این نهادها فقط به فکر برآورده کردن دغدغه های 
سازمانی خود بوده اند. نهایتاً مجموعه شرکت هایی همچون بانک ها و بیمه ها در این میان با 
آسیب های جدی مواجه شــدند. این چند دستگی باعث شد عموماً این دست از نهادها چه 
نهادهای بیمه ای و چه نهادهای بانکی که در بورس بودند؛ در گزارشگری صورت ها مالی خود 

دچار سردرگمی و یا تعلل شوند و یا مجامع خود را با تاخیر برگزار کنند.
 به نظر شما بهتر است شرکت ها تقسیم سود بیشتری بین سهامداران داشته 
باشند یا اینکه بخشی از درآمدهای خود را به تقسیم سود و بخشی دیگر را 

برای طرح های توسعه ای اختصاص دهند؟
شرکت ها با یکدیگر متفاوت هستند. اگر شرکتی فرصت های سودآوری و  توسعه ای داشته 
باشــد و  ســهامدار هم این موضوع را ببیند و بداند که اگر سودی تقسیم نمی شود صرف 
افزایش سرمایه و توسعه آن شــرکت خواهد شد؛ قطعا به دنبال گرفتن سود نخواهد بود. 
اگر این موضوع به صورت ملموس باشد و بلافاصله این اتفاق یک اثر مثبت بر روی قیمت 
ســهام بگذارد و قیمت سهم افزایش پیدا کند؛ کمتر ســهامداری پیدا می شود که با این 
اقدام مخالفت کند. نکته حائز اهمیت اینکه شرکت ها نباید شگفتی یا سورپرایزی را برای 

سهامداران نسبت به رویه های سابق داشته باشند.

خدارحمی، مديرعامل گروه مالی سپهر صادرات:

 بازار سرمایه به هوشمندی
پختگی و بلوغ قابل قبولی 

رسیده است
بانک ها و بیمه های بورســی به دلیل تعــدد نهادهای 

نظارتی با مشکلات متعددی مواجه هستند
معصومه صالحی
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تیرماه فصل برگزاری مجامع عمومی شرکت هاست و 
اکثر شرکت های بورسی و فرابورسی طبق اصلاحیه 
قانون تجارت باید حداکثر 4 ماه پس از پایان ســال 
مالی، مجامع ســالانه خود را برگزار کنند. به همین 
دلیل همه ساله در روزهای پایانی تیرماه شاهد اوج 
برگزاری مجامع شرکت های بورسی هستیم که در 
این مجامع شرکت ها با ارائه گزارش ها و صورت های 
مالی خود ســعی در شفاف  ســازی و ایجاد رضایت 
برای ســهامداران خود دارند.طی سال های اخیر به 
دلیل وجود مشــکلات اقتصادی و تشدید تحریم ها 
بسیاری از مدیران شــرکت ها با سختی های زیادی 
دســت وپنجه نرم می کنند و در کنار دغدغه ناشی 
از شــرایط اقتصادی نه چندان خــوب؛ باید نگران 
چالش فقدان ســود و یا کاهش سود تقسیمی بین 
سهامداران و ســرمایه گذاران و جلب رضایت آنان و 
توجیه قابل قبولی برای این مهم باشــند. البته در 
این میان شرکت هایی که دستی بر صادرات دارند؛ 
به مراتب وضعیت بهتری داشته و خبرهای خوشی 
برای سهامداران در مجامع عمومی دارند و می توانند 
رضایت سهامدارانشان را جلب کرده و آنها را دست 
پر روانه کنند؛ اما وضعیت اکثر شــرکت  ها اینگونه 
نیســت. ماهنامه »بورس و بانک« به همین بهانه با 
حمیدرضا مهرآور مدیرعامل کارگزاری بانک سامان 
گفت وگویی انجام داده است که در ادامه می خوانید:
 با توجه بــه فصل داغ مجامع شــرکت های 
امسال در  نظر جنابعالی مجامع  به  بورســی؛ 
مقایسه با سال های قبل چه تفاوت های مهمی 

داشته است؟
دو موضوع مجامع امسال را از مجامع سال های قبل 
متمایز کرد که مورد اول بحث ســودهای تسعیر ارز 
شــرکت ها و به طور خاص بانک ها بود که متاسفانه 
مجامــع برخی از آنها را با مشــکل مواجه کرد و به 

تعویــق انداخت. مــورد دوم بحث تجدیــد ارزیابی 
دارایی هــا با توجه به قانون جدیــد بود که می تواند 
شرایط افزایش ســرمایه از تجدید ارزیابی ها را برای 

شرکت ها تسهیل کند. 
با توجه به تشــدید تحریم هــا و تاثیر آن بر 
عملکرد شــرکت های بورسی؛ به نظر شما این 
انتظارات سهامدارانشان  توانسته اند  شرکت ها 
را به خوبی برآورده کنند و اخبار خوبی مبنی بر 
افزایش بازدهی سهام برای آنان داشته باشند؟

تحریم ها در ابتدای راه به شــدت موضوع بحث 
و موجب نگرانی ســهامداران بــود، اما به تدریج 
با انتشــار گزارش های ماهانه و صورت های مالی 
نه تنهــا نگرانی ها تا حد زیادی رفع شــد؛ بلکه 
برخی شرکت ها فراتر از انتظارات عمل کردند که 
بدنبال آن بازدهی های خوبی نصیب سهامداران 

آنها شده است.
 به نظر شما تقسیم سود به سهامداران در 
سالجاری نسبت به ســال  های قبل چگونه 

بوده است؟
امسال پتروشیمی  ها تقسیم سود نسبتا بهتری نسبت 
به سال های قبل داشتند، اما سایر صنایع تقریبا طبق 
روال هر ساله  ســود خود را تقسیم کردند و شاهد 

تغییرات محسوسی در این خصوص نبودیم.
به طور کلی عملکرد شــرکت های بورسی در 
دوره مالی 97 نســبت به ســال های قبل چه 

تفاوتی داشته است؟
عملکرد شــرکت  ها در ســال 97 تحت تاثیر رشــد 
نرخ ارز تغییرات چشمگیری را تجربه کرد که البته 
خودرویی هــا به دلیل عدم رشــد نــرخ محصولات 
متناسب با رشــد نرخ ارز به شدت متضرر شدند. در 
مجموع اکثریت صنایع بهبــود قابل ملاحظه ای در 

سودسازی نسبت به سال های قبل داشتند. 

 به نظر جنابعالی امسال کدام گروه از شرکت ها 
توانستند سود بیشتری عاید سهامداران خود 

کنند؟
در ســال 97 اکثر صنایعی که به صورت مستقیم – 
صادرات محورها - و غیرمســتقیم – صنایع غذایی، 
ســیمانی و ... - از رشــد نرخ ارز منتفع می شدند؛ 
بازدهی خوبی عاید سهامدارانشــان کردند. اما برای 
ســال 98 به دلیل اینکه تاثیرات نــرخ ارز با تاخیر 
در ترازنامه شــرکت ها خود را نشــان می دهد؛ لذا 
شرکت هایی که در سمت راست ترازنامه دارایی های 
بالا و قابلیت تجدید ارزیابــی دارند؛ می توانند مورد 
توجه بازار قــرار بگیرند. البتــه صادرات محورها در 
صورتی که قیمت های جهانی با ریزش خاصی همراه 
نشود؛ به دلیل رشد متوسط  نرخ دلار نیمایی نسبت 
به سال قبل؛ همچنان رشد سودآوری برای آنها دور 

از انتظار نخواهد بود.
تقسیم سود  بهتر است شرکت ها  نظر شما  به 
بیشتری بین سهامداران داشته باشند یا اینکه 
بخشــی از درآمدهای خود را به تقسیم سود 
توسعه ای  برای طرح های  را  دیگر  بخشــی  و 

اختصاص دهند؟
این سوال را نمی توان به صورت کلی پاسخ داد و باید 
این مساله صنعت به صنعت تفکیک شده و برای هر 
کدام سناریوی متفاوتی را مطرح کرد. به طور مثال 
صنایعی که اصطلاحا در انتهای رشــد و یا در مسیر 
افول قرار گرفته اند؛ انباشت سود در شرکت چندان 
توجیه پذیر نیســت و بهتر است تقسیم سود بالایی 
داشــته باشــند، اما صنایعی که همچنان در مرحله 
رشد بوده و پتانسیل رشد فروش و اجرای طرح های 
توسعه ای دارند؛ طبیعتا در صورت توجیه پذیر بودن 
انباشت ســود در شرکت بهتر است منافع بلندمدت 

سهامداران را ملاک عمل قرار دهند.

نگار رشیدی

مهرآور،مدیرعامل کارگزاری بانک سامان در گفت وگو با »بورس و بانک«:

تحریم ها بازدهی  خوبی نصیب سهامداران کرد
رشد سودآوری شرکت های بورسی صادرات محور دور از انتظار نخواهد بود
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کارشناس و تحلیلگر بازار سرمایه با انتقاد از زمان کوتاه بررسی 
عملکرد شرکت ها در مجامع بورســی می گوید: تقسیم سود 
شرکت ها در مجامع ســالانه مبنای علمی و کارشناسی ندارد 
و تصمیم های سلیقه ای سهامداران عمده مبنای تقسیم سود 

میان سهامداران شده است.
عباســعلی حقانی نسب تحلیلگر بازار سرمایه و رئیس هیات مدیره شرکت 
ســبدگردان هدف در گفت وگو با »بورس و بانک« درباره بررسی وضعیت 
مجامع شرکت های بورسی در سالجاری اظهارکرد:  از چند دیدگاه می  توان 
مجامع شــرکت های بورسی را مورد بحث و بررســی قرار داد؛ تشریفات 
برگزاری مجامع، رعایت حقوق ســهامداران به ویژه ســهامداران خرد و 
ایجاد شفافیت بیشــتر در برگزاری مجامع از جمله موضوعاتی است که 
در بررســی عملکرد مجامع می توان به آنها توجه داشــت. وی ادامه داد:  
مجامع بورســی امسال رشد نه چندان مطلوب اما با وضعیت مناسب تری 
نسبت به سال های گذشته داشته اند. البته تا رسیدن به جایگاه کارشناسی 
و حرفه ای که حقوق ســهامداران خرد در آن رعایت شــده و به اصطلاح 
اصول حاکمیت شــرکتی در برگزاری مجامع رعایت شود؛ فاصله زیادی 
وجود دارد.تحلیلگر بازار ســرمایه تصریح کرد:  در بسیاری از مجامع لازم 
است با توجه به قانون حاکمیت شرکتی و اینکه سهامی عام هستند؛ یکی 
از ناظران مجمع از بین سهامداران خرد و حقیقی انتخاب شود تا نظارت 

بر مجمع با کیفیت بهتری انجام شود.
 استناد شرکت های بورسی به قانون تجارت برای فرار از

 پاسخگویی و نظارت بیشتر
وی در ادامه افزود: قانون تجارت کشور مربوط به سال 1311 است؛ به همین 
دلیل مدیران شرکت ها برای فرار از پاسخگویی و نظارت بیشتر عملا به آن 
قانون استناد می کنند و هیات رئیسه از بین سهامداران خرد انتخاب می شود.

حقانی نسب عنوان کرد: جای تاسف است که با وجود توسعه بازار سرمایه طی 
سال های اخیر؛ هنوز در مجامع ناظران سهامدار خرد حضور ندارند.
زمان کوتاه برای بررسی عملکرد شرکت ها در مجامع

وی همچنین اضافه کرد:  متاسفانه شرکت ها با وجود اینکه بیش از 8 هزار 

ساعت در یک ســال مالی فعالیت دارند؛ اما زمان زیادی را برای بررسی 
عملکرد هیات مدیره و صورت های مالی در مجامع قائل نمی شوند و سعی 
می کننــد مجامع را در یــک زمان کوتاه برگزار کنند و همیشــه با این 
تکیه کلام در هیات رئیسه مواجه هســتیم که »وقت کافی وجود ندارد؛ 
اجازه دهید صورت های مالی تصویب و بعد از آن سوال ها پرسیده شود«. 
این در حالی اســت که اساس برگزاری مجامع شرکت ها این است که به 
سوال ها پاسخ داده شود،  بررســی ها صورت گیرد و پس از آنکه به همه 
سوال ها پاســخ داده شد؛ گزارش هیات مدیره و گزارش صورت های مالی 
به رای گذاشته شود.حقانی نســب گفت: از این جنبه نیز وضع برگزاری 
مجامع بســیار نامطلوب است و در عمل به روش های مختلف افرادی که 
ممکن اســت کارمند شرکت ها باشــند و با خرید یک سهم وارد مجمع 
شــده اند یا کارمندان شهرســتانی و روش های دیگر تلاش می کنند تا 
به ســوال های اساسی و نقطه نظرات بســیار مهم با جواب هایی مبهم و 
غیرشفاف پاسخ داده شود.وی ادامه داد: شرایط برگزاری مجامع نامطلوب 

حقانی نســب تحلیلگــر بــازار ســرمایه در گفت وگــو با »بورس وبانک«: 

 تقسيم سود شرکت ها در مجامع ساليانه
 مبنای علمی و کارشناسی ندارد

تصمیم های سلیقه ای سهامداران عمده مبنای تقسیم سود میان آنها شده است
ناهید شمشیری 8
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اســت و این انتظار وجود دارد که ســازمان بورس و به ویژه نمایندگان 
ناظری که به مجامع فرســتاده می شوند؛ به این نکته توجه داشته باشند 
که مجامع برای بررسی 8 هزار ســاعت کار مدیران و هیات مدیره است 
و توجیه ندارد که عملکرد آنها در ســه ساعت بررسی شود.حقانی نسب 
اظهارکرد:  یکی دیگر از مصادیق فرار از پاسخگویی این است که شرکت ها 
در دقیقه 90 و در حالی که 4 ماه فرصت برگزاری مجمع را دارند؛ مجامع 
خود را در روزها و ســاعت های منتهی به پایــان تیرماه برگزار می کنند. 
همچنین مجامع برخی از شــرکت ها در شهرهای دیگر یا در مکان هایی 
برگزار می شود که حضور ســهامداران در آن مکان ها چندان راحت و یا 
میسر نیست.وی درباره تقسیم سود سهام میان سهامداران نیز اظهارکرد:  
از نظر شکل برگزاری مجامع وضعیت مطلوبی وجود نداشته، اما تقسیم 
سود و اختصاص طرح های توسعه ای میان آنها به دلیل عملکرد مناسب 

در تولید، فروش و صادرات مناسب بوده است. 
 تقسیم سود شرکت ها در مجامع سالیانه 

مبنای علمی و کارشناسی ندارد
حقانی نســب همچنین گفت:  البته تقسیم سود شرکت ها در مجامع سالیانه 
مبنای علمی و کارشناسی ندارد. شرکتی که در نظر می گیرد سودی تقسیم 
نشــود؛ گزارش توجیهی برای عدم تقسیم ســود یا تقسیم سود کمتر ارائه 
نمی دهد. این وضعیت موجب شده است شرکتی که نیاز به نقدینگی و روند 
توســعه ای نداشته است؛ سود کمتری تقســیم کند و در مقابل شرکتی که 
نیاز به نقدینگی و فرآیند توســعه ای دارد به دلیل وجود سهامداران عمده 
تقســیم سود بیشتری داشته باشد.وی در پاسخ به این سوال که کدام گروه 
از شــرکت ها سود بیشتری به ســهامداران خود پرداخت کردند، اظهارکرد:  
گروه هایی که سود تقسیمی خوبی به سهامداران خود داده اند؛ در درجه اول 
گروه های پتروشــیمی، فلزی و  IT  و ICT  بود ه اند. بقیه گروه ها به نسبت 
تقسیم سود کمتری داشــته اند.وی در پاسخ به این سوال که آیا بهتر است 
تقسیم سود بین شرکت ها به گونه ای باشد که سود بیشتری به سهامداران 
داده شــود یا طرح  های توسعه ای در اولویت قرار گیرد؟ عنوان  کرد:  10 سال 
پیش در مقاله ای که در مجله بورس منتشــر شــد مطرح کردم سیاســت 
تقسیم سود باید مبنای علمی و کارشناسی داشته باشد. اگر شرکت ها برنامه 
توسعه ای مشخصی ندارند یا برنامه توسعه ای آنها تعریف نشده است؛ در این 

شرکت ها سیاست تقسیم سود بیشتر مناسب نیست.
تصمیم های سلیقه ای سهامداران عمده مبنای تقسیم سود میان 

سهامداران شده است
رئیس هیات مدیره شرکت ســبدگردان هدف خاطرنشان  کرد:  باید برنامه 
توســعه ای مطلوب با بازدهی مناسب در دســتور کار شرکت ها قرار گیرد. 
برخی از این شرکت ها به دلیل آنکه عدم تقسیم سود آنها منجر به استفاده 
بهتر و بهینه تر از منابع می شــود؛ بهتر است که سیاست تقسیم سود خود 
را متناســب با جریان نقدینگیشــان اتخاذ کنند. اما برای تصمیم گیری در 
تقســیم سود هیچ یک از شــرکت ها گزارش توجیهی تقسیم سود خود را 

اعلام نکردند و دارای سیاست تقســیم سود با برنامه نیستند و تصمیمات 
سلیقه ای سهامداران عمده موجب می شــود در مورد تقسیم سود تصمیم 
گرفته شــود که این یکی از روش های غلط در بازار سرمایه است.وی ادامه 
داد: جای تاسف است که شرکتی نیاز به نقدینگی نداشته، تقسیم سودش 
اندک بوده و در عمل ســود مناسب را به سهامداران نداده است. بدین معنا 
که با پولی که به ســهامداران نداده، نمی توانســته اســت بازدهی بیش از 
سهامدار کسب کند و برعکس شرکت هایی هم وجود دارند که به طرح های 
توسعه ای بی توجه بوده اند. نداشــتن این تعادل به نفع سهامداران نخواهد 
بود.حقانی نســب در خصوص اینکه عملکرد شرکت های بورسی را در دوره 
مالی سال 97 نسبت به سال های گذشته چگونه ارزیابی می کنید، گفت: از 
نظر ظاهری وضعیت مطلوبی وجود نداشته است، اما به لحاظ فنی، عملکرد، 
تولید و فروش به دلیل متغیرهای اقتصادی و وضعی که در کشــور حاکم 
بوده است؛ شرایط مثبتی وجود دارد. بخش عمده شرکت های بورسی کشور 
از تغییرات نرخ ارز تاثیر مثبت گرفته اند و تا حدودی تحریم ها را دور زده یا 
مدیریت کرده اند و عملکرد فنی مثبتی داشته اند.این کارشناس و تحلیلگر 
بازار سرمایه با تاکید بر اینکه جای تاسف است که در حوزه برگزاری مجمع 
به قانون تجارت ســال 1311 مراجعه می شــود، در حالی که قانون اوراق 
بهادار در سال 1384 تصویب شده است، گفت: عملا سال هاست حاکمیت 
شرکتی در دنیا در حال اجراست و در ایران نیز صحبت آن وجود دارد. البته 
اســتناد آنها قانونی است.رئیس هیات مدیره شرکت سبدگردان هدف ادامه 
داد: وقتی در قانون بورس محتوایی به نام سهامی عام و شفاف سازی وجود 

دارد؛ لذا باید به این موارد توجه بیشتری کرد.
 اثرات تشدید تحریم ها در اطلاعات شرکت ها

 ثبت نشده است
حقانی نســب در پاسخ به این ســوال که تشــدید تحریم ها چه تاثیری بر 
شرکت های بورســی داشــته اســت، گفت:  در مجموع فعلا اثرات تشدید 
تحریم ها در اطلاعات شرکت ها منعکس نشده است و اعتقاد ما بر این است 
که اگر هم تاثیر منفی داشــته باشــد؛ در اطلاعات سال های آتی تاثیرگذار 
خواهد بود. آنچه که از متن اطلاعات کنونی شــرکت ها حاصل می شود، این 
اســت که تشدید تحریم ها نه تنها تاثیر سوء نداشته؛ بلکه اتفاقا تاثیر مثبت 

هم داشته است.
تاثیر مثبت افزایش نرخ ارز و توان صادراتی شرکت ها بر عملکرد 

مالی شرکت های بورسی 
وی ادامه داد:  با افزایش نرخ ارز توان صادراتی شــرکت های بورسی افزایش 
یافته و تولید داخلی نیز تقویت شــده اســت. از ســوی دیگر مزیت نسبی 
تولیدات در بازار جهانی افزایش یافته است. به غیر از تشدید تحریم ها  بهانه 
دیگری وجود نداشــت تا نرخ ارز به صورت شوک آور افزایش یابد؛ بنابراین 
کلیت بازار ســرمایه از تشــدید تحریم ها و تغییرات برابری نرخ ارزها تاثیر 
مثبتی گرفته اســت. در واقع نه تنها فروش شــرکت ها کاهش نیافته؛ بلکه 

حاشیه سود آنها نیز افزایش یافته است.
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)EPS(  سود خالص هر سهم )1
یکی از مهمترین  مسائلی که باید مدنظر قرار گیرد؛ روند سودآوری شرکت ها 
طی سال های اخیر است. برخی شرکت ها به دلیل مواردی نظیر رشد نرخ 
فروش یا استفاده از شرایط بازار می توانند در یک سال خاص سودآوری خوبی 
را در صورت های مالی به ثبت برسانند، اما این سودآوری یک روند ادامه دار 
نیست. این شــرکت ها اگرچه توانایی پرداخت سود در سال سودآوری را 
دارند، اما احتمال پرداخت ســود آنها کمتر است. در این خصوص توجه به 
توانایی سودآوری در سال های آتی نیز بسیار ضروری ا ست. شرکت هایی 
که چشم انداز ســودآوری مطمئن تری دارند؛ پس از فرآیند تقسیم سود 
گزینه های جذابی برای خرید بعد از مجمع به شمار می آیند و این جذابیت 
عاملی برای رشد قیمت پس از بازگشایی  است. این شرکت ها علی القاعده 
فاصله حاصل از تقسیم سود را در مدت زمان کمی پر می کنند و برای شرکت 

در مجمع سالانه گزینه های بسیار خوبی به شمار می آیند.
)DPS( سود نقدی هر سهم )2

بر اساس قانون تجارت تقســیم 10 درصد از EPS به  عنوان کمترین میزان 
قانونی به مجمع تکلیف می شــود. این میزان تقســیم سود می تواند تحت 
شرایطی که در ادامه عنوان می شود؛ حتی بیش از میزان سود سالانه هر سهم 
)EPS( در مجامع سالانه تصویب و به سهامداران اختصاص پیدا کند. توجه 
به میزان DPS و نســبت DPS/ EPS طی سال های گذشته حاکی از میزان 
تمایل و توانایی شرکت ها برای پرداخت سودهای نقدی در مجمع سالانه است.

3( زمان پرداخت سود
بر اســاس قانون حداکثر 8 ماه پس از برگزاری مجمع سالانه؛ شرکت ها 
موظفند سود نقدی ســهامداران خود را بپردازند. سود مناسب و درصد 
تقسیم بالا اگر با تاخیر در پرداخت همراه شود؛ می تواند جذابیت شرکت 
در مجامع را به شــدت کاهش دهد. برخی شرکت های بورسی سود نقدی 
خود را کاهش می دهند تا از عهده پرداخت آن در زمان مناسب برآیند. با 
توجه به شرایط موجود و احتساب خواب سرمایه، برقراری یک تعادل میان 
میزان تقسیم سود و زمان پرداخت؛ نکته اساسی در خصوص تصمیم گیری 
برای شــرکت در مجامع سالانه اســت. در وضعیت کنونی شرکت هایی 
 که ســود خود را در مدت زمــان کمتری پرداخت می کننــد )کمتر از

3 ماه( حتی با تقسیم ســود کمتر کماکان از جذابیت شرکت در مجمع 
برخوردارند.

)DPS/ EPS( نسبت سود نقدی به سود خالص )4
این نسبت برای سهامی به کار می رود که در طول سال مالی سود خالصی از خود 
بر جای گذاشته و عملکرد زیان آوری نداشته باشد. همانطور که اشاره شد حداقل 
الزام پرداخت سود نقدی برای شرکت هایی که به سود خالص پایان سال می رسند؛ 
برابر10 درصد است. شرکت های بورسی با پرداخت بالای 65 درصد از سود هر سهم 
خود می توانند در گزینه های جذاب برای شرکت در مجمع به حساب بیایند. در این 
خصوص توجه به ماهیت شرکت خالی از لطف نیست. برخی شرکت ها با استفاده 
از سرمایه در گردش خود قابلیت سودآوری بالایی را ایجاد می کنند و فشار برای 
تقسیم سود بیشتر می تواند شرکت را با دو مشکل تامین مالی گران قیمت )هزینه 
تولید بیشتر( یا سهم تولید کمتر به خاطر کاهش شدید سرمایه در گردش مواجه 

کند که در هر دو حالت در درازمدت به زیان شرکت و سودآوری سهامدار است.
5( سابقه پرداخت سود

سابقه پرداخت سود هم به عملکرد شرکت مطابق جدول زمانبندی سود مربوط 
می شود؛ هم به میزان پرداخت سود از سودآوری خالص. شرکت هایی که جریان 
نقدینگی بالاتری داشته باشند؛ عموما مشکل خاصی در پرداخت سود در زمان 
اعلامی ندارند و وقفه بیشتر تا زمان پرداخت سود نقدی بعد از مجمع توانایی این 
شرکت ها را برای تقسیم به موقع بالا می برد. از سوی دیگر سابقه عدم پرداخت 
سود شرکت ها حتی با وضعیت مناسب سودآوری در صورت های مالی همواره باید 
مدنظر سرمایه گذاران قرار گیرد. ساختار سودآوری شرکت و گردش مناسب وجه 
نقد از مهمترین عوامل برای انتخاب شرکت های مناسب است. برخی شرکت ها در 
وضعیت قراردادی سودهای مناسبی را در صورت های مالی خود ثبت می کنند، 

اما جنس سودهای مزبور کاملا نقد نیست.
6( توجه به وضعیت سهامداران عمده و اعمال فشار آنها در مجمع

سهام شرکت هایی با ســهامداران عمده که نیازمند وجه نقد هستند؛ احتمال 
تقسیم سود بالایی دارند. سهامدارانی که با محوریت بدهی بالا به زیرمجموعه 
خود شکل گرفته اند )نظیر صندوق بازنشستگی( عمدتا در سال های سودآوری 
زیرمجموعه های خود تلاش زیادی برای تقســیم سود بالا برای تامین وجه نقد 
مورد  نیاز خود می کنند. این راهکار هر چند می تواند برای شرکت ریسک کمبود 
نقدینگی را به همراه داشــته باشد، اما در کوتاه مدت جذابیت شرکت در مجمع 
را بالا می برد. در این  خصوص نقش بازارگردان برای روزهای بعد از بازگشــایی و 
تعیین آن توسط سهامداران عمده نیز باید مدنظر قرار بگیرد. برخی سهم ها بدون 
بازارگردان و در عین ارزندگی پس از برگزاری مجمع به حال خود رها می شوند 
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با کدام سهم ها به مجامع سالانه برویم؟

۱۰نکته برای شرکت در مجامع 
با نزدیک شدن به روزهای پایانی تیر ماه و اوج برگزاری فصل مجامع بورسی؛ این سوال در میان اهالی بازار سهام مطرح می شود که آیا به مجامع شرکت ها بروند و سود های 
نقدی دریافت کنند؟ یا اینکه قبل از برگزاری مجامع اقدام به فروش آن سهم کنند و از سهامداری شرکت مزبور خارج شوند؟ برای پاسخگویی به این سوالات باید موارد 

زیادی را مورد توجه قرار داد. در این گزارش به 10 نکته کلیدی در مورد حضور یا عدم حضور در مجامع شرکت ها پرداخته شده است.



11

۹8
ر  

 تی
-  

۳8
ره  

شما
  -

رم 
چها

ل 
سا

و در بهترین حالت فرصت زیادی را تا رســیدن به سطح قیمت تعادلی سپری 
می کنند که می تواند منجر به ناامیدی سهامداران شود.

7( وضعیت نقدینگی شرکت و امکان پرداخت سود
امکان پرداخت سود در شرکت هایی که به  تازگی به چرخه سودآوری رسیده اند؛ 
کمتر است. برخی شرکت ها به دلیل حجم بالای بدهی که در سنوات قبلی به  جا 
گذاشته اند؛ عملا توانایی پرداخت سود در کوتاه مدت را ندارند و در این  خصوص 
با مشکل مواجه خواهند شد. بررسی وضعیت نقدینگی شرکت و نسبت نقدینگی 
آنی )دارایی های جاری و کاملا نقد تقسیم بر بدهی های جاری( در این وضعیت 
از اهمیت ویژه ای برخوردار است. هر چه میزان وجه نقد و دارایی های نقدشونده 
شرکت بهتر باشد؛ شرایط برای تقسیم ســود به  موقع مهیاتر است. وضعیت 

نقدینگی و دارایی های نقد را می توان در آخرین ترازنامه شرکت مشاهده کرد.
8( بررسی مشکلات احتمالی و دلایل آن

در گزارش  حســابرس که به همراه صورت های مالی پایان ســال شــرکت ها 
ارائه می شــود؛ لزوم اخذ برخی ذخایر به دلایل گوناگون ذکر شــده  اســت. 
شرکت هایی که با چنین بندهای حسابرســی مواجه هستند؛ بسته به میزان 
درگیری منابع با موضوع مورد مناقشه توانایی کمتری در پرداخت سود نقدی 
در مجمع دارند یا با تقســیم ســود در مجمع با مشکلات آتی مواجه خواهند 
بود که ریســک عدم  پرداخت به  موقع ســود نقدی را بالا می برد. این اتفاق به 
 طور کلان در مجامع بورســی شــرکت هایی که درگیر پرونده های حقوقی با 
 شرکای خود هستند؛ مطرح می شود. مشکلات مالیاتی و هزینه های اکچوئری 
)خصوصــا در مورد برآورد هزینه های بازنشســتگی کارکنان ســابق( برای 
برخی شــرکت ها از اهمیت فوق العاده مهمی برخوردار است که عموما در مورد 
شرکت های تولیدی بزرگ با نیروی  انسانی پر تعداد و انبوه بازنشستگان میزان 

تقسیم سود را کاهش می دهد.
9( وضعیت سود انباشته شرکت

تحت شــرایطی شرکت ها نســبت DPS/ EPS بالاتر از 100 درصد را به ثبت 
می رســانند. دلیل این اتفاق تقسیم سود از محل ســود انباشته است. برخی 
شرکت ها با عملکرد مناسب طی چند سال به دلیل توانایی کنترل ریسک اقدام 
به تقسیم سود در سال های متوالی نمی کنند و مانده سودهای تقسیم  نشده به 
سرفصل سود انباشته انتقال می یابد. امکان تقسیم سود بیشتر از سود خالص 
ساخته  شده در عرض یک سال مالی با برداشت از این حساب محقق می شود. 
این موضوع نیز می تواند به  عنوان یک سوپاپ اطمینان برای توانایی پرداخت و 
جذابیت هر چه بیشتر شرکت در مجمع عمومی عادی سالانه در نظر گرفته شود.

10( ماهیت فعالیت شرکت
در نکته های قبلی به نوع فعالیت شــرکت ها و نحوه ســودآوری آنها اشــاره 
شد. برخی شــرکت ها با فروش نقد محصولات سروکار دارند. شرکت هایی که 
محصولات خاص ارائه می کنند یا درآمد آنها به  صورت نقد محقق می شــود؛ 
در اولویــت اول قرار دارند. یکی از مثال های خوب در این زمینه شــرکت های 
ارائه دهنده خدمات پرداخت الکترونیکی و ارتباطات هســتند که بدون درگیر 
شدن با واسطه های دریافت وجه به  طور مستقیم با مشتری در ارتباط هستند. 
شرکت های تولیدی با مشتریان دســت به نقد نیز در زمره گزینه های جذاب 
هستند. کاهش نسبت حساب های دریافتی به دارایی های جاری نشان دهنده 
نقد بودن فعالیت های یک شرکت است. درگیر بودن با نهادهای بزرگ به  عنوان 
مشتری قدرت چانه زنی برخی شرکت ها را تا حدود زیادی محدود کرده و توان 
نقد کردن مطالبات را از آنها می گیرد. به  عنوان مثال شرکت های دارویی در حال 
 حاضر با این مشــکل مواجه هستند. شرکت های پروژه محور که تا اتمام پروژه 
نیازمند نقدینگی برای تسریع در پروژه های خود هستند؛ اگرچه طی سال های 
خاص با جهش سودآوری، DPS  مناسبی را به سهامداران می دهند، اما عموما 
نمی توانند به  طور مستمر سودهای نقدی مناسبی را در مجامع خود تقسیم کنند. 
شرکت های تجهیزاتی، خدمات فنی، مهندسی و ساختمانی در این گروه قرار 
می گیرند. در این میان برخی شــرکت های بورسی هستند که درگیر طرح های 
توسعه ای هستند و به همین دلیل نیازمند نقدینگی برای پیشرفت پروژه های 
خود هستند. این شرکت ها اگرچه ممکن است در زمینه تولید و فروش با گردش 
نقدینگی مناسبی مواجه باشند، اما نیاز شدید به نقدینگی با حجم زیاد در فرآیند 
توسعه دست شرکت ها را برای تقسیم سود بالا می بندد. این مورد حتی ممکن 

است در شرایطی سود انباشته را نیز تحت تاثیر قرار دهد.
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معرفی ۱۰ شرکت بزرگ بازار سهام 
با سهم 28 درصدی از کل

 
جدول جدید بزرگان بازار سهام ایران با محاسبه آخرین 
ارزش روز و با حضور 10 شــرکت و سهم 28 درصدی از 

کل به همراه 10 شرکت آخر معرفی شدند .
در حالی کل ارزش بازار روز شــرکت های حاضر در بورس و 
فرابورس بالغ بر هزار و 105 هزار میلیارد تومان بود که ارزش 
روز بازار 20 شــرکت اول و آخر کــه از حاصل ضرب میزان 
ســهام شرکت ها در قیمت آنها به دست می آید؛ مورد بررسی 

قرار گرفت.
طبق بررسی های بورس پرس 716 شرکت در بورس و فرابورس 
حضور دارند که در این میان رتبه اول تا ســوم از نظر ارزش بازار 
به هلدینگ پتروشیمی خلیج فارس با 55.8 هزار میلیارد تومان، 
فولادمبارکه با 52.7 هزار میلیارد تومان و شــرکت ملی مس با 

35.2 هزار میلیارد تومان اختصاص یافته است.
از سوی دیگر شرکت های گل گهر، پتروشیمی مارون، پتروشیمی 
پارس، چادرملو، پالایشگاه اصفهان، تاپیکو و گسترش نفت وگاز 
پارســیان به ترتیب بــا 34.8 هزار میلیارد تومــان، 31.6 هزار 
میلیارد تومان، 25.1 هزار میلیــارد تومان، 22.8 هزار میلیارد 
تومان، 22.5 هزار میلیــارد تومان، 22.4 هزار میلیارد تومان و 
22.1 هزار میلیارد تومان رتبه های چهارم تا دهم را به نام خود 

ثبت کردند.
با این اوصاف مجموع ارزش روز بازار این 10 شــرکت افزون بر 
325 هزار میلیارد تومان برآورد می شود که نسبت به ارزش کل 
بازار ســهام بیش از 28 درصد در اختیار این گروه قرار دارد. در 
میان این دســته فقط پتروشــیمی مارون در فرابورس پذیرش 

شده و 9 شرکت دیگر در بورس حضور دارند.
همچنین در صورت مقایســه ارزش روز بازار با ســرمایه اسمی 
بانک تجارت با ســرمایه 22.3 هزار میلیــارد تومانی در صدر و 
عنوان دار بزرگترین شرکت بورسی از لحاظ سرمایه اسمی است، 
امــا به دلیل قیمت 416 ریالی هر ســهم و ارزش روز 9.3 هزار 
میلیــارد تومانی هیچ جایگاهی میان 10 شــرکت اول از لحاظ 

ارزش روز بازار ندارد.
از سوی دیگر شرکت های کیوان، گزسکه، ماشین آلات صنعتی 
تراکتورســازی، کارتن مشــهد، فروشــگاه زنجیره ای دیاکو، 
بسته بندی پارس، روغن نباتی ناب، پارس متال، جوش و اکسیژن 
ایران و نئوپان 22 بهمن به ترتیب در انتهای این جدول با ارزش 

روز بازار 12.4 تا 138 میلیون تومانی قرار دارند .
در  این میان آخرین معامله روغن نباتی ناب و پارس متال مربوط 

به اسفند 87 صورت گرفته است.
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ارزش روزبازار شرکتردیف
 هزار میلیارد تومان

55.8بورس تهرانصنایع پتروشیمی خلیج فارس1
52.7بورس تهرانفولاد مبارکه اصفهان2
35.2بورس تهرانملی صنایع مس ایران3
34.8بورس تهرانگل گهر4
31.6فرابورسپتروشیمی مارون5
25.1بورس تهرانپتروشیمی پارس6
22.8بورس تهرانچادرملو7
22.5بورس تهرانپالایش نفت اصفهان8
22.4بورس تهرانس. نفت و گاز و پتروشیمی تامین 9
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کارنامه 293 بورسی در فصل مجامع
موضوع تقســیم ســود در مجامع عادی ســالانه 
همواره از جذابیت زیادی برای فعالان بازار به ویژه 
سهامداران خرد برخوردار است. این در حالی است 
که تقسیم ســود بالا در مجامع را نمی توان نکته 
مثبتی قلمداد کرد؛ چراکــه با نگاهی به وضعیت 
سود تقسیمی در سال 98، شرکت ها و صنایعی به 
چشم می خورند که با وجود شرایط مالی نامناسب 
و مشکل شــدید نقدینگی برای راضی نگه  داشتن 
سهامداران خود، اقدام به تقسیم سودهای بالاتر از 
80 درصد می کنند؛ این در حالی است که گاهی 
اوقات شــرکت ها می توانند از طریق تقسیم سود 
حداقلی امکانی برای برنامه های توسعه ای و افزایش 
تولید و بهره وری در اختیار داشته باشند. امری که 
در بلندمدت به افزایش ســودهای باکیفیت برای 
سهامداران منتهی می شــود. ذکر این نکته حائز 
اهمیت است که ثبات در رویه سودآوری نیازمند 
افزایش تولید و بهره وری است. در گزارش پیش رو 
عملکرد شرکت ها در مجامع )سود تقسیمی و سود 
محقق شده شــرکت ها برای سال مالی منتهی به 

پایان سال 97( آمده است.

سودهای موهومی تامین کنندگان یوتیلیتی
در مجموع 7 شرکت زیرمجموعه گروه تامین آب، 
برق و گاز به  طور میانگین شاهد تقسیم سود 92 
درصدی بودیم. در این میان پتروشیمی فجر بیش 
از 100 درصد سود محقق شده در سال مالی 97 
را میان سهامداران خود تقسیم کرد تا از این منظر 

در میــان هم  گروهی های خود در صدر بایســتد. 
پس از آن نیز شــاهد تقسیم ســود 93 درصدی 
از سوی ســرمایه گذاری نیرو بودیم. در مقابل اما 
شــرکت تولید برق عسلویه مپنا تنها 11 درصد از 
ســود محقق شده خود را میان سهامداران تقسیم 
کرد. در حالی که همه ســاله شــاهد تقسیم سود 
حداکثــری در مجامع شــرکت های زیرمجموعه 
این گروه هســتیم که تحلیلگران همواره از ابهام 
بالای سود این شرکت ها سخن می گویند؛ ابهامی 
که تا امروز همچنان به قوت خود باقی اســت. در 
این میان صحبت هایــی در خصوص تناقض های 
موجود در اجزای درآمد و هزینه شرکت ها مطرح 
می شــود. واقعیت این است که شرکت های عرضه  
کننده آب، برق، گاز و بخــار در صورت های مالی 
خود درآمدی شناســایی کرده اند کــه این درآمد 
بــه نوعی بــرای پتروشــیمی هایی کــه خوراک 
مصرفی خود را از این شرکت ها دریافت می کنند؛ 
هزینه قلمداد می شــود.این در حالی است که در 
هزینه ای  چنین  پتروشــیمی ها  مالی  صورت های 
دیده نمی شــود. این موضوع ســبب می شــود تا 
علاوه بر یوتیلیتی ها؛ شــرکت های پتروشیمی نیز 
در مجامع خود ســودهای موهومی تقسیم کنند 
که در ادامه مورد بررســی قــرار می گیرد. در این 
شــرایط به نظر می رسد لازم اســت شرکت ملی 
پتروشیمی به  عنوان مبنای تعیین نرخ های جدید 
بر اساس فرمول ابلاغی شــورای رقابت اصلاحات 
لازم را انجام دهد. فرمولی که ســبب شده تا نرخ 
خرید در صورت های مالی پتروشــیمی ها بســیار 
کمتر از نرخ فروش تولیدکنندگان باشد. به  عنوان 
نمونه می توان نگاهی به  صورت های مالی یک ساله 
پتروشیمی مبین و زاگرس در پایان سال مالی 97 
انداخت. در حالی  که اکســیژن تولیدی مبین در 
این سال با نرخ 556 تومان به ازای هر متر مکعب 
در صورت های مالی لحاظ شــده است؛ در صورت 
مالی یک ساله پتروشیمی زاگرس خوراک اکسیژن 
مورد  نیاز با نرخ 478 تومان به ازای هر متر مکعب 
لحاظ شده است. این اختلاف نرخ با احتساب تولید 
متانول رقمی بزرگ می شود که باید از سود خالص 

مبین در عملکرد یک ساله و از سوی دیگر از سود 
خالص زاگرس کسر شود.

سودهای بی کیفیت بانکی
بانک ها در سال 97 ســودهای عجیبی ساختند، 
اما این سودها، سودهای باکیفیتی نیستند؛ از این 
رو قابلیت تقســیم در مجامع را ندارند. نگاهی به 
عملکرد بانک ها در ســال مالی منتهی به سال 97 
نشــان از تحقق ســود خالص 13 هزار میلیاردی 
دارد. سیســتم بانکی اما همچنان بیمار اســت و 
سود شناسایی شده که عمدتا از محل تسعیر  ارز 
حاصل می شــود؛ قابلیت تکرار نداشته و در زمره 
ســودهای بی کیفیت قرار می گیرد. از این رو بانک  
مرکزی در اقدامی درســت اجازه تقسیم سود به 
بانک ها را نمی دهد. به  صورت مشخص اثر مبادلات 
ارزی در رشد ســودآوری بانک ها چشمگیر است. 
به نظر می رســد نرخ حدود 8600 تومانی مبنای 
ارائه صورت های مالی سال 97 بوده است. با توجه 
بــه اختلاف نرخ کنونی ســامانه نیما با نرخ مزبور 
همچنان می توان انتظار شناسایی چنین سودی را 
از سوی بانک ها داشــت. با این حال نکته مهمتر 
اینکه همچنان این سود از جهات مختلف کیفیت 
پایینی دارد. کاهش این درآمد در صورت های مالی 
آتــی خودنمایی کرده و این موضــوع می تواند بار 
دیگر به رشد زیان بانک ها طی دوره های آتی منجر 
شود. از این رو در مجامع عادی سالانه بانک ها در 
ســال 98 به  طور میانگین شاهد تقسیم سود یک 
درصدی بودیم. در این میــان دو بانک صادرات و 

تجارت شاهد شناسایی زیان در سال 97 بودند.

دست خالی سهامداران در مجامع خودرویی
هر چند در مجامع سال 98 شرکت های خودروساز 
برخی شــرکت ها اقدام به تقسیم ســود بیش از 
70 درصدی کردنــد، اما بخش عمــده ای از این 
شــرکت ها یا زیان شناسایی کرده بودند تا سودی 
برای تقسیم نداشته باشــند یا سودهای حداقلی 
میان سهامداران خود تقسیم کردند. به این ترتیب 
افزایش نــرخ دلار، افزایش قیمت نهاده های تولید 

شرکت های سهامی چقدر سود تقسیم کردند؟

کارنامه ۲۹۳ بورسی در فصل مجامع

فاطمه اسماعیلی

برگزاری مجامع عادی ســالانه شرکت های سهامی  که طی ماه های ابتدایی سالجاری آغاز شد؛ در پایان تیرماه به اوج خود رسید و در مجموع طی 
چهار ماه ســپری شده از سال ۹۸ فعالان بازار سهام شــاهد برگزاری حدود ۳۰۰ مجمع عادی سالانه و تقسیم سود بیش از ۶۷ هزار میلیارد تومانی 
بودند. بررســی ها نشان می دهد به  طور میانگین در مجامع سال ۹۸ شرکت های سهامی؛ فعالان بازار شاهد تقسیم سود ۵۴ درصدی بودند؛ میانگینی 
که با احتســاب وزن شرکت ها )سرمایه( حدود ۶۰ درصد برآورد می شــود. این موضوع »دنیای اقتصاد« را بر آن داشت تا به بررسی اجمالی میزان 

سودهای تقسیمی توسط شرکت های سهامی صنایع ۳۸ گانه بازار و همچنین کیفیت سودهای تقسیم شده با توجه به عملکرد صنایع بپردازد.
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و ثبات نســبی نرخ خودرو و در نتیجه افزایش روز 
به روز زیان این شرکت ها سبب شد تا سهامداران 
نمادهای زیرمجموعه این گروه، ناراضی مجامع این 

شرکت ها را ترک کنند.

تقسیم سود سیمانی ها از یارانه انرژی
سیمانی ها سال گذشته را پر سود به پایان رساندند، 
اما همچنان نتوانسته اند انتظارات را برآورده کنند. 
با این حال آنچه کاملا مبرهن است؛ سود تقسیمی 
شرکت های سیمانی در واقع یارانه انرژی است، نه 
بهره وری صنعت ســیمان. بر اساس این گزارش با 
قیمت های کنونی انرژی؛ صنعت سیمان حدود 9 
هزار میلیارد تومان یارانه پنهان غیرنقدی در سال 
دریافت می کند. به این ترتیب شرکت های سیمانی 
در مجامع عادی ســالانه خود میانگین 75 درصد 

سود میان سهامداران خود تقسیم کردند.

تداوم حرکت پالایشی ها روی خط توسعه؟
شــرکت های زیرمجموعه گروه فرآورده های نفتی 
در مجامــع ســال 98 خود میانگیــن 45 درصد 
سود تقســیم کردند. در این میان برخی شرکت ها 
ســودهای حداکثری و برخی دیگر تقســیم سود 
حداقلــی داشــتند. صنعت پالایش کشــور طی 
سال های اخیر بسیار متحول شده است. با این حال 
باید توجه داشت توسعه هر چه بیشتر این صنعت 
نیازمند تقسیم ســود حداقلی از سوی شرکت ها 
و افزایش ســود انباشته اســت. به این ترتیب در 
گروه  زیرمجموعه  سالجاری شــرکت های  مجامع 
فرآورده های نفتی دو شــرکت نفت پارس و نفت 
ایرانول بیشــترین ســود به میــزان 89 درصد را 
میان سهامداران خود تقسیم کردند؛ در مقابل اما 
پالایش نفت تهران تنها 20 درصد از ســود محقق 
شده خود را تقســیم کرد. این شرکت با احتساب 
ســود تقسیمی خود در مجمع ســال 98 بیش از 
2 هزار و 700 میلیارد تومان ســود انباشته دارد. 
سود انباشته »شپنا« نیز از 2 هزار و 500 میلیارد 
تومان فراتر رفته است؛ موضوعی که می تواند زمینه 

توسعه بیشتر این شرکت ها را فراهم آورد.

تقسیم سود حداقلی فلزی ها 
در مسیر توسعه صنعت

تقسیم ســود حداقلی در شرکت های زیرمجموعه 
گروه فلزات اساسی در مجامع سال 98 یکی از نکات 

مثبتی اســت که طی سال های اخیر با خردمندی 
مدیران این شــرکت به توسعه شرکت های مذکور 
در بلندمدت منتهی شده اســت. به  عنوان نمونه 
می توان به تقســیم ســود شــرکت فولاد مبارکه 
اصفهان در ســال ها اخیر نگاهی انداخت. شرایطی 
که سبب شده تا این شرکت به بزرگترین شرکت 
تولیدکننده فولاد تبدیل شود و زنجیره تولید آن را 
تکمیل کند. برای رسیدن به این نقطه اولین نیاز 
سرمایه است. این سرمایه گذاری اولیه عمدتا باید از 
محل سودهای انباشته تامین شود. در حال حاضر 
»فولاد« با لحاظ ســود تقســیمی بیش از 8 هزار 
میلیارد تومان اســت که می تواند صرف طرح های 
توســعه ای بسیاری در این شرکت و در نتیجه این 
صنعت شــود. در شــرکت ملی مس نیز رویه به 
همین صورت است. در مجموع فلزی ها در سال 8، 
حدود 40 درصد سود میان سهامداران خود تقسیم 
کرده اند.  بیشترین تقسیم سود به میزان 99 درصد 
توســط هلدینگ صنایع معدنی خاورمیانه تقسیم 
شد و در مقابل شــرکت صنایع فولاد آلیاژی یزد 
به تقسیم سود حداقلی )10 درصد( بسنده کرد. در 
این گروه دو شرکت آلومراد و قطعات فولادی نیز 
با توجه به شناسایی سود در پایان سال مالی 97؛ 
سودی برای تقسیم میان سهامداران خود نداشتند.

دست پر دوقلوهای سنگ آهنی
 برای سهامداران

اکثر شــرکت های زیرمجموعه گروه استخراج 
کانه های فلزی مجامع عادی ســالانه خود را به 
تیرماه محول کرده بودند. این شرکت ها به  طور 
میانگین تقسیم سود حدود 80 درصدی را در 
کارنامه سال 98 خود ثبت کردند. در این میان 
بیشترین سهم با 96 درصد تقسیم سود نقدی؛ 
به شرکت معادن منگنز ایران رسید. دو شرکت 
گل گهر و چادرملو نیز در مجامع سالجاری خود 
به ترتیب 89 و 84 درصد سود میان سهامداران 
خود تقسیم کردند. به این ترتیب »کگل« 138 
تومان از 143/5 تومان ســود محقق شــده در 
ســال 97 را میان سهامداران خود تقسیم کرد. 
»کچاد« نیز در حالی طی سال مالی منتهی به 
اسفند 97؛ 83 تومان سود محقق کرده بود که 
در مجمع ســالانه خود 70 تومان سود تقسیم 
کرد. شــرکت هایی کــه به  عنــوان دوقلوهای 
سنگ آهنی شناخته می شوند و بیشترین سهم 

از ارزش بازار گروه خود را در اختیار دارند.

دارویی ها و چرایی تقسیم سود بالا
شــرکت های دارویــی از میانــه اردیبهشــت ماه 
سهامداران خود را به مجمع فراخواندند. در این میان 
بررسی ها نشان می دهد، مطابق با سال های گذشته 
میانگین تقسیم سود برای شرکت های دارویی بالا 
بود و شرکت های دارویی به   رغم مشکلات موجود 
به  طور میانگین 75  درصد ســود تقسیم کردند و 
شرکت فرآورده های تزریقی )دفرا( بیشترین درصد 
تقسیم سود میان دارویی ها را به میزان 96  درصد 
در اختیار داشت. در میان سهامداران این گروه غالبا 
نهادهای نیمه دولتی به چشــم می خورد؛ نهادهایی 
که با وجود مشــکلات نقدینگی که شــرکت های 
دارویــی بر تقســیم درصد بالایی از ســود خالص 
پافشــاری می کنند. هر چند مطالبات شرکت های 
دارویی از دولت رفته رفته در حال وصول است؛ اما 
همچنان این شرکت ها برای تامین نقدینگی مورد 
نیاز خود وادار به دریافت تسهیلات با نرخ های بالا 
می شوند.با این حال سهامداران عمده شرکت های 
دولتی در راســتای جلب رضایت سهامداران خرد 
خود، همه ســاله بخش زیادی از سود های محقق 
شــده شــرکت های دارویی را در مجامع تقســیم 
می کنند؛ امری که در صورت تقسیم سود حداقلی، 
می تواند به افزایش تولید و توسعه هر چه بیشتر در 

این شرکت ها بینجامد.

بیشترین و کمترین سود تقسیمی
نگاهی کلی به عملکرد 239 مجمع برگزار شــده 
در سال 98 نشان از صدرنشینی شرکت شیمیایی 
فارس با تقســیم ســود 555 درصــدی دارد. به 
این ترتیب »شــفارس« که در سال مالی منتهی 
به سال 97 تنها 9 ریال ســود محقق کرده بود؛ 
50 ریال ســود به ازای هر سهم میان سهامداران 
خود تقســیم کرد. پس از آن نیز فعالان بازار 11 
شرکت شاهد تقسیم سود بیش از 100 درصدی 
در مجامع شرکت های بورسی و فرابورسی بودند. 
کمترین سود نیز از سوی شــرکت لنت ترمز به 
میزان 4 درصد میان ســهامداران این شــرکت 
تقســیم شد؛ این در حالی اســت که 26 شرکت 
سهامی سال 97 خود را با شناسایی زیان به پایان 
رساندند و در نتیجه ســودی برای تقسیم میان 

سهامداران خود نداشتند.
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ماه های ابتدایی هر سال بازار سهام 
شــاهد برگزاری بخــش عمده ای از 
بورس  مجامع شــرکت های فعال در 
است. ترافیک این مجامع به خصوص 
در روزهای پایانی تیرماه به اوج خود 
می رســد و فعالان بازار سهام شاهد 
برگزاری مجامع عادی سالانه بسیاری 

از شرکت های بورسی هستند. 
در همین راســتا بازار سرمایه طی روزها و 
هفته  های اخیر تحت تاثیر جریان سنگین 
اطلاعات شــرکت ها و فصــل مجامع قرار 
داشته اســت. بازار سهام در حالی در حال  
عبور از یک دوره خاص تاریخی است که در 
این میان عواملی از جمله شرایط سیاسی 
کشور و تحریم های اقتصادی؛ فرصت ها و 
تهدیدهایی را برای شرکت های حاضر در 
بورس اوراق بهادار رقم زده اســت. اگرچه 
گزارش های دوره ای و شفاف سازی ناشران 
اثر قابل ملاحظه ای در رفع ابهامات داشته 
است، اما اصلی ترین مکمل این اطلاعات را 

باید در مجامع شرکت ها جست وجو کرد.
در مجامع انتشار خبرهای خوب و بد درباره 
شرکت ها ســبب می شود که فصل مجامع 
دوره ای پربار برای تحلیلگران باشد. به این 
ترتیب انتظار می رود اخبار منتشــر شده 
در مجامع رونــد منطقی تری را در صعود 
شاخص طی ماه های آتی رقم بزند. در این 
میان برخی از کارشناســان بازار ســرمایه 
معتقدند با توجه به شــرایط سیاســی و 

اقتصادی کشور طی چند ماه اخیر و وجود 
شرایط خاص و متفاوت نسبت به سال های 
قبل می توان انتظار داشت مجامعی که در 
سال 98 برگزار شده اند؛ نسبت به سال های 
قبل با چالش ها و مســائل جدیدی روبه رو 
باشــند؛ به  طوری  که سهامداران با حضور 
در مجمع شرکت های مورد نظر می توانند 
تا حــدودی ابهامات خــود را در خصوص 
شرایط کلی و وضعیت مالی شرکت ها رفع 

کنند. 
 در همین راستا سعید محبی فر کارشناس 
بازار ســرمایه ارزیابی خود را در خصوص 
کیفیت برگزاری مجامع امسال در مقایسه 
با ســال های قبل چنین توصیف کرد: خدا 
رو شکر امســال همه مجامع خوب برگزار 
شد و شــرکت ها در مقابل سهامداران رو 
سفید شدند و توانســتند سودهای خوبی 
بین آنها تقســیم کنند که امیدواریم این 

فرآیند ادامه داشته باشد.
وی در خصــوص اینکه تشــدید تحریم  ها 
تا چه اندازه بر روی عملکرد شــرکت های 
بورســی و میــزان ســوددهی آنهــا به 
سهامداران تاثیر گذاشته است، خاطرنشان 
کرد: تا امروز وضعیت شرکت های بورسی 
نسبت به ســال 96 بهتر بوده و سه ماهه 
سال 98 هم نسبت به سال قبل بهتر بوده 
است و  پیش بینی می شود وضعیت از این 

هم بهتر خواهد شد. 
محبی فــر در ادامــه بــا تاکید بــر اینکه 

شــرکت های پتروشیمی امسال عملکرد 
خوبی داشتند و توانستند سودهای خوبی 
بین سهامداران خود تقسیم کنند، گفت: 
شرکت های پتروشــیمی هم تولید بهتری 
داشتند و هم افزایش نرخ ارز کمک زیادی 
به آنها کرد تا بتوانند عملکرد مثبتی داشته 
باشند. از سوی دیگر بسیاری از شرکت های 
پتروشیمی به سمت اصلاح زیرساخت های 
خود حرکت کرده اند. به طور مثال شرکت 
پتروشیمی نوری یک حرکت انقلابی انجام 
داد. تعمیر کوره های پارازایلین صد و سی 
روز طول کشــید، اما توسط خود پرسنل 
صورت گرفت که برای اولین بار در کشور 
بود و همگی اینها نویدبخش آینده بهتر و 
بهتر برای صنعت پتروشیمی کشور است. 

وی در پایان در خصوص اینکه شرکت های 
بورسی بهتر است به سهامداران خود سود 
بدهند یا اینکه بخشــی از سرمایه شان را 
برای طرح های توســعه ای در نظر بگیرند، 
گفت: از نظر بنده بهتر اســت سهامداران 
سودی دریافت نکنند، اما این را نمی توانیم 
از آنهــا بخواهیم. به طور مثــال در حال 
حاضر هلدینگ خلیج فارس هشت میلیارد 
یورو پروژه در دســت اجرا دارد، اما وقتی 
ســود تقســیم می کنیم باید بــه دنبال 
تأمین منابع مالی از جای دیگری باشــیم. 
البته ســهامداران با ایــن موضوع خیلی 
موافق نیســتند و حقم هم دارند؛ چراکه 

می خواهند سودشان را نقداً بگیرند.

محبی فر ،کارشناس بازار سرمايه :

شرکت های پتروشیمی در مجامع 
امسال عملکرد مثبتی داشتند
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رئیسکلبیمهمرکزیاعلامکرد:

پرتفوی 60 هزار میلیارد تومانی صنعت بیمه در سال ۹8

رئیس کل بیمه مرکــزی از پرتفوی 45 هزار 
میلیارد تومانی صنعت بیمه در سال 97 خبر 
داد و پیش بینی کرد که تا پایان ســال این 

رقم از 60 هزار میلیارد تومان عبور کند.
به گزارش روابط عمومــی بیمه مرکزی؛ دکتر 
غلامرضا سلیمانی که در گردهمایی سراسری 
هیات مدیره اســتان ها و اعضــای کمیته های 
تخصصی و کارشناســان رســمی قوه قضائیه 
ســخن می گفت؛ با اشــاره به اینکــه بعد از 
تحریم های ظالمانه آمریکا تمامی ریسک ها در 
داخل کشور نگهداری می شود، خاطرنشان کرد: 
تحریم ها ریسک پذیری صنعت بیمه را به شکل 
محسوسی افزایش داده است، اما خوشبختانه 
با درایــت و مدیریت صحیح توانســته ایم این 

ریسک ها را در داخل کشور نگهداری کنیم.
وی از صنعــت بیمه بــه عنــوان ضمانتنامه 
ســرمایه گذاری یــاد کــرد و افزود: پوشــش 
ریســک های بخش تولید و خدمــات در کنار 
بیمه های انفرادی از ماموریت های اصلی صنعت 
بیمه به شمار می رود. رئیس کل بیمه مرکزی از 
زمینه  سازی کافی برای تصویب لایحه تاسیس 
صندوق بلایای طبیعی برای پوشــش حوادث 
30 میلیون واحد مســکونی در کشور خبر داد 
و ابراز امیــدواری کرد که با تصویب نهایی این 
لایحه و تائید شــورای نگهبان؛ مشکلات مردم 
در این حوزه برطرف شــود. رئیس  شورایعالی 

بیمه با اشــاره بــه اهمیت عملکــرد ارزیابان 
کارشناسان  نظر  افزود:  بیمه ای  خســارت های 
ارزیابی خسارت برای بیمه گران، بیمه گذاران و 
محاکم قضایی فصل الخطاب است و می توان با 
تربیت کارشناسان خبره در این حوزه به بحث 
ســرمایه های صنعت بیمه کمــک کرد. وی به 
اهمیت حضور کارشناســان رسمی دادگستری 
در اختلافات بیــن بیمه گــران و بیمه گذاران 
اشــاره کرد و افزود: موضوع ارزیابی خســارت 
از کلیدی ترین فرآیندهای صنعت بیمه اســت. 
دقت، صحت و ســرعت آن می تواند از ضرر و 
زیان صنعت بیمه و یا بیمه شــدگان پیشگیری 
کند. دکتر سلیمانی گفت: بورس، بانک و بیمه 
در مبادلات مالی سه ضلع مثلث رشد و توسعه 
اقتصادی به شــمار می روند که تناســب این 
اضلاع می تواند تحولات ویژه ای را در بخش های 

تولیدی خدماتی و بازار سرمایه رقم بزند.
 تسهیل عرضه خدمات بیمه ای

 در قالب استارتاپ ها
رئیــس کل بیمه مرکزی در ادامه گفت: عرضه 
خدمات بیمه ای مبتنی بــر فناوری اطلاعات 
و اســتارتاپ ها به عنوان مکمل شــیوه های 
فروش ســنتی بیمه علاوه بر ایجاد رونق در 
بازار بیمــه؛ پایه گذار تحولی عظیم در صنعت 
بیمه محســوب می شــود. دکتر ســلیمانی 
همچنین خاطرنشــان کــرد: عرضه خدمات 

بیمه ای مبتنی بر فناوری اطلاعات با سرعت و 
کیفیت قابل قبول ضمن افزایش رضایتمندی 
متقاضیان بیمه؛ موجبات توســعه بازار بیمه 
و افزایــش ضریب نفوذ بیمه را بدنبال خواهد 
داشت. وی اضافه کرد: اکنون در مقطع فعلی 
صنعت بیمه آماده پذیــرش نوآوری و جذب 
فناوری اســت تا بــا بهره منــدی از ابزارهای 
نوین ضمن اعمال مناســب مدیریت ریسک؛ 
به افزایش رقابــت در این صنعت کمک کند. 
رئیس کل بیمه مرکزی ضمــن اعلام آمادگی 
این سازمان برای ساماندهی فعالان مزبور در 
قالب کارگزاری هــای الکترونیکی بیمه گفت: 
چنانچه نیاز به بازنگــری در مقررات وضوابط 
مربوطه باشــد؛ به آنها پروانــه فعالیت اعطا 
می شــود. وی خاطرنشــان کرد: متقاضیــان 
الکترونیکی  می توانند درخواســت کارگزاری 
خود را در ایــن زمینه بــه اداره  کل پذیرش 
موسسات و دفاتر بیمه ای بیمه مرکزی ارسال 

کنند تا مورد بررسی قرار گیرد. 
شایان ذکر است با هدف تامین نیازهای بیمه ای 
مــردم و ضرورت حمایت از فناوری های نوین در 
صنعت بیمه در قالب تفاهمنامه میان بیمه مرکزی 
ایران و معاونت علمی وفناوری  جمهوری اسلامی 
ریاســت جمهوری؛ بیمه مرکزی ســاماندهی و 
تسهیل فعالیت استارتاپ  های بیمه ای را به عنوان 

راهکاری مناسب در دستور کار خود قرار داد.
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رئیس مجلس در دیدار با مسئولان نظام مالیاتی:

همه باید در حوزه فرهنگ سازی مالیاتی فعالیت کنند

رئیس مجلس شورای اســلامی در دیدار با وزیر اقتصاد و 
جمعی از مسئولان نظام مالیاتی با بیان اینکه توسعه کشور 
بدون نظام صحیح مالیاتی امکانپذیر نیســت، گفت: همه 

باید در حوزه فرهنگ سازی مالیاتی فعالیت کنند.

دکتر علی لاریجانی در این دیدار که به مناســبت هفته فرهنگ 
مالیاتی در بهارســتان برگزار شد، گفت: باید نظامات جدیدی در 
حوزه مالیاتی کشور ایجاد شود و همه باید در حوزه فرهنگ سازی 
مالیاتی فعالیت کنند و جنبه های اقناعی آن توسط رسانه ها ارائه 
شود. وی با تاکید بر اهمیت موضوع مالیات افزود: در حوزه مالیاتی 
باید بهسازی روش ها، حرکت به  سمت نظام های هوشمند و تبادل 

اطلاعات صورت گیرد.
 با ایجــاد دولت الکترونیک داده ها به یکدیگر متصل می شــود و 

می توان از آن برای اداره صحیح کشور استفاده کرد.
رئیــس نهــاد قانونگذاری کشــورمان با ابراز اینکه درصد ســود 
واحدهای تولیدی مشخص است، تاکید کرد: ثروت های بادآورده 
مربوط به کارخانه ها نمی شود؛ چراکه میزان درآمدهای واحدهای 
تولیدی مشخص است و صورت های مالی آنها نمایان می کند که 

چه  میزان درآمد کسب می کنند و ثروت بادآورده ای ندارند.
وی تاکیدکرد: مردم باید پول خود را وارد حوزه تولید و ثروت خود 

را در این بخش سرمایه گذاری کنند. 
دکتر لاریجانی با یادآوری اینکه هزینه های تولید در کشور افزایش 

یافته است، گفت: باید به بخش تولید کشور کمک شود.
وی با تاکید بــر اینکه میزان معوقات مالیاتــی باید کاهش یابد، 

تصریح کرد: تســری مالیات به ســایر امور اقتصــادی همانند ارز 
اقدامی مثبت اســت، اما موضوع مهمتر این اســت کــه باید از 
فرارهای مالیاتی که در کشــور رخ می دهد نیز جلوگیری شــود. 
رئیس قوه مقننه با اشــاره به اینکه یکی از موضوعات مهم حوزه 
مالیات سیســتم اخذ مالیات بر ارزش افزوده است، افزود: گزارش 
کمیسیون اقتصادی در خصوص مالیات بر ارزش افزوده ظرف سه 
تا چهار ماه آینده در دستور کار صحن علنی مجلس قرار می گیرد تا 

پس از بررسی و تصویب؛ پرونده آن در مجلس بسته شود.

وزیر اقتصاد: تحقق درآمدهای مالیاتی با استقرار نظام 
هوشمند مالیاتی

دکتر فرهاد دژپســند وزیر امور اقتصادی ودارایی نیز در این دیدار 
گفــت: درآمدهای مالیاتی که به دنبال وصول آن هســتیم؛ باید 
به گونه ای باشــد که بخش تولید و فعالیت های سالم اقتصادی را 
حمایت کند که لازمه این موضوع ســامان دادن نظام اطلاعاتی 
اســت. یعنی نظام اطلاعاتی از گسترش و جامعیت لازم برخوردار 

باشد تا تمامی سطوح را پوشش دهد.
وی بــا بیان اینکه باید در کشــور تقاطع اطلاعاتی ایجاد شــود، 
ادامه  داد: باید اطلاعات ســازمان امور مالیاتــی با اطلاعات مابقی 
دســتگاه ها درباره یک مؤدی تقاطع داده شده و پالایش شود که 
این موضوع دقت کار را بالا برده و وصول مالیات را بر مبنای اصول 
و عدالت مالیاتی به حداکثر می رســاند کــه این موضوع یک گام 
به جلو است. دکتر دژپســند افزود: اگر موضوع تقاطع اطلاعاتی 
رخ دهد؛ مالیات یــک اهرم برای توســعه فعالیت های اقتصادی 
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ســالم کشور شده و کارکرد آن نیز تغییر می یابد. وی تصریح  کرد: 
وزارت امور اقتصادی ودارایی برای تحقــق درآمدهای مالیاتی به 
دنبال مالیات هوشمند است؛ یعنی یک نظام هوشمند مالیاتی را 
طراحی و مستقر کرده و در این قالب حتی روابط چهره به چهره 
پرداخت کننــده مالیات و دریافت کننــده آن را حذف می کند؛ به 
گونه ای که مؤدی مالیاتی بــرای پرداخت مالیات در یک محیط 
الکترونیکی قرار گرفته و اقدامات خود را انجام می دهد و با ممیز 

مالیاتی نیز مواجه نمی شود.
وزیــر امور اقتصادی ودارایی با اشــاره به مزایای نظام هوشــمند 
مالیاتی تصریح کــرد: از آنجا که ابزارهــای ارزیابی صحت ارقام 
و اعــداد در قالب محیط الکترونیکی بــا تقاطع اطلاعاتی صورت 
می گیرد؛ سهولتی گســترده برای مؤدی مالیاتی ایجاد می شود و 

مؤدی نیز برای پرداخت مالیات خود رغبت پیدا می کند.
وزیر اقتصاد با بیان اینکه هوشمندسازی نظام مالیاتی در اولویت 
سیاستگذاری های دولت قرار دارد، گفت: باید پایه های مالیاتی را 
از طریــق مالیات بر عایدی و مالیات بــر درآمد فعالیت اختلال زا 
متنوع کرد.  وی اظهار داشت: مهمترین اولویت نظام مالیاتی؛ این 
است که هدایت این نظام را با سبک سنتی تغییر داده و به سمت 

الکترونیکی کردن و هوشمندسازی فعالیت ها سوق دهیم.
وزیر امــور اقتصادی و دارایی افزود: البتــه باید تاکیدکنم که در 
بحث مالیات باید از اعمال فشــار به مؤدیان خوش حساب پرهیز 
کرد؛ چراکه اگر بخواهیم درآمدها را از طریق این مؤدیان افزایش 
دهیم، راه درســتی را نرفته ایم. وی ادامه داد: از سوی دیگر  باید 
فراریان مالیاتی و کسانی که از پرداخت مالیات اجتناب می کنند 
را با روش های منطقی و حســاب شده، شناسایی کرده تا بتوانیم 

درآمدهای مالیاتی را از این طریق افزایش دهیم.
دکتر دژپســند تصریح کــرد: همچنین در پی این هســتیم که 
پایه های مالیاتی را از طریق مالیات بر عایدی سرمایه و مالیات بر 
درآمد فعالیت اختلال  زا تنوع بخشیم. وزیر امور اقتصادی و دارایی 
ادامه داد: متأســفانه برخی به صورت بیمارگونه با کوچ  بخشی از 
نقدینگی اختلال در نظام اقتصادی کشــور ایجاد می کنند؛ از این 
رو باید قواعدی تعریف کنیــم تا با ابزار مالیات به بهبود و اصلاح 
فعالیت های اقتصادی بپردازیم.  وی گفت: بهبود نظام انگیزشــی 
مالیاتی در ســازمان امور مالیاتی نیز دیگر اولویت ماســت.دکتر 
دژپســند تاکیدکرد: می تــوان در جنگ اقتصــادی با جایگزینی 
درآمدهــای مالیاتی به جای نفت؛ یــک گام بزرگ برای موفقیت 

برداریــم. وی با بیان اینکه باید به بهبــود فرهنگ مالیاتی کمک 
شــود، گفت: همانگونه که به پرداخت مالیات شــرعی همچون 
خمس حساس هستیم؛ باید به مالیات هم این حساسیت را داشته 

باشیم و همه پرداخت مالیات را یک وظیفه ملی بدانیم.

 دکتر پارسا: همکاری همه دستگاه ها
 لازمه مبارزه با فرار مالیاتی

دکتر امیدعلی پارسا رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور نیز در 
دیدار با رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: زیرساخت های اساسی 
برای مبارزه با فرار مالیاتی فراهم شده، اما همکاری همه دستگاه ها 
و ارائه اطلاعات مورد نیاز نظام مالیاتی لازمه مبارزه با فرار مالیاتی 
است. وی مالیات را ابزار ثبات، پایداری، سلامت، شفافیت و عدالت 
اقتصادی دانست و گفت: هم اکنون یکی از مهمترین دغدغه های 
ما نوین سازی نظام مالیاتی در همه ابعاد به ویژه طراحی و استقرار 
ســامانه های هوشــمند مالیاتی مبتنی بر ریــز داده های تمامی 
دستگاه های اجرایی دولتی و غیردولتی موضوع مواد 169 و 169 
مکرر قانون مالیات های مستقیم و اصلاح فرآیندهای حسابرسی و 

دادرسی و وصول مالیات است.
وی با بیان اینکه ســازمان امور مالیاتی وظیفه خطیری بر عهده 
دارد و تاکنون اقدامات اساسی در زمینه مدرن سازی نظام مالیاتی 
انجام داده است، افزود: با استفاده از ابزارهای الکترونیکی سرعت، 
دقت و ســهولت امور مالیاتی را افزایش دادیم و زیرســاخت های 

اساسی برای مبارزه با فرار مالیاتی فراهم کردیم.
رئیس کل ســازمان امور مالیاتی اصلاح پایه های مالیاتی و اصلاح 
شــکل های درآمد و هزینه کشــور را لازم شــمرد و تاکیدکرد: 
حاکمیت ها باید بدانند کی، کجا و چقدر درآمد دارند و برای این 
کار باید زیرساخت های الکترونیکی فراهم شود و همه دستگاه های 
اجرایی موظف شــوند اطلاعات افراد و شرکت ها را کامل، دقیق و 

بدون خدشه در اختیار سازمان مالیاتی قرار دهند.
وی با اشاره به تکلیف تمامی دستگاه های اجرایی به ارائه اطلاعات 
مورد نیاز نظــام مالیاتی طبــق مــاده 169 و 169 مکرر قانون 
مالیات های مستقیم تصریح کرد: خوشبختانه جلسه بسیار خوبی 
در این خصوص برگزار شد که امیدواریم با توافقات صورت گرفته 
روند دسترســی ما به اطلاعات شتاب بیشتری بگیرد. دکتر پارسا 
استقرار سامانه های فروشگاهی را یکی دیگر از مهمترین برنامه های 
ســازمان امور مالیاتی دانست و گفت: با اســتقرار این سامانه که 
مکمل برنامه های اطلاعاتی نظام مالیاتی اســت؛ می توانیم شاهد 

یک نظام مالیاتی کاملا مدرن در کشور باشیم.
معاون وزیر امور اقتصادی ودارایی در پایان خاطرنشان کرد: من با 
تمام وجود و عشق به توســعه نظام اسلامی در این عرصه تلاش 
می کنم و امیدوارم با علم، دانش و تجربه همه فعالان این عرصه؛ 
سازوکارها را به گونه ای اصلاح کنیم که شاهد پیشرفت و توسعه 

اقتصادی کشورمان باشیم.

موضوع مهمتر این است که باید از فرارهای مالیاتی که در کشور
 رخ  می دهد نیز جلوگیری شود. گزارش کمیسیون اقتصادی در خصوص

 مالیات بر ارزش افزوده ظرف سه تا چهار ماه آینده در دستور کار
 صحن علنی مجلس قرار می گیرد تا پس از بررسی و تصویب؛ 

پرونده آن در مجلس بسته شود
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رئیس کل بانک مرکزی از راه اندازی ســامانه تکمیلی نیما با 
عنوان سامانه ایفای تعهدات واردات خبر داد.

دکتر عبدالناصر همتی در برنامه نگاه یک با موضوع آخرین تحولات 
مربوط به سیاســت های پولی و ارزی، سیاســت های اعتباری برای 
رونق تولید و روند ســاماندهی نظام بانکی؛ در پاسخ به این پرسش 
که دغدغه مردم بیشــتر از همه معیشــت اســت و به نظر می رسد 
که این امر بــا مباحث ارز گره می خــورد و ارز در صدر موضوعات 
تحلیل های اقتصادی قرار گرفته است؟ افزود: بحث معیشت دغدغه 
مسئولان و دست اندرکاران اقتصادی کشور است و معیشت مردم با 
اقدامات سال گذشته ترامپ برای برخورد با ایران به عنوان بزرگترین 
قدرت اقتصادی که با تحریم شــروع کرد و فشارها را افزایش داد و 
می خواست سیستم سیاسی و اقتصادی را بر هم بزند؛ دچار مشکل 

شد.
وی با بیان اینکه هدف اصلی به هــم زدن نرخ ارز و منبع درآمدی 
نفتی و بســتن مبادلات مالی و پولی برای افزایش نرخ ارز اســت، 
اظهارداشــت: نرخ های زیــادی برای ارز  اعــلام می کردند که البته 

اتفاقی نخواهد افتاد.
دکتر همتی تصریح کرد: نرخ ارز؛ متغیر اقتصادی است و روی بخش 
تولید و سایر بخش ها تاثیر دارد. با افزایش نرخ ارز تورم داشته ایم و 
عمده فشار به طبقه متوسط و پایین می آید، اما بر طبقات بالاتر اثر 
مثبت دارد. رئیس کل بانک مرکزی گفت: این امر دغدغه دولت است 
و تلاش داریم فشار را به حداقل برسانیم و در مقابل فشار حداکثری 

مقاوت می کنیم و اجازه نمی دهیم وضع بدتر شود.
دکتر همتی با اشاره به اینکه دولت نمی خواهد اقتصاد کشور به هم 
بخورد، افزود: با این کار تمام بخش های دولت دچار مشکل می شود 
و به مردم اطمینان می دهم که در سال گذشته و حالا عدد معمولی 

هم افزایش درآمد دولت از محل ارز نداشــتیم. سال گذشته نتیجه 
عملکرد بانک مرکزی در بازار ارز منفی بود و در واقع خرید بیشــتر 

از فروش بود.
رئیس کل بانک مرکــزی ادامه داد: دولت از ناحیــه افزایش نرخ ارز 
درآمدی نداشته است. کالاهای اساسی را با نرخ 4200 تومان تامین 
کردیم و بنابرایــن مقدار کمی از نرخ نیمایی اتفاق افتاد و البته این 
ارزها برای دولت نبود و از طریق بانک مرکزی و صندوق توسعه ملی و 
عمدتا نیز برای صادرکننده ها بود که عرضه شد. چرا دولت باید کاری 
کند که شاخص نرخ ارز بالا رود؟ وقتی نرخ دلار بالا می رود؛ خانه و 

خودرو گران می شود؛ بنابراین دولت چنین کاری را نمی کند.
وی تصریح  کرد: رئیس  جمهور  بارها با من تماس گرفتند و خواستار 
تلاش بیشــتر برای کاهش نرخ ارز بودند و مقام معظم رهبری نیز 
بر حفــظ ارزش پول ملی تاکید دارند. ما تلاش می کنیم ارزش پول 
ملی تقویت و شــرایط بهتر شود و این دوره نیز تمام می شود. ما قله 
مقاومت را طی کردیم و از این به بعد جمهوری اســلامی برای اداره 

اقتصاد کشور تصمیم می گیرد.
دکتــر همتی گفــت: اگر بتوانیم و هــر زمان که بشــود؛ دلار را از 
نــرخ فعلی نیز پایین تر می آوریم. در واقع بخشــی از فشــار به نرخ 
ارز تقاضاهایی اســت که تنها در داخل کشــور نیست و بیشتر در 
کشورهای همسایه ایران است و تقاضاهایی از طریق نرخ سازی ایجاد 
می شود. وقتی در دوحه تقاضای سنگین برای درهم ایجاد می شود و 
در هرات، ســلیمانیه و ... این اقدامات انجام می شود؛ بر نرخ دلار نیز 

تاثیر می گذارد.
رئیس کل بانک مرکزی گفت: فشــارها از جایی مشــخص است که 
هدایت می شود، اما بانک مرکزی مقاومت می کند. بانک مرکزی تمام 
تــلاش خود را به کار می گیرد که در بــازار و نرخ ارز اجازه آربیتراژ 

دکتر همتی رئیس کل بانک مرکزی:

راه اندازی سامانه تکمیلی نیما با عنوان ایفای تعهدات واردات
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داده نشــود و ما تقریبا نزدیک نرخ بازار حرکت می کنیم. در مواقعی 
که بانک مرکزی وارد می شود؛ نرخ بازار کاهش می یابد. طی ماه های 
اخیر تلاش برای قطع کامل صادرات نفت، تروریســتی اعلام کردن 
ســپاه و ... برای ایــن بود که نرخ ارز از کانال خود خارج شــود، اما 
با تدابیر بانک مرکزی اجازه ندادیم این اتفاق بیفتد. چند ماه اســت 
کــه نرخ حول وحوش 13 هــزار تومان مانده و من ایــن نرخ را نیز 
ارزش ذاتــی دلار نمی دانم. وی در ادامه افزود: کســانی که در این 
کارها نیستند، در ارز سرمایه گذاری نکنند. ممکن است دو روز نفع 
ببرنــد، اما بعد از آن ضرر می کنند. مردم عادی در بازار نیســتند و 
مطمئن هســتم که با منابع درآمدی جدید از ناحیه صادرات نفت و 
ذخایر ارزی و ارز صادرکنندگان وضع بهتری داریم. وقتی در حواله 
و پرداخت های ارزی در تجارت دســت بالا داشته باشیم؛ نرخ ارز در 
صرافی ها تحت تاثیر قرار می گیرد. برای 3 ماه اخیر 11 میلیارد دلار 
تامیــن ارز کردیم و 5 میلیــارد دلار ارز 4200 تومانی برای تامین 
کالاهای اساســی از این رقم بود و مابقی نرخ نیمایی بوده است. به 
گفته وی ذخایر اسکناس کشور طی چند سال اخیر بی سابقه است.

به سمت تک نرخی شدن ارز حرکت می کنیم
عالی ترین مقام بانک مرکزی در ادامه اظهارات خود در پاسخ به اینکه 
کارشناســان معتقدند چند نرخی بــودن ارز موجب رانت در بازار و 
اقتصاد کشور می شــود، گفت: من به عنوان فردی که کار اقتصادی 
می کنم و اقتصاد خوانده ام؛ معتقدم که باید تک نرخی باشــد، اما با 
شــرایطی که داریم و نمی توان تمام این شــرایط را توضیح داد، ما 
برخی اقدامات را بــرای کنترل بازار انجام می دهیــم.وی افزود: در 
شرایطی که راه های بانکی ما بســته است؛ در این شرایط نمی توان 
از تک نرخی یا آزاد سازی صحبت کرد. درباره کالاهای اساسی خیلی 
بحث کردیم و نگرانی جدی که وجود دارد این اســت که اگر نرخ ها 
رها شود؛ معلوم نیست تکلیف چه خواهد بود؟ اما اگر کنترل درست 

و توزیع صحیح باشد؛ مشکلی ایجاد نخواهد شد.
رئیس شورای پول واعتبار با تاکید بر اینکه اکنون در شرایط جنگی 
هستیم، ادامه داد: من مسئول هستم و می بینم که برای جابه جایی 
و تامین هر دلار در کشور چه شرایط بسیار سختی وجود دارد و اگر 
اقدامی غیر از اقدامات فعلی انجام شــود؛ به طور حتم با مشکلاتی 
مواجه خواهیم شــد. من این اطمینان را می دهم که هرگاه احساس 
نیاز شود و شرایط مهیا باشد؛ به سمت تک نرخی شدن ارز حرکت 

خواهیم کرد.
رئیس شورای پول واعتبار ادامه داد: میانگین رشد قیمت 40 درصدی 
کالاهای مشمول به کنترل نرخ ها کمک کرد، اما ضعف هایی بود که 
در حال تقویت و رفع اســت. به گفته وی اخیرا مقرر شده تا توزیع 
و واردات در یکجا انجام شود. رئیس کل بانک مرکزی افزود: الان که 
صحبت می شــود ارز 4200 تومان حذف شود، ما تاکنون 5 میلیارد 
دلار تامیــن کرده ایم و اتفاق افتاده و حــدود 3 میلیارد دلار از 14 
میلیارد دلار نیمایی است؛ بنابراین اگر 5 میلیارد دلار کنار گذاشته 
شود و دارو نیز از این دسته جدا شود؛ آنچه که باقی می ماند حدود 
3 میلیارد دلار است و به خاطر این میزان نمی توانیم شوک قیمتی 

در جامعه ایجاد کنیم.
کاهش آمار تورم نقطه  به  نقطه و 12 ماهه در خرداد ماه 

دکتر همتی در ادامه تاکید کرد: همانطور که آمارها نشــان می دهد 
آمار تورم نقطه به نقطه و 12 ماهه در خردادماه کاهش یافت که این 
نشان می دهد تورم حاصل از شوک ارز در حال تخلیه است و ایجاد 
شوک جدید در این شرایط به صلاح نیست و آرامش و ثباتی که در 
اقتصاد وجود دارد؛ نباید برهم خورد و مســئول جدید بازرگانی هم 

همت می کند تا این وضعیت سروسامان گیرد.

می خواهیم محوریت تعیین نرخ ارز در داخل کشور باشد
دکتر همتی در ادامه سخنان خود درباره بازار متشکل معاملات ارز 
گفت: خیلی از نرخ های ارز کنونی در بازار در کشــورهای همسایه 
شــکل می گیرد و بازار متشکل به دنبال واقعی سازی نرخ ارز است و 
می خواهیم محوریت تعیین نرخ ارز در داخل کشور باشد.وی با بیان 
اینکه عرضه وتقاضای عمده اسکناس صرافی ها در بازار متشکل ارزی 
اتفاق خواهد افتاد، افزود: امسال امتیازات بزرگی را به صادرکنندگان 

داده ایم و عرضه خیلی خوبی هم در جریان است.
رئیس شــورای پول واعتبار تاکیدکرد: هرکجا صادرکنندگان نتوانند 
ارز صادراتی خود را در بازار بفروشــند؛ بانک مرکزی آن را خریداری 
خواهد کرد؛ چراکه ما می خواهیم خریدو فروش ها شــفاف باشــد و 
نمی خواهیم اینطور باشد که خرید 10 هزار دلاری مبنای تعیین نرخ 

خرید یک میلیون دلاری باشد.
نیما و بازار متشکل روی یک پلتفرم قرار می گیرند

وی با بیان اینکه در سامانه نیما حواله های ارزی خریدوفروش شده 
و در بازار متشکل اســکناس معامله خواهد شد، اظهارداشت: هدف 
ما در میان مدت آن اســت که سامانه نیما و بازار متشکل ارزی روی 
یک پلتفرم قرار بگیرد.دکتر همتی با برشمردن دلایل عدم راه اندازی 
بازار متشکل معاملات ارز گفت: بانک مرکزی شرکت بازار متشکل را 
راه اندازی کرده است، اما این شرکت برای راه اندازی نیاز به یکسری 
از حداقل هــا دارد. از جمله اینکه بانک ها باید حســاب های ریالی و 

ارزی باز کنند و سوئیچ های آنها با هم هماهنگ شود.
رئیس کل بانک مرکــزی ادامه داد که برخی از بانک ها 
برای حضور در بازار متشــکل ارزی آمادگی نداشتند 
و برخــی از صرافی ها نیــز نیاز به آموزش داشــتند. 
رئیس شورای پول واعتبار خاطرنشان کرد که هدف از 
راه اندازی این بازار واقعی شدن نرخ ارز و سر و سامان 

دادن به نرخ های کوچه و بازار است.
مقابل فشارها برای تعطیلی سامانه نیما ایستادیم

وی در ادامه با اشــاره به فشارهای زیاد برای تعطیلی 
ســامانه نیما گفت: بانک مرکزی برای تعطیل نشــدن 
ســامانه نیما مقاومت کــرد و من ایســتادگی کردم 
و از اول ســال تا الان نیز در این ســامانه مقدار قابل 
توجهی پول جابه جا شده است.دکتر همتی با اشاره به 
انتقادهایی که به سامانه نیما وارد می شد، افزود: برخی 
مدعی بودند که نرخ در این بازار بسته است، اما امروز 
می بینیم که صادرکننده و واردکننده روی نرخ ها با هم 
توافق می کنند و یکــی از اقدامات موفق بانک مرکزی 
راه انــدازی ســامانه نیما بود.رئیــس کل بانک مرکزی 
همچنین از راه اندازی ســامانه تکمیلی نیما با عنوان 

سامانه ایفای تعهدات واردات خبر داد و توضیح داد که این سامانه به 
سامانه جامع تجارت وصل خواهد بود و باعث شفافیت خواهد شد.

 ارسال اسامی 150 صادرکننده متخلف
 به قوه قضائیه

رئیس شورای پول واعتبار درباره روند بازگشت ارز صادراتی از جمله 
ارز حاصل از فروش نفت و صادرات غیرنفتی گفت: صادرکنندگانی که 
امروز در جنگ اقتصادی ارز صادرات خود را به کشور بازمی گردانند؛ 
به کشــور خدمت می کنند و از آنها قدردانــی می کنیم. وی افزود: 
البته برخی از صادرکنندگان نیز ارز خود را به کشــور بازنگردانده اند 
و ما نیز بر اســاس مصوبه سران قوا اســامی شخصیت های حقوقی 
و حقیقی را به قوه قضائیه داده ایم.دکتر همتی گفت:150 شــرکت 
حقیقی وحقوقی حدود 4 میلیارد دلار صادرات داشــته اند که حتی 

بانک مرکزی 
شرکت بازار 

متشکل را 
 راه اندازی

  کرده است
 اما این شرکت 
برای راه اندازی 
نیاز به یکسری 

از حداقل ها دارد. 
از جمله اینکه 

بانک ها باید 
حساب های ریالی 

 و ارزی باز کنند
  و سوئیچ های آنها

 با هم هماهنگ 
شود
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یک دلار آن را به کشور بازنگردانده اند و پرونده آنها به طور جدی در 
حال پیگیری است. وی از پتروشیمی ها برای بازگشت ارز حاصل از 
صادرات به کشور قدردانی کرد و اظهارداشت: بیشترین ارزی که به 

کشور بازنگشته برای صادرکنندگان غیرنفتی است.
کنترل ارز صادراتی ها

رئیس کل بانک مرکزی افزود: کشــور نمی تواند اجازه خروج سرمایه 
را بدهد و بانک مرکزی باید مطمئن شود که ارز صادارتی کجا رفته 
است و به هر ترتیب بانک مرکزی بر اساس سیاست های تعریف شده 
جلوی خروج ارز را می گیرد و آن چیزی که مشــخص است؛ باید یا 
کالا یا ســرمایه وارد کشور شود و این مسیر به شدت رصد می شود.

دکتــر همتی ادامــه داد: در حقیقت صادرکنندگان باعث توســعه 
فعالیت های کشور می شــوند و در عین حال صادرکنندگان باید به 
بانک مرکزی ثابت کنند که ارز وارداتی آنها به کجا رفته اســت. اگر 
در داخل کشور وارد شده؛ باید مشخص شود این ارز کجا وجود دارد 
و آیا به صرافی ها منتقل شده است؟ و اگر حتی در خارج از کشور 

است نیز باید تعیین شود قرار است چه اتفاقی برای آن 
رخ بدهد و بانک  مرکزی باید دقیقا در جریان این 

تحولات قرار بگیرد.
هماهنگی با بانک مرکزی

رئیس کل بانک مرکــزی گفت: در حال 
پتروشیمی ها  اتحادیه خشکبار،  حاضر 
و فولادی هــا بــا هماهنگــی کامل 
فعالیت های  بــه  بانک مرکــزی  بــا 
صادراتی خود مشــغول هســتند و 
همــه رویدادهای خــود را به اطلاع 
بانک مرکــزی می رســانند.وی افزود: 

طبیعی اســت کاهش درآمدهای نفتی 
در بودجــه تاثیرگذار اســت، اما افزایش 

صادرات نفــت با تلاش هــای وزارت نفت 
و با روش های متفاوت و متنوع از مســیرهای 

گوناگون در جریان است و در اواسط سال می توانیم 
شاهد احیای وضعیت فعلی باشیم تا مشکلات کسری کمتری 

داشته باشیم.دکتر همتی اظهارداشــت: برداشت از صندوق توسعه 
ملی در سال 97 که برای وضعیت اضطراری در نظر گرفته شده بود؛ 
استفاده نشد و ما برای سالجاری این اجازه را داریم تا در صورت لزوم 
بتوانیم از این ظرفیت استفاده کنیم. در عین حال انتشار اوراق اسناد 
خزانه نیز دیگر ابزاری است که می تواند به بانک مرکزی کمک کند.

اجرای عملیات بازار باز
رئیس کل بانک مرکزی گفت: امســال اجرای عملیات بازار باز را نیز 
در نظر داریــم عملیاتی کنیم که این ابزار به عنوان یک سیاســت 
پولی در همه بانک های مرکزی در دنیا اجرایی می شــود؛ به طوری 
که وقتی اوراق خرید می شــوند، نرخ ها ســقوط می کند و وقتی به 
فروش می رسند، نرخ ها افزایش پیدا می کند.وی افزود: با هماهنگی 
شورای هماهنگی اقتصادی و کمک مجلس در تصویب قوانین مورد 
نیاز و تائید رهبــری اهداف مورد نظر بانک مرکزی را در راســتای 
متعادل سازی بازار و کاهش نوسان ها به کار می گیریم تا آرامش در 

بازار تقویت شود.
کنترل کسری بودجه

دکتر همتی اظهارداشت: کســری بودجه نباید پولی شود. از سوی 
دیگر در حال اندیشیدن تدبیری هستیم که از محل فروش ارزهای 
صندوق و با هماهنگی با سازمان برنامه بودجه و دولت موارد را حل 
و فصل کنیم. باید سیاســتی اتخاذ کنیم که رونق تولید بر اســاس 
شعار سال رهبری به سمت توسعه حرکت کند و در کمیته نقدینگی 

بانک مرکزی بــرای این اهداف برنامه ریزی های مــورد نظر را انجام 
می دهیم تا بخش های مولد فعال تر از همیشــه بتوانند سیاست های 
تولیدی خود را با ســرعت بیشــتری بــه پیــش ببرند.رئیس کل 
بانک مرکزی در خصوص اینستکس و همکاری با کشورهای اروپایی 
برای کاهش اثرات تحریم گفت: بانک مرکزی در خصوص اینستکس 
اقدامات لازم را انجام داده است؛ در همین راستا نیز ساتما به عنوان 
نهاد متناظر اینستکس آماده شده و مذاکراتی میان دو طرف انجام 

شده است.
اینستکس معجزه نمی کند

وی تاکیدکرد: معتقدم اینستکس قرار نیست معجزه کند و باید در 
آن مبادلات مالی انجام شود. در این بخش یا باید اروپایی ها از ما نفت 
خریداری کنند مانند ایتالیا و یونان که در گذشته نیز از ایران نفت 
خریداری می کردند یا در صورتی که مشــتری نفت ایران نیستند؛ 
به جمهوری اســلامی ایران خط اعتباری 10 یا 15 میلیارد دلاری 
دهند تا همکاری در این بخش و مبادلات انجام شــود تا نیازهای 
ایران در زمان تحریم های آمریکا برطرف شــود.دکتر 
همتی افزود: در صورتی که نفت ایران از ســوی 
اروپایی ها خریداری نشــود یا خط اعتباری 
ایجاد و به ایران ارائه نشود؛ هیچ اتفاقی در 
حوزه اینستکس نخواهد افتاد. به عنوان 
رئیــس کل بانک مرکــزی در خصوص 
همکاری اروپایی ها بدبین نیستم، اما 
منتظر همکاری اروپایی ها نیستیم و 
انجام دهند،  در صورتی که اقداماتی 
بســیار موثر و خوب خواهد بود، اما 
جمهوری اسلامی ایران اقدامات لازم را 

انجام خواهد داد.
 تعامل روسیه برای خرید نفت ایران

 خبر خوبی است
رئیس کل بانک مرکــزی در خصوص همکاری 
با روســیه برای کاهش اثرات تحریمی اظهارداشت: 
تمایل روســیه برای همکاری با ایران را در اخبار مرور کرده ام 
و در صورتی که قرار باشد روسیه در این بخش اقداماتی انجام دهد 
و خط اعتبــاری یا خرید نفت را عملیاتی کند؛ خبر خوبی اســت؛ 
چراکه جمهوری اســلامی ایران روی ظرفیت های روســیه و تامین 
بخشی از کالاهای اساســی از طریق این کشور حساب کرده است 
که در صورت عملیاتی شدن قدم مثبتی در راستای توسعه روابط با 
روسیه خواهد بود. دکتر همتی با اشاره به اصلاح نظام بانکی گفت: 
مســائل در کشور اولویت بندی شده و در شــرایط حادی که وجود 
دارد نمی توانیم همه مشــکلات را در یک روز حل کنیم. از ســوی 
دیگر اصلاح نظام کارمزدی با چالش هایی که در یک ساختار که در 
طول سه دهه شکل گرفته را نمی توان در یک سال حل کرد. پروسه 
سختی به شمار می رود که بانک مرکزی برای آن برنامه ریزی داشته 
تا بتواند اقدامات لازم را انجام دهد. وی خاطرنشــان کرد: مشــکل 
بنگاهداری از اهمیت بالایی برخوردار است و باید به آن توجه شود. 
بانک مرکزی در این زمینه و حتی نرخ سود برخورد انجام می دهد و 

پیگیری های لازم را دارد. 
طبــق عادتی که دارم در زمانی که در خصوص یک بانک و اقدامات 
متخلفانه ای که انجام داده اســت؛ به جمع بندی رســیدم، قطعا در 
خصــوص مدیریت بانک اقدامات لازم انجام خواهد شــد. بر همین 
اســاس نیز در چند بانک و موسسه هیات سرپرستی قرار داده شده 
اســت. رئیس کل بانک مرکزی درباره بانک های وابسته به نیروهای 
مسلح نیز اظهارداشت: در خصوص بانک های نظامی با نظارت هایی 
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که انجام شد؛ وضعیت بانک ها مطلوب تر شد و از طرفی هیچ اتفاقی 
در خصوص سپرده گذاران آنها رخ نداد. در عین حال تعداد سپرده ها 
در بانک های وابســته به نیروهای مســلح افزایش پیدا کرد و مساله 
ادغام آنها به خوبی در دستور کار است و ظرف مدتی که وعده دادیم 
و نهایتا با یک یا دو ماه تاخیر مساله بانک های نظامی نهایی می شود.

نظارت جدی بانک   مرکزی در بخش ناترازی بانک ها
وی تاکید کرد: چند بانک که ناترازی جدی دارند؛ به صورت روزانه 
در حال نظارت آنها هســتیم و به دنبال آن هستیم تا ناترازی را در 
نظــام بانکی و در ایــن بانک ها از بین ببریم تا عملیــات بازار باز را 
انجام دهیم. این فرآیند زمان بر است و بانک  مرکزی نسبت به اعمال 
محدودیت هایی از جمله مطالبات مشکوک به وصول استفاده کرده 

تا مشکلات را حل کند.
بانک ها از خریدوفروش ارز سود نداشتند 

دکتــر همتی افزود: مســاله ای که عنوان شــد؛ اینکــه بانک ها از 
خریدوفروش ارز ســودآوری داشــتند؛ این در حالی اســت که این 
موضوع به هیچ  عنوان درســت نیست. بانک ها دارایی ها و بدهی های 
ارزی دارند، در واقع بانک ها باید منابع را با نرخ 7 هزار و 500 تومان 
تسویه کنند. مفهوم این نیست که بانک ها سود داشته اند؛ بلکه باید 
این منابع در بخش اندوخته ها قرار گیرد تا بانک مرکزی برای افزایش 
سرمایه تصمیم گیری کند. منابع ارزی یعنی وام هایی که به صورت 
ارزی قــرار دادند یا منابع با نرخ نیمایی وصل می شــود. رئیس  کل 
بانک  مرکزی خاطرنشان کرد: اتفاقات موسسات مالی واعتباری دیگر 

رخ نخواهد داد.
سیستم بانکی ایران حساس است

وی با اشاره به اقدامات بانک مرکزی تاکیدکرد: بانک مرکزی به دنبال 
کنترل ناترازی است تا به تدریج ناترازی را کاهش دهیم. باید به این 
نکته توجه کرد که سیستم بانکی ایران بسیار حساس است و دشمن 
به دنبال حساس کردن سیستم بانکی است؛ چراکه سیستم بانکی در 

ایران اهمیت بالایی دارد.
رشد یک درصدی نقدینگی در سال 97 نسبت به 96

دکتــر همتی با بیان اینکه بســیاری به آینده کشــور ناامید بودند، 
خاطرنشــان  کرد: برخی تاکید داشــتند که ایــران در حال حرکت 
در مســیر ونزوئلایی شدن، داشــتن ابرتورم و ایجاد تورم چند صد 
درصدی است اما واقعا این دسته از اتفاقات رخ نداد و در طول سال 
گذشته تمام رشد نقدینگی بالغ بر 23 درصد بوده که نسبت به سال 
گذشــته خود یعنی 96 که 22 درصد بوده؛ صرفا یک درصد رشــد 

داشته است.
 طرح بانک مرکزی برای جلوگیری از سود مرکب 

در سیستم بانکی
رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به سود مرکب تاکیدکرد: بانک  مرکزی 
بــا همکاری وزارت اقتصاد و بانک هــای دولتی و خصوصی در حال 
آماده سازی طرحی است تا از سود مرکب در سیستم بانکی جلوگیری 
کند. در همین راســتا شورای فقهی در بانک   مرکزی در حال نظارت 
است و به مراجع نیز وعده داده ایم تا وجه التزام و جریمه تاخیر را به 
حداقل برسانیم و اثر مخرب را از بین ببریم. رئیس کل بانک مرکزی 
اظهارداشت: در مقاطعی واقعا نتوانستیم اموالی از دولت را بفروشیم، 
اما  ســازوکاری در دولت تصویب شــد که بانک های خصوصی نیز 
می توانند از آن تبعیت کنند. دولتی ها نیز امیدوارم امســال توفیق 

بیشتری در فروش اموال مازاد داشته باشند.
بانک ها به جای قرض گرفتن از بانک مرکزی،از یکدیگر 

می گیرند
وی رقم اضافه  برداشــت بانک ها را در حال حاضر مطلوب دانست و 
افزود: از تیرماه سال گذشــته تاکنون اضافه برداشتی نبود و اگر هم 

الان وجــود دارد؛ به دلیل ناترازی بانک ها اســت که برای مدیریت 
آن نیز سرپرســت تعیین کردیم که دیگر افزایش نیابد. الان بانک ها 
به ســمت بازار بین بانکی رفته اند که سال گذشته همین موقع 32 
هزار میلیارد تومان در این بازار تامین شــده بود که طبق آمار امروز 
72 هزار میلیارد تومان شــده که بانک ها بــه جای قرض گرفتن از 
بانک مرکزی از یکدیگر می گیرند.رئیس کل بانک مرکزی تصریح کرد: 
در خردادماه بخش مسکن نسبت به ماه قبل از آن 4.5 درصد رشد 
داشته و نســبت به ماه مشابه ســال قبل 104 درصد رشد داشته 
است. نرخ رشــد مسکن البته الان کاهنده شــده و معالات مسکن 
نیز 50 درصد افت کرده و افزایش نرخ مســکن به بن بســت خورده 
اســت. پیش بینی می کنم تا حدودی نرخ ها بازگردد.وی گفت: باید 
بپذیریم که به دلیل قیمت های نســبی در بازار بخشــی از افزایش 
نرخ ها اتفاق افتاد. درباره مسکن باید گفت ساخت  وساز کمتر شده و 
الان نمی توانیم وام خرید بدهیم و وام ساخت می دهیم که می تواند 
قابلیت تبدیل به خرید داشته باشد که نسبت به قبل 60 درصد بالا 

رفته است.
دکتر همتی درباره مالیات بر عایدی اظهارداشت: مالیات درآمد چه 
اتفاقی چه غیراتفاقی باید پرداخت شــود و به سازمان امور مالیاتی 
ارتبــاط دارد که بــا برنامه ریزی مالیات بر عایــدی را دریافت کند. 
ما به فرار مالیاتی عادت داریم.وی در پاســخ به اینکه آیا مالیات بر 
سکه موثر است یا خیر؟ گفت: شاید خیلی ها به بانک مرکزی درباره 
دریافت مالیات ســکه اعتراض کرده اند. باید به این نکته توجه شود 
که قول داده شده بود که مالیات بر ارزش افزوده دریافت نشود و این 
مالیاتی که اعلام شده؛ مالیات بر عایدی است. رئیس کل بانک مرکزی 
با اشــاره به اینکه این اعتراض به من شــد که اگر مالیات بر عایدی 
است باید همه کسانی که سکه خریدوفروش کرده اند؛ پرداخت کنند 
نه فقط افرادی که از بانک مرکزی سکه خریداری کرده ا ند و اسم آنها 
ثبت شده است، توضیح داد: شــاید در این خصوص اختلاف نظری 
وجود داشــته باشد، اما من دخالتی نمی کنم؛ چراکه همکاران ما در 
ســازمان امور مالیاتی تصمیم بر اجرای این طــرح گرفته اند و جزو 
حقوق و اختیارات آنها است. انتقاد به بانک مرکزی می شود؛ در حالی 

که بانک مرکزی نقشی در این زمینه ندارد.

سه نکته دکتر همتی درباره اینستکس

رئیس کل بانک مرکزی ســه نکته برای عملکرد پایدار اینســتکس را تشریح کرد.  دکتر 
عبدالناصر همتی رئیس کل بانک مرکزی در یادداشــتی اینستاگرامی درباره اینستکس 
نوشت: در حالی که زیرســاخت عملیاتی ساز وکار متناظر اینستکس در ایران توسط 
بانک مرکزی کاملا تکمیل شــده،  اخبار دریافتی حاکی از سرعت گرفتن تلاش اروپا 
برای عملیاتی شدن اینستکس اســت؛ لذا ضروری است چند نکته را به مردم توضیح 
دهم که برای عملکرد پایدار اینستکس لازم است: اولا اینستکس به کانالی در چارچوب 
قواعد تحریمی آمریکا؛ بلکه کانالی مبتنی بر برجام باشد و تمامی تراکنش هایی که در 
چارچوب برجام مجاز بودند؛ از طریق آن انجام پذیر باشــد. دوم اینکه شاید در ابتدا 
شــامل تمامی کالاهای غیر تحریمی شــود، اما بعدا محدوده آن باید به تمامی کالاها 
گسترش یابد.ســوم اینکه منابع آن از صادرات نفت به اروپا تامین شود. اگر هم اروپا 
موقتــا محذوراتی در خرید نفت ایران دارد؛ یک خط اعتباری بلندمدت با بازپرداخت 
آتی نفتی یک راه حل موقت قابل بررســی اســت. خود اروپایی ها هم در مذاکرات 
اشــاره ای به راه حلی شبیه به این داشته اند. الگوهای متعدد برای حضور سایر پشتیبانان 
برجام در اینســتکس یا ساز وکار مستقل مشابه آن در حال توسعه است.رئیس شورای 
پول واعتبار در پایان این یادداشــت نوشته اســت: در هر حال اینستکس صرفا سهمی 
محدود در راهبرد بانک  مرکزی در بازار ارز دارد و برنامه های متعدد دیگر نیز در حوزه 

روابط ارزی کشور اجرایی شده یا در حال اجراست.
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مراسم روز ملی »صنعت  ومعدن« با حضور دکتر محمدجواد ظریف وزیر 
امور خارجه، دکتر حسینعلی امیری معاون پارلمانی رئیس جمهور، دکتر 
علی لاریجانی رئیس مجلس شورای اســلامی، عیســی کلانتری معاون 
رئیس جمهور و رئیس سازمان حفاظت محیط زیست، عزیز اکبریان رئیس 
کمیسیون صنایع ومعادن مجلس شورای اسلامی، دکتر عبدالناصر همتی 
رئیس کل بانک مرکزی، امیرســرتیپ امیر حاتمی وزیر دفاع وپشتیبانی 
نیروهای مسلح، مهندس منصور غلامی وزیر علوم، تحقیقات و فناوری، 
مهندس رضا رحمانی وزیر صنعت، معدن و تجارت و نمایندگان انجمن ها و 

تشکل های بخش خصوصی در سالن اجلاس سران برگزار شد.
مقامات و مسئولان مذکور با اهمیت  دادن به حوزه صنعت، معدن و تجارت و مهندس 
رحمانی وزیر صمت در این آئین ملی حضور یافته و در سخنرانی  هایشان، حمایت 
همه جانبه خود از فعالیت های صنعتی، معدنی و تجاری را اعلام و خواستار تسهیل 
فضای کسب وکار برای تولید شدند. همچنین در این آئین روسای کمیسیون های 
مجلس و نمایندگان و همچنین صنعتگران حضور پرشــکوهی داشتند .دکتر علی 
لاریجانی رئیس  مجلس شورای   اســلامی در این مراسم گفت: بانک ها بر واحدهای 
تولیدی دارای معوقه بانکی سخت گیری نکنند و وزارت صمت با نگاه عمل گرایانه 
مسائل را رصد و به جلو ببرد.وی با تاکید بر این موضوع بیان کرد: حضور مسئولان 

در این مراسم؛ نشانگر همبستگی در قوا برای عبور از این شرایط است. 
دکتر لاریجانی با اعلام اینکه از هر پیشــنهاد ســازنده ای برای حفظ منافع کشور 
اســتقبال می کنیم، اما بازیچه دست کسی نخواهیم شد، تصریح  کرد: مساله اصلی 
کشــور ما این روزها؛ مســاله تولید و رونق تولید است. وی اضافه کرد: در این دوره 

خاص باید شرایط و مقررات و سازوکارهای خاصی داشته باشیم.

رئیس مجلــس شورای اســلامی بیان کرد: در خصوص رونق تولیــد؛ اتاق بازرگانی 
یک مجموعه ای تدوین کردند که به مرکز پژوهش ها ارائه شــد و از نظرات فعالان 

اقتصادی استقبال می کنیم.
دکتــر لاریجانی بیان کرد: نماینــده اتاق بازرگانی هم در کمیســیون ها و هم در 
صحن علنی مجلــس می تواند حضــور یابد و نظرات تخصصی خــود را ارائه دهد. 
وی اضافه کرد: قانون تســهیل فضای کسب وکار ظرفیت های زیادی دارد که همه 
بخش های آن هم اجرا نشده است.رئیس  مجلس شورای اسلامی گفت: 9 حکم قانون 
تسهیل فضای کسب وکار اجرا شده و 25 حکم آن هنوز اصلا اجرا نشده است. وی 
در ادامه افزود: قانون تســهیل فضای کســب وکار بعد از مطالعات زیاد توسط خود 

صنعتگران تدوین شده است.
دکتــر لاریجانی بیان کرد: ســامان دادن قوانین بخش های تولیدی کشــور را در 
دستور کار بررسی داریم.رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه در برخی مسائل 
ساختاری پیچیدگی هایی وجود دارد که نیاز به بازنگری است، گفت: اصلاح قوانین 
مالیاتی برای حمایت از بخش های تولیدی باید مدنظر واقع شود؛ این تغییر ضروری 

است و پیشنهاداتی هم در این خصوص داده شده است.
دکتــر لاریجانی ادامه  داد: برای بی ثباتی نرخ ارز که از مســائل مخل تولید و باعث 
ایجاد تورم اســت نیز راهکارهایی ارائه شــد.وی تصریح کرد: به وزیر صمت توصیه 
می کنم متناسب با وضعیت موجود؛ شرایط و قوانین برای تولید در نظر گرفته شود.
رئیس  مجلس شورای اســلامی بیان کــرد: برای زنده  نگه  داشــتن تولیــد، نیاز به 
سازوکارهای متناسب با شرایط کنونی است. اگر تولید محور توسعه است؛ باید همه 
بخش ها به آن کمک کنند، واحدهای تولیدی باید به اندازه توانشان در این شرایط 

خاص مالیات دهند.
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رئیسمجلسشورایاسلامیدرمراسمگرامیداشتروزملی»صنعتومعدن«خواستارشد؛

بانک ها بر واحدهای تولیدی دارای معوقه بانکی 
سخت گیری  نکنند

مهندس رحمانی: علیرغم همه تحریم ها؛  به همت تولیدکنندگان و صنعتگران تولید همچنان پا برجاست
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وزیر صنعت، معدن 
و تجارت: بیش از 
۱۰۰ هزار میلیارد 

تومان پروژه 
معدنی آماده افتتاح 

و بهره  برداری 
داریم. ارتباط 
با تشکل ها و 

صنعتگران باید در 
دستور کار مدیران 

مجموعه وزارت 
صمت و استان ها 

قرار بگیرد
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وی تصریح کرد: نباید پرونده های بدهی مالیاتی و تامین اجتماعی 10 ســال قبل 
واحدهای تولیدی را الان و در این شــرایط کنونی سخت مطالبه کرد؛ بلکه باید به 
واحدهای تولیدی تنفس داد.دکتر لاریجانی افزود: برای تامین سرمایه در گردش 
واحدهای تولیدی تســهیلات باید در نظر گرفته شود. بانک  مرکزی برای زنجیره 

تولید تسهیلات در نظر گرفته است.
وی گفت: سهم بخش های صنعتی  ومعدنی از تسهیلات بانکی طبق قانون 40 درصد 
است؛ این سهم باید اجرا شود و بانک مرکزی آن را به خصوص در این شرایط لحاظ 
کند.رئیس  مجلس شورای  اســلامی بیان  کرد: بانک ها بــر واحدهای تولیدی دارای 
معوقه بانکی سخت گیری نکنند. بانک  مرکزی برای این کار کمک و همکاری کند.
دکتر لاریجانی اضافه کرد: برای این دوره محدود سخت راهکارهای خاصی در نظر 

گرفته شود که به فعالان تولید سخت نگذرد.
مهندس رضا رحمانی وزیر صنعت، معدن و تجارت نیز در این مراســم از حمایت 
از تولیدات ساخت داخل و بهره برداری از 100 هزار میلیارد پروژه معدنی خبر داد 
و با اشــاره به حضور مسئولان در این گردهمایی گفت: این حضور گسترده حامل 
پیام حمایت است . وی در ادامه افزود: سال گذشته در این ایام در ماه های نخست 
تحریــم بود، ما جنــگ اقتصادی را جدی گرفته ایم و باور داریم و متناســب با آن 
برنامه ریزی می کنیم. 14 ماه از اعلان تحریم ها گذشته است؛ البته که در این مدت 
مشکلاتی داشته ایم، اما نباید فراموش کرد صنعتگران ما در این سال جهادی عمل 
کردند. تولید و نقل وانتقال منابع مالی ما با مشکل رو به رو بوده است و در تحریم ها، 
صنعت نخستین چیزی بود که مورد تحریم قرار گرفت؛ اما به همت تولیدکنندگان 
و صنعتگران تولید همچنان پابرجاست. مهندس رحمانی با اشاره به اینکه طی سال 
گذشــته پیش بینی این بود که تراز منفــی6 خواهد بود، گفت: در حال حاضر تراز 

منفی 2 است و به همت دوستان می توانیم در شرایط سخت راهکار پیدا کنیم.
وزیر صمت با اشــاره به حفظ تولید موجود به عنوان شــاه بیت برنامه های این 
وزارتخانه در سال گذشته افزود: امسال نهضت ساخت داخل را راه انداخته ایم و 

فعال سازی در معادن را شروع کرده ایم.
وی با اشاره به پتانسیل های کشــور در صنعت ریلی   و  دریایی گفت: منابع مالی 
تنها مشــکل ما است و باید ســازوکاری انجام دهیم که همه پای تولید بیایند.
مهندس رحمانی بیان کرد: یکی از محورهای ما امســال تامین منابع مالی است 
و نهضت ســاخت داخل می تواند به تنهایی صنعت ما را رونق بدهد.وزیر صمت 
با اشــاره به برنامه های این وزارتخانه در حــوزه صادرات گفت: برنامه صادرات به 
15 کشــور نزدیک و همسایه را داریم. بازدیدهای میدانی از واحدهای تولیدی را 
در دســتور کار داریم.این عضو کابینه دوازدهم با تاکید بر تولید داخل بیان کرد: 
در مبــارزه با رانت وفســاد هیچ ملاحظه ای نداریم؛ همانگونــه که در حمایت از 
تولید هم محدودیتی نداریم.مهندس رحمانی با اشاره به اینکه به سمت تکمیل 
ســامانه های الکترونیکی و الکترونیکی شــدن پیش می رویم، گفــت: برای ارائه 
ســامانه ای الکترونیکی برای عرضه و رصد محصــولات از تولید تا آخرین حلقه 
عرضه برنامه ریزی کردیم. ســامانه جامع انبارها که بیش از 500 انبار در آن ثبت 

شده است و همچنین سامانه افق را راه اندازی کرده ایم.
وی گفت: بیش از 100 هزار میلیارد تومان پروژه معدنی آماده افتتاح و بهره  برداری 
داریم. ارتباط با تشــکل ها و صنعتگران باید در دستور کار مدیران مجموعه وزارت 
صمت و استان ها قرار بگیرد.دکتر محمدجواد ظریف نیز در مراسم گرامیداشت روز 

ملــی صنعت ومعدن با تاکید بر اینکــه در حوزه اقتصاد به همت تلاش صنعتگران 
و تولیدکنندگان کشــورمان؛ آمریکا نیز شکســت خواهد خورد، افزود: در شرایط 
کنونی کشور، صنعت و تولید نقش مهمی می تواند ایفا کند. آمریکایی ها در مناطق 
اطراف کشورمان به اهداف خود نرسیدند و شکست خوردند و در حوزه اقتصادی از 
فرصت میان مدت دلار اســتفاده کردند که به ایران فشار وارد کنند و در درازمدت 

نیز شکست خواهند خورد.
وی گفــت: برخی کشــورها تصمیم گرفتند در معاملات خود از دلار اســتفاده 
نکنند؛ این به معنای کاهش نقش دلار در معاملات بین المللی است. نزدیک ترین  
متحدان آمریکا از این کشــور در معادلات اقتصادی فاصله می گیرند. در حوزه 
اقتصــادی به همت تــلاش صنعتگران وتولیدکنندگان کشــورمان؛ آمریکا نیز 
شکســت خواهد خورد که اهمیت این حوزه باید مدنظر واقع شــود. عمده پایه 
مقاومت که مردم هستند باید معیشت  آنها تامین شود. کارآفرینان دانش بنیان و 

جوانان صنعتگر و کارآفرین؛ پیشتاز توسعه و مقاومت اقتصادی هستند. 
عزیز اکبریان رئیس کمیســیون صنایع ومعادن مجلس شورای اسلامی نیز در این 
مراســم گفت: ســفارتخانه های ما در حوزه اقتصادی و تجاری باید فعال شــوند و 
فرماندهی اقتصاد مقاومتی باید به سمت پنجره واحدی برود. تولیدکنندگان مان با 

وجود مشکلات زیاد، اما مردانه پای کار ایستاده اند. یکی از اهداف 
دشــمن؛ کاهش مواداولیه مورد نیاز بنگاه های تولیدی و افزایش 
هزینه های تولید است، اما  65 درصد هزینه های تولید در بنگاه ها 
افزایش یافته اســت. با وضعیت کنونی افزایش نقدینگی به سمت 
صنعت نخواهد رفت، ســهم صنعت از تسهیلات بانکی 27 درصد 
است. سهم تولید از تسهیلات باید ارتقاء یابد و قوانین مخل تولید 

باید بازنگری شود.
غلامحســین شــافعی رئیس  اتــاق بازرگانی، صنایــع، معادن و 
کشاورزی ایران هم در این مراســم گفت: ارائه استراتژی کامل و 
جامع برای بخش صنعت ضرورت دارد و بخش خصوصی می تواند 
تدوین اســتراتژی صنعتی کشور را عهده دار شود. تعهد به اجرای 

قوانین تصویب  شده مجلس باید مورد توجه قرار بگیرد.
شافعی بی  ثباتی و غیرقابل پیش  بینی بودن بهای مواداولیه را 
یکی از مهمترین مشکلات واحدهای صنعتی وتولیدی دانست 
و تصریح کرد: بانک ها به دلیل ریسک بالا تمایلی به اعطای وام 
به واحدهای تولیدی ندارند. بازنگری در مســیر بخش صنعت 

و ارائه یک اســتراتژی صنعتی کامل و جامع باید مدنظر قرار بگیرد. مرتضوی 
دبیرکل خانه صنعت، معدن و تجارت نیز یکی دیگر از ســخنرانان این مراسم 
بود. وی گفت: ما عزم خود را برای مبارزه بی امان با فســاد در بخش خصوصی 
جزم کرده ایم و قصد داریم مقابل کژی و ناراستی بایستیم و تلاش کنیم کشور 
را روی ریل درســتکاری و صحت بیندازیم .وی با اشاره به شعار امسال به نام 
رونق تولید گفت: انتخاب این شعار به معنی آن نیست که سرمایه ها را عوض 
کنیم و بودجه ای را تحمیل کنیم؛ بلکه معنی آن، این است که همه دستگاه ها 
غم تولیدکننده را بخورند و با حل مشکلات آنها شاد شوند و از همه مهمتر در 

کنار بخش تولیدی بایستند.
لازم به ذکر اســت، در بخش اول مراســم پیشکســوت معدنی، بانوی صنعتگر و 
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محورهایتحققرونقتولیدهمزمانباروزملیصنعتومعدناعلامشد:

 هدف گذاری ۳۲ میلیارد دلاری
 صادرات کالاوخدمات به کشورهای همسایه

وزارت صنعت، معدن و تجارت فعال سازی ظرفیت خالی در 2 هزار واحد 
تولیدی، افزایش 25 درصدی تولیدات نساجی وپوشاک و هدف  گذاری 32 
میلیارد دلاری صادراتی کالاوخدمات به کشورهای همسایه را در دستور 
کار خود دارد و همزمان با روز ملی صنعت ومعدن؛ محور برنامه های خود را 
تا پایان سال مرور و اهداف خود را با فعالان این حوزه در میان گذاشت و 

دست آنها را برای رسیدن به این اهداف به گرمی می فشارد.
همزمان با گرامیداشت روز صنعت در دهم تیرماه  و با توجه به اینکه در دولت تحقق 
شعار رونق تولید با محوریت تولید بیشتر با کمیت بالاتر و کیفیت بهتر، مورد توجه 
قرار گرفته اســت؛ وزارت صمت نیز در سال رونق تولید اقدام به اجرای 35 پروژه 
در 7محور کرده که از ســوی ســتاد فرماندهی اقتصادمقاومتی 6 پروژه به عنوان 

پروژه های اولویت دار اقتصادمقاومتی تعیین شده است.
فعال سازی ظرفیت های خالی 2 هزار واحد تولیدی

در این راســتا فعال ســازی ظرفیت  خالی واحدهای تولیدی با تسهیلاتی معادل 
14هزار میلیارد ریال پیش بینی شــده که هدف کلی آن فعال سازی ظرفیت خالی 

در 2 هزار  واحد تولیدی کشور است.
افزایش 25 درصدی تولیدات نساجی وپوشاک

اجرای پروژه توســعه تولیدوتجارت صنایع نساجی وپوشاک به میزان 25درصد و 
ایجاد اشــتغال برای 93 هزار نفر نیز از دیگر برنامه هایی اســت که از الزامات آن 
تخصیص و تأمین منابع به عنوان سرمایه در گردش به  میزان 44 هزار میلیارد ریال 
و تخصیص و تأمین منابع ارزی از محل صندوق توســعه ملی مشــمول اعمال نرخ 
ترجیهی 4درصد به عنوان ســرمایه ثابت طرح های صنایع نساجی، پوشاک و چرم 
طی یک دوره 5 ساله به میزان 2 هزار  و 800 میلیون یورو است. پروژه ساماندهی و 
تکمیل محصولات لوازم خانگی با هدف افزایش ظرفیت تولید یخچال به میزان یک 
میلیون دستگاه، ماشین  لباسشویی800 هزار دستگاه و بخاری گازسوز هرمتیک 

هوشمند 300 هزار دستگاه نیز در دستور کار است.
توسعه صنایع دریایی با 793 میلیون یورو منابع

برای احیای صنعت  دریایی و تامین شناورهای مورد نیاز کشور؛ پروژه توسعه 
صنایع دریایی به اجرا درمی آید که منابع مورد نیاز  آن 793 میلیون یورو است.
همچنین نوسازی ناوگان حمل ونقل عمومی سنگین به تعداد 500 هزار و 
202 دستگاه انواع ناوگان تجاری، ایجاد و تثبیت اشتغال در زنجیره شبکه 

حمل ونقل کشور به میزان 27 هزار نفر و نوسازی 67 هزار و 586 دستگاه در سال 
98 نیز از دیگر پروژه ها است.

ساخت 13 هزار و 100 واگن
برای استفاده حداکثری از توانمندی های واگن سازان داخلی و استفاده از ظرفیت های  
بی اســتفاده شرکت های واگن ســاز داخلی؛ پروژه حمایت از تامین وتوسعه ناوگان 

حمل ونقل ریلی به تعداد 13 هزار و 100 واگن اجرا می شود.

بازسازی و نوسازی حداقل یک هزار و 500 واحد صنایع و صنوف تولیدی
بازســازی و نوسازی صنایع و صنوف تولیدی با حداقل یک هزار و 500 واحد نیز از 
دیگر برنامه های این وزارتخانه اســت.همچنین توسعه کارآفرینی و تجارت فرش 
دستباف با هدف بهره گیری مناســب از ظرفیت های جمعیت فعال کشور در این 

حوزه نیز دنبال می شود.
توسعه 40 خوشه  صنعتی

اجرا و پیاده ســازی پروژه  توسعه خوشه های صنعتی با 40 خوشه صنعتی و اجرای 
برنامه های ارتقاء کیفیت محصولات تولیدی در 500  واحد صنعتی لوازم خانگی و 

خودرو نیز از برنامه های دیگر است.
 هدف گذاری 32 میلیارد دلاری صادرات کالا و خدمات 

به کشورهای همسایه
توسعه صادرات غیرنفتی محور دوم و مشتمل بر 3 برنامه است. افزایش حجم و تنوع 
محصولات صادراتی کالاوخدمات به کشــورهای همسایه با هدف 32 میلیارد دلار 
صادرات با افزایش 31.6 درصد به 15 کشور هدف شامل عراق، امـارات متحده عربی، 
تـرکیه،  افغانستان، پاکستان، عـمان، آذربایجان، ترکمنستان، روسیه، کویت، قطر، 
ارمنستان، قزاقســتان، بحرین و عربستان ســعودی و همچنین 12 میلیارد دلار 
صادرات با افزایش 8.8 درصد به  ســایر کشــورهای دارای اولویت  شــامل چین، 
هند و روســیه  مهمترین این برنامه هاست. در همین راستا توانمندسازی و توسعه 
بنگاه های خرد، کوچک و متوســط با هدف افزایش صـــادرات SMEها از طریق 
کنسرســیوم هاي صادراتي و 70  میلیون یورو صادرات غیرنفتي نیز به عنوان یکی 
دیگر از این ســه برنامه قرار گرفته اســت. همچنین گسترش قراردادهای تهاتری 
کالا - کالا برای مبادلات کالاهای وارداتی و صادراتی نیز برنامه دیگر در چارچوب 

محور توســعه صادرات غیرنفتی است.محور سوم برنامه های وزارت 
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صمت؛ توســعه معادن وصنایع معدنی است که خود مشتمل بر 5 برنامه است. 
در همین راســتا اجرای نقشه راه معدن و صنایع معدنی به منظور دستیابی به 
اقتصاد غیرنفتی در راســتای اقتصادمقاومتی با 27 پروژه در قالب 66 سیاست 

دنبال می  شود.
فعالسازی 150 معدن کوچک مقیاس

اجراي پروژه توســعه فعالیت های اکتشــافی، اجراي پروژه احیا، فعال سازی 
و توســعه معادن کوچک مقیــاس به تعداد 150 معــدن از دیگر برنامه های 
تدوین شده در راستای این محور است.همچنین اجراي پروژه تکمیل زنجیره 
ارزش فلزات اساســی )فولاد، مس و آلومینیوم( نیز در دســتور کار قرار دارد. 
وزارت صمت توســعه فناوری و شــرکت های دانش بنیان با تغییر رویکرد از 
مونتــاژکاری به نوآوری را مشــتمل بر 4 برنامه به عنــوان محور دیگر تدوین 
و برنامه ریزی کرده اســت.در راســتای ایــن محور برنامه ویــژه اجرای طرح 
توانمندسازی تولیدوتوسعه اشــتغال پایدار با هدف طرح ملی تاپ در دستور 

کار قرار گرفته است.
100 پروژه برای ورود شرکت های دانش بنیان به صنعت

حمایت از رســوخ فناوری های ایجاد شده توســط شرکت های دانش بنیان به 
صنعــت با همکاری تشــکل های مرتبط )100 پروژه( و ایجــاد مراکز تحول 
دیجیتال در مواجهه با انقلاب صنعتی چهارم نیز دو برنامه دیگر این محور است.
حمایــت از ایجاد دانش فنی  وفناوری تولید محصولات منتخب وارداتی از نظر 
ارزبری با همکاری دانشگاه های توانمندکشور )20 مورد( و ارتقاء توانمندی های 
فناورانه و نوآورانه صنایع کشــور نیز به عنوان دیگر برنامه های در دستور کار 

وزارت صمت است.
ساماندهی لجستیک تجاری و زنجیره های تأمین

همچنین مدیریت بازار و ساماندهی لجستیک تجاری یکی دیگر از محورهای 
تدوین شده توســط وزارت صمت است که خود مشتمل بر 3 برنامه راهبردی 
است. ساماندهی لجستیک تجاری و زنجیره ای تأمین کشور نخستین برنامه ای 
است که در این راستا به اجرا در می آید.تکمیل ارتباطات سامانه جامع تجارت 
با ســایر دســتگاه ها و حمایت از توسعه فروشــگاه ها و بازارهای الکترونیکی 

کالاوخدمات نیز دو برنامه دیگر ارائه شده است.
6 برنامه برای بهبود فضای کسب وکار

محور ششم پروژه مهم برنامه ریزی شده وزارت صمت؛ بهبود فضای کسب وکار 
مرتبط با بخش صنعت، معدن و تجارت با 6 برنامه است.در همین راستا اصلاح 
فرآیندها و دســتورالعمل ها و حذف یا کاهش زمــان صدور مجوزها و تنقیح 
قوانین ومقررات مانع تولید هم در دســتور کار واقع شده است.همچنین ایجاد 
و توسعه ســامانه های جامع اطلاعاتی با پروژه تبادل اطلاعات با دستگاه های 
اجرایی کشــور و پروژه توسعه ســامانه اطلاعات مکانی )WebGIS( نیز دو 
برنامه دیگر این وزارتخانه است.در همین راستا سیاست های صنعتی، معدنی و 
تجاری باید تدوین و ابلاغ شود و برنامه راهبردی که در آن سیاست ارزی، سود 
بانکی و اهداف کلان اقتصادی در زمینه حمایت از تولید تعیین شــود نیز باید 
مورد تدوین قرار گیرد.همچنین سرمایه گذاران و کارآفرینان برتر شناسایي و 
رتبه بندي مي شوند تا برای واحدهای صنعتی دارای مزیت رقابتی امکان رشد 

فراهم شود.
به کارگیری ابزارهای نوین تامین  مالی

اما هفتمین محور؛ تأمین منابع مالی و توســعه ســرمایه گذاری اســت که 4 
برنامــه راهبردی دارد. جذب ســرمایه گذاری برای ســاخت داخل کالاهای 
منتخــب وارداتی دارای قابلیت صادرات، تعمیق ســاخت داخل در واحدهای 
صنعتی ومعدنــی موجود،حمایت از تولید کالاهــای دارای مزیت صادراتی  و 

تکمیل زنجیره ارزش صنایع مهمترین این برنامه  های چهارگانه است.
 به کارگیری ابزارهای نوین تامین مالی برای جذب نقدینگی های سرگردان 
و حمایت از راه اندازی هلدینگ های ســرمایه گذاری اســتانی و رشته ای با 
همکاری سازمان بورس )3 هلدینگ( نیز دو برنامه دیگر این وزارتخانه است. 
اما آخرین برنامه تدوین شده سرمایه گذاری و اجرای طرح های توسعه ای در 
مناطق محروم و کمتر برخوردار از طریق توســعه صنایع و ایجاد اشــتغال 
صنعتی است.گفتنی است نحوه اجرای این برنامه ها در چارچوب محورهای 
مطروحه به صورت منظم مورد پایش قرار می گیرد و گزارش های تکمیلی 

به عموم مردم اطلاع رسانی خواهد شد.

زرندی معاون طرح وبرنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت:

 به دنبال تشکیل هلدینگ  های
 سرمایه گذاری استانی هستیم
معاون طرح وبرنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: بسترسازی 
و حمایت از  راه اندازی هلدینگ  های سرمایه گذاری استانی با هدف 

جذب سرمایه های مردمی را حداقل در 3  استان دنبال می کنیم.
سعید زرندی گفت: هدف این طرح هدایت و جذب سرمایه های 
ســرگردان به سوی بخش صنعت  و تولید کشور است و  این کار 
را با همکاری ســازمان بورس پیگیری و دنبال می کنیم. معاون 
طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت در ادامه تاکیدکرد: 
برنامه جدی امســال در مجموعه وزارتخانه این است که بتوانیم 
سرمایه های سرگردانی که در اقتصاد کشور وجود دارد را به سمت 
تولید هدایت کنیــم. زرندی گفت: اقتصاد ایران دچار پارادوکس 
نقدینگی شده است. در حالی که نقدینگی بسیار بالایی درکشور 
وجود دارد و باعث مشــکلات زیادی در اقتصاد شده است، بخش 
تولید از کمبود شدید نقدینگی رنج می برد؛ بنابراین باید به فکر 
هدایت نقدینگی به ســمت تولید باشــیم. معاون طرح و برنامه 
وزارت صنعت،  معدن و تجارت افزود: البته باید ســرمایه  گذاری 
در بخش تولید را جذاب کنیم. نمی  شــود بخش مولد مالیات را 
پرداخت کند و بخش غیرمولد با ســودهای سرشــار از پرداخت 
مالیات در امان باشد.وی تاکیدکرد: مالیات بر عایدی سرمایه برای 
اقتصاد کشــور لازم و ضروری اســت که امیدواریم هر چه زودتر 
به اجرا در بیاید. زرنــدی همچنین توضیح   داد: در یزد به عنوان 
نخستین استان؛ جلســات و مذاکراتی را با سرمایه گذاران بخش 
خصوصی برای تشکیل هلدینگ استانی برگزار کردیم تا بتوانیم 
این موضوع را به عنوان نخستین اســتان در کشور اجرا کنیم و 
سپس در سایر استان ها نیز اجرا خواهیم کرد.زرندی تصریح  کرد: 
در گام اول با حدود 30 ســرمایه گذار اســتان یزد مذاکره اولیه 
انجام شد که بتوانیم حدود هزار میلیارد تومان برای این موضوع 
برنامه ریزی کنیم. معاون طــرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و 
تجارت تاکیدکــرد: در این ارتباط به عزم همگانی نیاز اســت و 
مجموعه اســتان ها هم باید فعال شوند و ظرفیت های مردمی را 
برای فعالیت و مشــارکت فراهم کنیم. به ویــژه خیلی از مردم 
به منطقه خود تعصب دارند و حاضر به ســرمایه گذاری و ایجاد 
اشتغال در استان خود هستند. وی افزود: در این موضوع شخص 
استاندار، نمایندگان و رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت باید 

تلاش و مشارکت فعالی داشته باشند.
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آئین راه  اندازی معاملات گواهی سپرده و قرارداد آتی زیره سبز با حضور 
دکتر شــاپور محمدی رئیس ســازمان بورس واوراق بهادار، علی اکبر 
مهرفرد معاون وزیر جهاد کشــاورزی، دکتر سلطانی نژاد مدیرعامل 
بورس کالای ایران،  حســین زینلی مدیر گیاهان دارویی وزارت جهاد 

کشاورزی و فعالان بازار زیره و بازار سرمایه  برگزار شد.

دکتر شاپورمحمدی رئیس سازمان بورس واوراق بهادار در این مراسم ضمن 
تقدیر از وزارت جهاد کشاورزی برای همکاری جهت عرضه و ورود کالاهای 
جدید به بــورس کالای ایران گفت: با توجه به تجربه خوبی که برای عرضه 
زعفران در بورس داشــتیم؛ امیدواریم این موضوع پس از زیره ســبز، برای 
پسته هم اتفاق بیفتد.وی در ادامه افزود: سال گذشته 28 تن زعفران مورد 
معامله قرار گرفت که این رقم در ســالجاری تاکنون به 11 تن رســیده که 

آماری قابل قبول است.
دکتر محمدی افزود: زعفران یک تجارت 8 میلیارد دلاری در دنیا دارد؛ این در 
حالی است که در ایران تنها 300 تا 400 میلیون دلار سهم کشاورزان می شود 
که در تلاش هســتیم با فعال کردن هرچه بیشــتر معاملات این محصول در 
بورس؛ شرایط کشاورزان این حوزه نیز بهبود یابد.رئیس سازمان بورس واوراق 
بهادار گفت: یکی از اهداف عرضه در بورس این اســت که کشــاورزان به حق 
خودشان برسند و قیمت عادلانه به آنها پرداخت شود. در همین راستا بورس 
کالا در کشــف عادلانه قیمت و رسیدن ســود واقعی به کشاورزان موثر است 
که امیدواریم به زودی شــاهد عرضه پر حجم سایر محصولات کشاورزی در 

بورس باشیم.
به گفته دکتر محمدی روند پذیــرش و عرضه محصولات در بورس کالای 

ایران به اینگونه است که در گام اول معاملات گواهی سپرده کالایی راه اندازی 
می شود و سپس معاملات قراردادهای آتی شروع به کار می کند. همچنین 
پس از تکمیل معاملات در بازار مشــتقه؛ صندوق هــای کالایی راه اندازی 
می شود که سازمان بورس با جدیت به دنبال تسهیل اخذ مجوز صندوق های 
کالایی در بورس کالاســت.رئیس سازمان بورس واوراق بهادار با بیان اینکه 
بورس کالا همواره در بازار ســرمایه ایران پیشــرو بوده است، گفت: امروزه 
یکی از مباحث مهم انجام معاملات در بستر بلاک چین است که بورس کالا 
می تواند در اســتفاده از بستر بلاک چین نیز پیشرو باشد که در این صورت 
شاهد ارتقاء جایگاه بورس کالا در اقتصاد کشور خواهیم بود.دکتر محمدی 
عنوان   داشــت: محصولات خرما و پسته از اهداف بعدی بورس کالا هستند؛ 
به طوری که این محصولات نیز می توانند همچون زعفران و زیره در بورس 
کالا عرضه شوند تا شاهد ساماندهی بازار داخلی و صادراتی این محصولات 

در بستر بازار سرمایه باشیم.
 مهرفرد: توسعه تجارت زیره سبز 

با ابزارهای مالی
علی اکبــر مهرفرد معاون وزیر جهاد کشــاورزی نیز در مراســم 

راه اندازی معاملات گواهی ســپرده کالایی و قراردادهای 
آتــی زیره ســبز در بورس کالای ایــران گفت: با 

توجه به معامــلات مطلوب زعفران طی یک 
سال گذشــته و آغاز معاملات زیره در 

بورس کالای ایــران؛ با جدیت به 
دنبال تبدیل شدن به مرجع 

نخست زعفران دنیا و 

دکترشاپورمحمدیدرآئینراهاندازیمعاملاتزیرهسبزمطرحکرد:

پسته و خرما؛ اهداف بعدی بورس کالا
بورس کالا می تواند در استفاده از بستر بلاک چین پیشرو باشد
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یکی از مراجع قیمتی زیره به وســیله بورس کالا هستیم.مهرفرد گفت: زیره 
جزو یکی از گیاهان دارویی صادراتی ایران محسوب می شود. در همین راستا 
در ســال زراعی جاری 12 هزار و 500 تن زیره سبز در ایران کشت شده که 
نســبت به سال پیش از آن با رشــد 3000 تنی در تولید این محصول همراه 
شده است. همچنین صنایع تبدیلی این محصول نیز هنوز چندان توسعه پیدا 

نکرده و جای کار بسیاری دارد.
معاون وزیر جهاد کشــاورزی افزود: بعد از هند و سوریه؛ سومین تولیدکننده 
زیره در دنیا هســتیم. اما پنجمین صادرکننده در جهان به شــمار می رویم؛ 
چراکــه زیره ایران در امر صادرات با نام دیگر کشــورها صادر می شــود.وی 
افزود: شرایط کنونی در بازار محصولات کشاورزی به دلیل مشکلات ناشی از 
تحریم ها؛ ســخت و بحرانی است و تلاش می کنیم کالاها به طور کامل تامین 
شود. اما کالاهایی مثل زیره و زعفران که استفاده اولیه در مصرف مردم ندارند؛ 
حساسیت چندانی برای کنترل قیمت آنها وجود ندارد و به این ترتیب امکان 
عرضه و صــادرات اینگونه محصولات از طریق بورس کالا وجود دارد.مهرفرد 
ادامه داد: برای اینکه یک کالا بتواند توســعه یابد، باید تجارت آن نیز توسعه 
یابــد؛ در غیر این صورت تولید آن محصول از چرخه خارج می شــود. در این 
زمینه با روش های سنتی امکان توسعه وجود ندارد که به کمک بورس کالای 

ایران امکان توسعه تجارت فراهم می شود.
به گفته وی بورس کالا می تواند تجارت محصولات کشاورزی را شفاف کرده 
و در استانداردســازی و برندســازی نقش موثری داشته باشد. همچنین ما از 
طریــق بورس کالا می توانیم با بازارهــای بین المللی ارتباط برقرار کرده و در 
کشف قیمت در این بازارها نیز نقش ایفا کنیم که این امر به معنای مرجعیت 
قیمت کالاهای ایرانی در بازارهای منطقه ای از مسیر بورس کالا است.معاون 
وزیر جهاد کشــاورزی عنوان داشت: بورس کالا می تواند در زعفران به صورت 
100 درصدی به عنوان مرجع قیمت باشــد و برای زیره نیز این امکان وجود 
دارد تا به عنوان یکی از مراجع قیمتی در دنیا معرفی شــویم.وی اعلام کرد: 
عملکــرد بورس کالا در عرضه محصولات مختلف و معرفی ابزارهای متنوع با 
موفقیت همراه بوده و بررسی عملکرد آن از نظر تئوری و نظری نشان می دهد 
که این بورس هیچ چیــزی از بورس های کالایی دنیا کم ندارد و می تواند در 
دنیا به عنوان مرجع قیمتی بسیاری از کالاها معرفی شود.مهرفرد در خصوص 
عرضه گندم و آرد در بورس کالای ایران نیز گفت: در حوزه عرضه محصولاتی 
مثل گندم و آرد سختی های زیادی وجود دارد و سیکل دولتی از جمله مباحث 
مربــوط به یارانه دولتی مشــکلاتی را در این رابطه ایجاد می کند. کالایی که 
یارانه ای باشــد؛ دخالت، نظارت و کنترل دولت در آن وجود دارد، اما با وجود 
همه این موانع به مرور و طی ســال های آینده شاهد عرضه انواع محصولات 
همچــون گندم و آرد در بورس کالا خواهیم بود.وی گفت: ایران با روســیه و 
قزاقســتان دارای توافقاتی است که این کشورها خط اعتباری ارائه کنند و ما 
آرد تولید کرده و صادر کنیم. در این زمینه بورس کالا می تواند ورود پیدا کرده 

و به وزارت جهاد کشاورزی کمک کند.

دکتر سلطانی نژاد: خراسان رضوی قطب محصولات کشاورزی عرضه 
شده در بورس کالا

دکتر حامد ســلطانی نژاد مدیرعامل بورس کالای ایران نیز در این مراسم به 
راهبردهای این بورس در حوزه محصولات کشــاورزی اشــاره کرد و گفت: 
اقداماتی همچون اوراق بهادارســازی محصولات، توســعه ابزارهای مشتقه، 
ایجــاد و به کارگیری ابزارهای تامین مالی و معاملاتی متناســب با 
نیاز مشتریان به گســترش اندازه و عمق بازار محصولات 
کشــاورزی در بورس کالا کمــک می کند که در 
نتیجه کشف قیمت بهینه تر، تبدیل شدن به 
مرجع قیمتی و توســعه تجارت در بازار 
ایــن محصولات حاصل می شــود.

وی افــزود: هم اکنون در حوزه 

اوراق بهادارســازی و توســعه ابزارهای  مشتقه امکان اســتفاده از ابزارهایی 
همچون گواهی ســپرده کالایی، قراردادهای آتی و اختیار معامله زعفران در 
بورس کالا فراهم شده اســت.مدیرعامل بورس کالای ایران با اشاره به اینکه 
گواهی ســپرده کالایی یکی از بازارهــای نوین مالی اســت، گفت: معاملات 
گواهی سپرده کالایی در بورس کالا در سال 94 با معاملات سکه طلا راه اندازی 
شــده که تا به امروز نماد گواهی ســپرده ســکه از نظر حجم و ارزش با رشد 
قابل توجهی روبه  رو شــده اســت. بعد از آن گواهی ســپرده زعفران و پسته 
راه اندازی شد و امروز شاهد راه اندازی گواهی سپرده زیره سبز هستیم.به گفته 
دکتر ســلطانی نژاد گواهی  سپرده  کالایی ابزاری برای انجام معاملات پیوسته، 
کشــف بهتر قیمــت و ابزاری برای تامین مالی اســت. همچنین عدم نیاز به 
تحویل فیزیکی، امکان خریدوفروش مستمر، ایجاد اطمینان خریداروفروشنده 
نســبت به کیفیت محصول خریداری شده و امکان فروش محصول به قیمت 

واقعی از جمله مزایای راه اندازی معاملات گواهی سپرده کالایی است.

وی در ادامه به بازار زیره سبز اشاره کرد و گفت: پس از تجربه موفق معاملات 
زعفران در بورس کالا و شفاف ســازی قیمت و اطلاع کشاورزان از نرخ های 
واقعی؛ از این پس فعالان بازار زیره نیز می توانند با آمارهای شفاف و بر اساس 
کشــف نرخ های عادلانه در بورس کالا مواجه شوند.وی تصریح کرد: در دنیا 
بزرگترین بازار زیره مربوط به کشــور هند اســت و ایران در تجارت جهانی 
زیره سبز بین رتبه سوم تا ششم در حرکت است که با توجه به اقلیم کشورمان 
می توان میزان تولیدوصادرات این محصول را افزایش داد.مدیرعامل بورس 
کالای ایران با بیان اینکه توسعه نظام انبارداری به عنوان یکی از الزامات بازار 
محصولات کشاورزی در برنامه های بورس کالا قرار دارد، عنوان کرد: بورس 
کالا در تلاش است تا تعداد انبارهای پذیرش شده زیره سبز را افزایش دهد؛ 
به طوری که پذیرش انبار کشــت وصنعت زیره ایرانیان در دست اقدام است 
تا به جرگه دو انبار پذیرفته شده بپیوندد.وی از همه مجموعه ها و افرادی که 
به راه اندازی این معاملات کمک کرده اند، قدردانی کرد و گفت: با تلاش های 
صورت گرفته طی چند سال اخیر؛ هم اکنون استان خراسان رضوی به قطب 
محصولات کشــاورزی قابل عرضه در بورس کالا تبدیل شده است که این 

اتفاق به سایر استان های کشور نیز سرایت خواهد کرد.

میری: اقدامات بورس به نفع کشاورزان
سیدحســین میری مدیرعامل شرکت تامین سرمایه سپهر نیز در این مراسم 
گفــت: بورس کالای ایــران همانطور که به بازار زعفران کمک کرده اســت؛ 
می تواند به ساماندهی سایر محصولات کشاورزی از جمله زیره نیز کمک کند 
که این موضوع به نفع کشــاورزان و بخش کشاورزی کشور است.وی در ادامه 
گفت: نقش ما به عنوان بازارگردان در کنار خریداروفروشــنده در بازار زیره به 
نقدشوندگی بازار و ایجاد رونق در معاملات کمک خواهد کرد. همچنین تامین 
سرمایه سپهر در راستای راه اندازی قراردادهای جدید معاملات باز هم در کنار 

بورس کالای ایران خواهد بود.
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 عملکرد بورس کالا در عرضه محصولات مختلف و معرفی ابزارهای متنوع
 با موفقیت همراه بوده و بررسی عملکرد آن از نظر تئوری و نظری نشان می دهد 
که این بورس هیچ چیزی از بورس های کالایی دنیا کم ندارد و می تواند در دنیا 

به عنوان مرجع قیمتی بسیاری از کالاها معرفی شود
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معاونسازمانبورسعنوانکرد:

لیگ ستارگان بورس پل ارتباطی صنعت ودانشگاه
فلاح: نسل اول سفیران بین المللی بازار  سرمایه ایران در راهند

زنگ ســومین لیگ بین المللی ســتارگان 
بورس با حضور اعضای هیات مدیره سازمان 
بورس واوراق بهــادار و مدیران ارشــد بازار 

سرمایه به صدا درآمد.
معاون نظــارت بر بورس ها و ناشــران ســازمان 
بورس واوراق بهادار در مراسم افتتاحیه سومین دوره 
لیگ ســتارگان بورس؛ گســترش و بسط مفاهیم 
نوین بازار سرمایه، تشویق دانشجویان به فعالیت در 
بازار سرمایه، تقویت رقابت های دانشجویی، یافتن 
فرصت های شــغلی، برقراری ارتباط بین صنعت و 
بازار ســرمایه، ارتقاء فرهنگ و سواد مالی و ارتقاء 
فرهنگ کارآفرینی را از مهمترین اهداف برگزاری 

لیگ ستارگان بورس دانست.
حســن امیری گفت: برگزاری چنین رویدادهایی 
با ابعــاد بین المللی می تواند نتایج مهمی به همراه 
داشــته باشد. وی با اشــاره به اینکه سومین دوره 
لیگ ســتارگان بورس به صــورت بین المللی در 
حال برگزاری اســت، ابرازداشت: طبق آمار65 تیم 
در این رویداد شــرکت کردنــد که 60 تیم داخلی 
و 5 تیم خارجی هســتند.امیری خاطرنشان کرد: 
یکی از ایرادات و اشــکالاتی که هم اکنون در حوزه 
مباحث آموزشی وجود دارد؛ موضوع فرهنگ مالی 
و سواد مالی اســت که کمتر به آن پرداخته شده 
است. باید مفاهیم اولیه را در اختیار دانش آموزان و 
دانشجویان قرار داد تا بتوانند در آینده تصمیمات 
مهم مالی و اقتصادی درستی را اتخاذ کنند.معاون 
نظارت بر بورس ها و ناشران سازمان بورس با تاکید 

بر اینکه ارتقاء سواد مالی باید از سطوح پایین آغاز 
و به سطوح بالاتر گسترانده شود، تصریح کرد:  این 
مهم را شــرکت اطلاع رســانی و خدمات  بورس بر 
عهــده دارد و در این زمینــه اقدامات خوبی انجام 
داده است.وی ادامه داد: این روزها در سطوح کلان 
اقتصادی تصمیماتی اتخاذ می شــود که به صورت 
مستقیم و غیرمستقیم بر بازار سرمایه اثرگذار است؛ 
از همین رو آشنایی با مباحث مالی و بازار سرمایه 

باید در همه رشته های تحصیلی نهادینه شود.
امیــری با بیان اینکه از حضور ســایر رشــته های 
لیــگ ســتارگان  دانشــگاهی در رقابت هــای 
اســتقبال می شــود، ابرازداشت: آشــنایی سایر 
رشــته های تحصیلی با بازار ســرمایه می تواند به 
تصمیم گیری های آتی کشور کمک کند و موجب 
رشد بازار ســرمایه در سال های آینده   شود.معاون 
نظارت بر بورس ها و ناشران سازمان بورس با بیان 
اینکه هدف از این رقابت حداکثرســازی ســود و 
بازده اســت، گفت:  بر این اســاس  دانشجویان با 
تصمیم گیری مالی آشنا می شوند و باید برنامه ریزی 
مالی داشته باشند. در عین حال برای انتخاب سهام 
از تحلیل های عمیق بهره ببرند.امیری گسترش و 
بسط مفاهیم نوین بازار سرمایه، تشویق دانشجویان 
به فعالیت در بازار ســرمایه، تقویــت رقابت های 
دانشــجویی، یافتن فرصت های شــغلی، برقراری 
ارتباط بین صنعت و بازار ســرمایه، ارتقاء فرهنگ 
و ســواد مالی و ارتقــاء فرهنــگ کارآفرینی را از 

مهمترین اهداف برگزاری این لیگ عنوان کرد.

رحمانی: لیگ ستارگان مهمترین فرصت برای 
دانشجویان علاقه مند به بازار سرمایه است

علی رحمانی معاون مالی واداری دانشگاه الزهرا نیز 
در این مراسم برگزاری این لیگ را ارزشمند دانست 
و گفت: میزبانی این رویداد برای دانشــگاه الزهرا 
باعث افتخار است و تلاش می کنیم لیگ ستارگان 

بورس با بهترین شکل برگزار شود.
وی با اشاره به اینکه طی چند سال گذشته سیر 
تحولات بازار سرمایه تصاعدی بوده است، افزود: 
بازار ســرمایه همواره کانون توجه دانشــجویان 
حســابداری، مالی و اقتصــاد قرار داشــت، اما 
اکنون مورد توجه دانشــجویان ســایر رشته ها 
نیز قــرار گرفته اســت. میزبان ســومین لیگ 
ســتارگان بورس با تاکید بر اینکــه این رویداد 
مهمتریــن فرصت برای دانشــجویان علاقه مند 
به بازار ســرمایه است، تاکیدکرد: لیگ ستارگان 
نمونه مطلوب ارتباط دانشــگاه و صنعت اســت.

وی توسعه شبکه ارتباطاتی، کارآفرینی، تحلیل 
مالی، تصمیم گیری، شناخت ساختارها، افزایش 
مهارت های گروهــی و یادگیری اخلاق حرفه ای 
را کارهای ویژه  لیگ ســتارگان بورس دانست و 
گفت: لیگ ستارگان بورس مسیر تعاملی خوبی را 
طی کرده است و برگزارکنندگان نشان داده اند که 
به ارتباط صنعت و دانشگاه اعتقاد دارند.رحمانی 
افزود: تعاملات بین المللی شکل گرفته در این دوره 
لیگ اقدام بســیار ارزشمندی است که امیدوارم 
مسیر آن ادامه داشته باشــد.معاون مالی واداری 
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دانشــگاه الزهرا با تاکید بر اینکه موفق ترین نهاد 
اقتصادی کشــور پس از انقلاب؛ بورس اســت و 
بازار ســرمایه خود سرمایه ملی است، افزود: بازار 
سرمایه نمود آشکار یک بازار سالم رقابتی مبتنی 

بر تخصص ودانش است. 
رباطی: توسعه فرهنگ سهامداری و 

سرمایه گذاری در کشور دغدغه ماست
مهدی رباطی مدیرعامــل کارگزاری بورس بیمه 
ایران و حامی برگزاری ســومین لیگ ســتارگان 
بورس نیز در مراسم افتتاحیه لیگ ستارگان بورس 
ضمن قدردانی از برگزارکنندگان این رویداد مهم 
بازار سرمایه عنوان کرد: توسعه فرهنگ سهامداری 
و سرمایه گذاری در کشور دغدغه مجموعه کاری 
ما بوده است و با همین نگاه از برگزاری این رویداد 
حمایت می کنیم. وی ادامه داد: متاســفانه به رغم 
ظرفیت بالای بازار سرمایه؛ فرهنگ سرمایه گذاری 
در بورس به خوبی نهادینه نشده و بازارهای موازی 
بیشــتر مورد توجه هستند. ناآشــنایی جامعه با 
بورس و بازار ســرمایه باعث شده از ظرفیت های 
بی نظیر بازار ســرمایه اســتفاده لازم نشــود! به 
همین دلیــل باید در بحث های فرهنگ ســازی 
بازار سرمایه ســرمایه گذاری کنیم.رباطی افزود: 
مطابق آمار موجود؛ ضریب نفوذ بازار ســرمایه در 
کشور ما بسیار پایین تر از اقتصادهای توسعه یافته 
است و سرمایه ها به جای بورس؛ جذب بازارهای 
موازی می شوند. این رویکرد باید تغییر کند و در 
این راه به فرهنگ ســازی نیاز داریم که برگزاری 
رویدادهایی همچون لیگ ستارگان بورس مسیر 
را هموار می کند.حامی ســومین لیگ ستارگان 
بورس ادامه داد: ســال 96 تعداد 10 تیم و ســال 
97 تعداد 34 تیم در لیگ ســتارگان حاضر بودند 
و اکنــون 60 تیــم داخلی و پنج شــرکت کننده 
خارجی در این رویداد حاضر هستند که این آمار 
نشــان می دهد این لیگ مسیر صحیحی را طی 
کــرده و هدف گذاری آن بدون نقص بوده و به پل 
اتصال دانشگاه و بازار سرمایه بدل شده است.وی 
همچنین پیشــنهاد داد شاهد برگزاری رویدادی 
همچون لیگ ستارگان بورس در گروه های سنی 
پایه نیز باشــیم و افزود: امیدواریم بازار ســرمایه 

کشور هدف اول سرمایه گذاری باشد. 
فلاح: مسیر لیگ ستارگان بدون نقص است

یاسر فلاح مدیرعامل شرکت اطلاع رسانی و خدمات 
بورس نیز در مراسم افتتاحیه عنوان کرد: تابستان 
96 و هنگامی که شرایط بازار سرمایه متعادل نبود؛ 

لیگ ستارگان بورس با حضور 10 تیم کار خود را 
شروع کرد و در آن زمان نقدهایی به آن شد. عنوان 
می شد این رقابت تبلیغ نوسان گیری و سفته بازی 
اســت! پاسخ این بود که این رقابت صرفا رویدادی 
دانشــجویی است و شرکت کنندگان سفیران بازار 
ســرمایه هســتند. امروز اما خوشحالیم که پاسخ 
نقدها با حضور 60 تیم داخلی و 5 تیم بین المللی 
داده شد و سفیران بین المللی نیز به جمع خانواده 
بازار ســرمایه ایران وارد شده اند.دبیر اجرایی لیگ 
 ســتارگان بورس با بیان اینکه ایــن رویداد امروز 
هم تراز با مسابقات ربوکاپ شده است، گفت: امروز 
پنج تیم از 4 کشــور ترکیه، عمان، سوریه و عراق 
در ایران حضور دارند و ارزش افزوده لیگ ستارگان 
بــورس چهره بین المللــی آن اســت و امیدوارم 
 در دوره هــای بعدی شــاهد حضور کشــورهای

 بیشتری باشیم.
نسل اول سفیران بین المللی بازار  سرمایه 

ایران در راهند
فلاح همچنین گفت: ســومین لیگ ستارگان بورس 
امســال در ســطح بین المللی فعالیت خــود را آغاز 
کرد که با پایان این رویداد مهم بورســی شاهد ورود 
اولین نســل از سفیران بین المللی بازار سرمایه ایران 
خواهیم بود.مدیرعامل شرکت اطلاع رسانی و خدمات 
بــورس در ادامه گفت: در ســومین ســال برگزاری 
لیگ ســتارگان علاوه بر 60 تیــم داخلی؛ 5 تیم هم 
از چهار کشــور خارجی به این رقابت ها پیوستند. بر 
همین اســاس تیم منتخب دانشگاه های عمان، تیم 
منتخب دانشگاهی از سوریه، تیم دانشگاه استانبول 
ترکیه و دو تیم از دانشــگاه بغــداد و بصره عراق در 
این رقابت ها حضور دارند.فلاح با تاکید بر اینکه لیگ 
ستارگان بورس یک رقابت دانشجویی در معامله گری 
سهام است، تصریح کرد: در این رقابت ها دانشجویان 
طی مدت زمان مشــخص به خریدوفروش ســهام 
می پردازنــد. هر تیم در طول مســابقات 20 میلیون 
تومان اعتبــار دریافت می کنــد. در صورتی که تیم 
سودی کسب کند؛ متعلق به خود اعضا است. در عین 
حال سازمان بورس واوراق بهادار تا 15 درصد زیان را 
بر عهده می گیرد، اما چنانچه زیان تیمی بیش از 15 
درصد باشد؛ آن تیم از گردونه رقابت حذف می شود.

وی ادامه داد: برای تیم های خارجی حاضر در سومین 
دوره لیگ ستارگان بورس؛ دوره آموزشی طراحی شد 
که این دوره ها در حدود 40 ساعت برگزار شد. مبانی 
بازار سرمایه، روش های معامله گری، تحلیل، آشنایی 
با نمادهای بورســی، آشنایی با ســامانه معاملاتی و 

همین طور روش هــای خریدوفروش از طریق درگاه 
معاملاتی کارگزاری مفید از جمله مواردی است که 
در این دوره آموزشــی مطرح شد.مدیرعامل شرکت 
اطلاع رسانی و خدمات بورس با اشاره به اینکه رویداد 
لیگ ســتارگان بورس به صــورت بین المللی برگزار 
می شود، خاطرنشــان کرد: از همین رو زیرساخت ها  
با زبان های فارســی و انگلیسی پشتیبانی می شود.
رئیس کمیته برگزاری سومین لیگ ستارگان بورس 
درخصوص جوایز  این رقابت ها هم گفت: ســازمان 
بورس واوراق بهادار امسال برای تیم اول 28 میلیون 
تومــان اعتبار خرید ســهام یا واحدهــای صندوق 
سرمایه گذاری در نظر گرفته است. همچنین تیم های 
دوم و سوم به ترتیب 20 میلیون  و 16 میلیون تومان 

اعتبار خرید دریافت خواهند کرد.
قوانین ومقررات لیگ ستارگان بورس

مدیرعامل شرکت اطلاع رسانی و خدمات بورس 
در پاسخ به این ســوال که آیا شرکت کنندگان 
خارجی آشنایی کافی با بازار سرمایه ایران دارند؟ 
ابرازداشت: این دانشجویان  با بورس های کشور 

خود آشــنایی دارنــد و در کل 
ساختار  بازار سرمایه را به درستی 
می شناسند. طی 40 ساعت دوره 
آموزشی هم با نحوه دادوستد در 
بازار سرمایه ایران آشنا می شوند 
و می توانند در محیطی عادلانه به 
رقابت با دیگر شــرکت کنندگان 
برگزاری  کمیته  بپردازند.رئیس 
سومین لیگ ســتارگان بورس 
دانشــگاه الزهرا  اینکه  بیــان  با 
محــل برگزاری ســومین دوره 
رقابت هاست، یادآورشد: در عین 
حــال دوره های آموزشــی برای 
تمام شــرکت کنندگان با ابتکار 
بورس بیمه ایــران و کارگزاری 
مفید برگــزار می شــود. درگاه 

ورودی ســومین دوره لیگ ستارگان بورس هم 
کارگزاری مفید اســت تا تمامــی تیم ها از یک 
درگاه برای ورودوخروج اســتفاده کنند.فلاح در 
ادامه با اشاره به اینکه قوانین ومقررات مخصوص 
ســتارگان بورس امســال نیز بر روند معاملات 
حاکم است، ابرازداشــت: رقابت لیگ ستارگان 
در زمیــن واقعی انجام می شــود. بــرای مثال 
شرکت کنندگان در این رقابت ها، نمی توانند در 

بازار پایه معامله ای انجام دهند.

به رغم ظرفیت بالای 
بازار سرمایه؛ فرهنگ 

سرمایه گذاری در 
بورس به خوبی 
نهادینه نشده و 
بازارهای موازی 

بیشتر مورد توجه 
هستند. ناآشنایی 
جامعه با بورس و 

بازار سرمایه باعث 
شده از ظرفیت های 

بی نظیر بازار سرمایه 
استفاده لازم نشود
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مجمع عمومی عادی سالیانه سال مالی منتهی 
به 29 اســفندماه سال 97 بانک صادرات ایران 
با حضور حداکثر ســهامداران برگزار شــد و 
صورت های مالــی بانک به اتفــاق آراء مورد 

تصویب قرار گرفت.
به گزارش روابط عمومی بانک صادرات ایران؛ همزمان 
با برگزاری این مجمع که با حضور نمایندگان دولت، 
سازمان بورس واوراق بهادار تهران، حسابرس وبازرس 
قانونــی، مدیرعامل، اعضای هیات مدیــره، معاونان، 
مدیران و ســهامداران در محل سالن اندیشه سازمان 
تبلیغات اسلامی برگزار شــد؛ صورت های مالی سال 
منتهی به 29 اســفند ماه ســال 97 شــرکت بانک 
صادرات ایران )ســهامی عام( پس از استماع گزارش 
هیات مدیره، حســابرس وبازرس قانونــی مورد تائید 
حاضران در مجمع قرار گرفــت. در این مجمع که با 
حضور بیــش از 83 درصد ســهامداران بانک برگزار 
شد؛ سازمان حسابرســی به مدت یک  سال به عنوان 
بازرس وحسابرس قانونی بانک و روزنامه کثیرالانتشار 
»اطلاعــات« بــرای درج آگهی هــای مربــوط بــه 

مجامع عمومی برگزیده شد.
صیدی: با 9 برنامه راهبردی به سمت سودآوری 

خواهیم رفت
حجت  اله صیدی مدیرعامل بانک صادرات ایران در این 
مجمع با ارائه گزارشــی از صورت های مالی سال 97 

بانک؛ 9 برنامه راهبردی برای سال 98 را اعلام کرد.
وی ارزش بازار ســهام این بانک در بازار ســرمایه را 7 
هــزار و 800 میلیارد تومان عنوان کرد و گفت: تلاش  
شده تا نقدشوندگی سهام بانک از زمان بازگشایی سهم 
در اسفند ماه ســال 96 تاکنون حفظ شود و در ادامه 
برنامه های سه گانه طرح ریزی شده برای توسعه  و رونق 
بانک؛ 9 برنامه راهبردی با قدرت در سال 98 در دستور 
کار قرار خواهد گرفت.صیدی افزایش   ســهم از بازار، 
بهینه سازی مصرف، به کارگیری تمامی ظرفیت های 
طرح »طراوت« و معرفی محصولات نوین، ساماندهی 

و تعییــن تکلیف مطالبات معوق، تــداوم روند فروش 
اموال مازاد و دارایی های کم بازده، توسعه فعالیت های 
ارزی و ارتقاء عملیات بانکــداری بین المللی، افزایش 
بهره وری در شــعب و سرمایه های انسانی، ارتقاء نظام 
راهبردی شرکتی و اثربخشی کمیته های آن و ورود به 
منطقه سودآوری در سال 98 را 9 اولویت کاری بانک 
برای دسترســی به اهداف آتی عنوان کرد.مدیرعامل 
بانک صادرات ایران با بیان تاریخچه و افتخارات بانک 
اظهارکرد: افزایش سرمایه بانک به میزان بیش از 175 
هزار میلیارد ریال در راســتای خروج از شمولیت ماده 
141 قانون تجارت و تامین نظر ســهامداران عمده و 
بانک  مرکزی انجام شد تا در نتیجه عملیات بانکداری 
و افزایش سودآوری کفایت سرمایه را بهبود ببخشیم. 
صیدی افزایش منابع ســپرده ای بانــک تا 170 هزار 
میلیارد تومان در راستای سودآوری را مهمترین قدم 
بانک در ســال 97 عنوان کرد و افزود: تلاش شد تا در 
این ســال منابع ارزان قیمت بانک در حدود 50 درصد 
افزایش یابد تا با کاهش قیمت تمام  شــده پول، مسیر 
برای افزایش سهم از بازار بانک صادرات  تسهیل شود.

وی همچنین با تاکید بر اینکه در ســال 97 هیچگونه 
اضافه  برداشــتی از بانک مرکزی صورت  نگرفته است، 
گفت: در این ســال در حدود 160هزار میلیارد تومان 
تسهیلات پرداخت شده که سهم بانک از بازار تسهیلات 
نظام بانکی را حدود 8 درصد بالا برده است.مدیرعامل 
بانک صادرات ایران در بخش دیگری از ســخنان خود 
دارایی های بانک را 250 هــزار میلیارد تومان عنوان 
کــرد و افزود: این میــزان در ســال 97 بیش از 32 
درصد رشد داشته است.به گفته وی ذخیره مطالبات 
مشکوک الوصول بانک در این سال 11.5 درصد بود که 
دو برابر نســبت معمول سایر بانک ها بوده و شرایط را 
برای فعالیت های آتی بانک در آینده تســهیل خواهد 
کرد. صیدی با اشاره به افزایش 18 درصدی درآمدهای 
بانک در ســال 97 این رقم را 23 هزار میلیارد تومان 
عنوان کرد و افزود: فروش اموال مازاد بانک در این سال 

با رشد 100 درصدی رو به رو بوده است که رقم آن به 
172 میلیارد تومان رسید.صیدی نسبت پرداخت سود 
پرداختی به ســپرده ها در ســال 97 را 9 درصد اعلام 
کرد و گفت: زیان خالص بانک در ســال مالی منتهی 
به پایان اســفند 97 با نزدیک به 33 درصد کاهش تا 
24 هزار میلیارد ریال افت کرده است.وی ادامه داد: با 
تلاش های صورت  گرفته در سال 97 بیشترین میزان 
تهاتر مطالبات بانک از دولت در حدود 97 هزار میلیارد 
ریــال به بانک صادرات ایران تعلق گرفت و در ســال 
98 نیز شــاهد تهاتر بخشی از مطالبات بانک از دولت 
خواهیم بود.صیدی در بخش دیگری از ســخنان خود 
به  کارگیری تمامی ظرفیت هــای طرح »طراوت« به 
عنوان طرح ویــژه اعتباری تولید را یکی از برنامه های 
بانک عنوان کرد که به دلیل کارآمد بودن آن دو بانک 
بزرگ دیگر کشــور نیز خواستار پیوستن به این طرح 
برای تأمین مالــی زنجیره تولید تا مصرف در حمایت 
از بخش های مختلف اقتصادی کشور شدند.مدیرعامل 
بانک صادرات ایران با برشمردن اقدامات انجام شده در 
حوزه بانکداری الکترونیک گفت: مهمترین کار بانک 
در حوزه بانکداری الکترونیک در سال 97؛ رونمایی از 

اپلیکیشن »صاپ« بوده است.
 انتخاب دو عضو جدید هیات مدیره 

بانک صادرات ایران
همچنین در این مجمع اعضــای جدید هیات مدیره 
بانک صادرات ایران معرفی شدند. با تصویب اکثریت 
سهامداران بانک آقایان امیر یوسفیان و حمید تاجیک 
به عنوان اعضای جدید هیات مدیــره بانک صادرات 
ایــران انتخاب شــدند. پیش از این امیر یوســفیان 
سمت معاونت اعتبارات بانک صادرات ایران و حمید 
تاجیک عضویت در هیات مدیره بانک ملت را داشتند. 
همچنین در این مجمع مصطفی رحیمی شــهواری 
به  عنوان عضو علی البدل هیات مدیره انتخاب شــد. 
رحیمی شــهواری در حال حاضر معــاون حقوقی و 

وصول مطالبات بانک صادرات ایران است.

  با حضور بیش از 83 درصد سهامداران در مجمع عمومی عادی سالیانه؛

صورت های مالی سال ۹۷ بانک صادرات ایران تصویب شد
صیدی مدیرعامل بانک صادرات: در سال 98 با ٩ برنامه راهبردی به سمت سودآوری خواهیم رفت
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مدیرعاملپتروشیمیجمدرمجمععمومیعادیسالیانهشرکتتاکیدکرد:

ارتقاء سهم بازارهای صادراتی از طريق دستيابی به بازارهای جديد
تولید ۲ میلیون و 168 هزار تن محصول در سال ۹7

مجمع عمومی عادی سالیانه شرکت پتروشیمی جم با حضور 90.79 درصد 
ســهامداران برگزار و در  پایان مقرر شد ســود 1670 ریالی به هر سهم 
تخصیص یابد. همچنین حق حضور اعضای غیرموظف 25000000 میلیون 

ریال و پاداش هیات مدیره نیز5000 میلیون ریال تعیین شد.
محمدرضا سعیدی مدیرعامل شــرکت پتروشیمی جم در این مجمع گفت: میزان 
تولید محصولات این شرکت در سال 97 به 2 میلیون و 168 هزار و 915 تن رسید 

که از این میزان 1 میلیون و 552 هزار و 534 تن به فروش رسید.
وی خاطرنشان کرد: انجام اورهال کامل مجتمع، اجرا و پیشبرد طرح های توسعه ای 
-LL پیشبرد طرح های توسعه ای شرکت ،PDH/PP-.ABS-RUBBER شــرکت

35504UV-3520UV,MD3510UV,MD-MD,LL23F7,235F6، اجــرای 19 
طــرح اصلاحی تثبیت و افزایش تولید از جملــه طرح تولید بخار مجتمع و افزایش 
ظرفیــت و کارایی کوره 106 آلفین، پروژه تعویــض خطوط لوله آب خنک  کننده، 
اجرای 17 طرح بهینه سازی مصرف انرژی، اجرای پروژه های خودکفایی و جلوگیری 
از خروج حدود 1 میلیون و 400 هزار یورو از جمله اقدامات انجام شــده توسط این 
شرکت در سال 97 محسوب می شوند.در ادامه مجمع گزارش عملکرد هیات مدیره و 

حسابرس قرائت شد که مشروح آن را در ذیل می خوانید:
پیام هیات مدیره

هیات مدیره و مدیریت شــرکت پتروشیمی جم به عنوان امانتدار سهامداران وظیفه 
خود می داند که از هیچ تلاش و کوششــی برای حراست و ارتقاء امانت واگذار شده 
دریغ نورزد. مدیریت شرکت در راستای تحقق این هدف و با اعتقادی راسخ به ادامه 
روند پویایی و موفقیت شــرکت در سال مالی مورد گزارش همچون سنوات گذشته 
در راســتای دســتیابی به اهداف کمی و کیفی خود تلاش کرده تا بتواند از تمامی 
امکانــات و توانمندی های موجود به نحو ممکن انتظارات تمامی ذینفعان را برآورده 
کند. متعهد می شویم در سایه عنایات حضرت ولی عصر و با تدابیر شما و بهره گیری 
از دانش، تخصص و چابکی ســازمان با محوریت ســرمایه های انسانی در سال رونق 

تولید همچنان روند رو به رشــد خود، تحقق چشم انداز 
و اهداف اســتراتژیک شــرکت و تعالی هرچه بیشتر آن 

گام های استوار برداریم.
مرور کلی بر جایگاه شرکت در صنعت و وضعیت 

رقابتی آن در سال مالی مورد گزارش
روند عملکردی صنعت پتروشــیمی کشور در سال 
97 و تحلیل ســرمایه گذاری انجام شــده در این 
بخش و پیش بینــی برنامه افزایش ظرفیت تولید 
و عرضه این محصول در کشور و همچنین تحلیل 
تابع عرضه و تقاضا؛ موئد این موضوع بوده که صنعت 
پتروشیمی کاملا از فضای فشار قیمت  گذاری خارج 

شــده و در شرایط رقابتی و به عبارتی پیشی گرفتن 
عرضه کل بر تقاضای کل قرار گرفته و با در نظر گرفتن 

کاهــش اجرای طرح های عمرانی و تغییــرات حامل های انرژی و تمامی مولفه های 
حاکــم بر فرآیندهای این بخش از صنعت از جمله تولید، توزیع و ... باید تحت تاثیر 
شرایط جدید باز مهندسی شده و در این مسیر گام برداشته شود. شرکت پتروشیمی 
جم با درک صحیح از شــرایط حاکم بر صنعت و همچنین تحلیل استراتژی مبتنی 
بر تاثیر عوامل محیطی از منظر داخلی و بیرونی بر مبنای اســتراتژی، چشم  انداز و 
راهبردهای خود را طراحی و ماموریت های شرکت را هماهنگ با این تغییرات استوار 
کرده که در این راســتا توجه به مبانی استراتژیک با رویکردهای ذیل مورد اهتمام و 

توجه قرار گرفته است.
استراتژی مدیریت بهای تمام شده محصولات و کاهش هزینه ها

با عنایت به شــرایط رقابتی حاکم بر بازار صنعت پتروشــیمی متاثر از فزونی عرضه 
بر تقاضا؛ ضرورت دارد تا ضمن بازنگری و بازمهندســی قیمت تمام شــده محصول 
بر افزایش بهره وری ماشــین آلات، نیروی  کار و ... تاکید داشته و به عنوان استراتژی 
شرکت مدیریت بهای تمام شده محصولات و کاهش هزینه ها را مورد توجه و اهتمام 
ویژه قرار خواهد داد. همواره توجه به مزیت های نسبی و مزیت های مطلق و چابکی 
سازمان از طریق ایجاد تنوع در سبد محصولات و همچنین خلق مزیت پایدار مبتنی 
بر ارتقاء توان عملیاتی و دستیابی به دانش و تکنولوژی روزآمد با تکیه بر پروژه های 
پژوهشی در صنعت پتروشیمی در چارچوب برنامه های استراتژیک شرکت قرار دارد. 
اجرای پروژه بهبود در راستای افزایش نرخ تبدیل خوراک به محصولات با ارزش افزوده 
بالاتر، بازنگری و بهینه سازی سبدخوراک مجتمع به منظور کاهش پیامدهای ناشی 
از تغییرات قیمت خوراک و حفظ ثبات روند تامین از دیگر راهبردهای این شــرکت 

در راستای ایجاد ارزش  افزوده است.
استراتژی پایداری و توسعه صادرات

با توجه به محدودیت های ایجادشده در امر صادرات به کشورهای همسایه از جمله 
عراق و با در نظر داشتن میزان صادرات پتروشیمی جم در سال 97 بالغ بر 395923 
تن، برنامه ریزی لازم و مناســب برای حفظ و ارتقاء سهم بازارهای صادراتی از طریق 
دستیابی به بازارهای جدید و توجه به انتظارات مشتریان در 
این بخش به عنوان اســتراتژی کلیدی در سال های بعد نیز 

مورد توجه قرار خواهد گرفت.
استراتژی تحول

لــزوم بازنگــری و ایجاد نگــرش تحول  گرا 
در توســعه و ارتقاء منابع انســانی و تلاش 
در راســتای توانمندســازی بــه عنــوان 
مهمترین سرمایه شــرکت و بهره گیری از 
نظام های نوین نرم افزاری و سخت افزاری، 
سیســتم های مدیریــت و برنامه ریــزی 
عملیاتی بر مبنای هدف و همچنین مدیریت 
بهینه منابع مالی از اولویت های اســتراتژیک 

پتروشیمی جم خواهد بود.
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با تائید سهامداران؛

۳00  ریال سود به هر سهم بیمه سرمد تعلق گرفت

مجمع بیمه دي برگزار شد؛

رشد 41 درصدی 
سود شرکت بیمه دی

مجمع عمومی عادی ســالیانه شــرکت 
بیمه دی )ســهامی عام( با حضور 84/99 
درصد از سهامداران، مدیرعامل، اعضای 
بیمه مرکزی،  نماینــدگان  هیات  مدیره، 
ســندیکای بیمه گران ایران و ســازمان 
بــورس و اوراق بهادر برگزار و صورت های 
مالی منتهی به 97/12/29 شرکت تصویب 

شد.
به گزارش روابط عمومي و اطلاع رساني شرکت 
بیمــه دی؛ در ایــن جلســه پس از اســتقرار 
هیات  رئیســه و بعد از توضیحات مســتدل به 
بندهای گزارش حسابرســی؛ صورت های مالی 
سال 97 بیمه دی با اکثریت آراء حاضرین مورد 

تصویب قرار گرفت.
شرکت بیمه دی در سال مالی منتهی به پایان 
اسفند ماه سال 97 با رشد سودآوری همراه بوده 
و عملکرد مالی این شــرکت در ســال گذشته 

منجر به تحقق ســود خالــص 1.028 میلیارد 
ریالی )معادل 411 ریال به ازای هر سهم( شده 
که نسبت به مدت مشابه سال گذشته رشد 41 
درصدی را نشان می دهد و در نهایت با تصویب 
مجمع به ازای هر سهم 50 ریال سود تقسیمی 
به ســهامداران تعلــق گرفت. ســود ناخالص 
فعالیت  های بیمه  ای شــرکت )بدون احتساب 
درآمد ســرمایه گذاری ها( با افزایش 8 درصدی 
نسبت به سال قبل از آن به 1.038 میلیارد ریال 
رسیده اســت که این موضوع به اذعان نماینده 
بیمه مرکزی با توجه به شرایط اقتصادی کشور؛ 
قابل تقدیر و توجه است و از این لحاظ می  توان 
شرکت بیمه دی را جزء موفق ترین شرکت  های 

حاضر در صنعت بیمه به شمار آورد.
همچنیــن از عوامــل مهم رشــد ســودآوری 
شرکت در ســال گذشــته می توان به افزایش 
سود ســرمایه گذاری های شرکت اشاره کرد؛ به 

با برگزاری مجامع عمومی عادی ســالیانه 
و عمومی فوق العاده شــرکت بیمه سرمد 
علاوه بر تائید صورت های مالی سال 97؛ 
افزایش سرمایه این شرکت نیز به تصویب 

رسید.
بــه گزارش روابط عمومی بیمه ســرمد؛ در این 
مجمع که با حضور بیش از 83 درصد سهامداران 
برگزار شد، توسط مدیرعامل گزارشی از وضعیت 
این شــرکت در سال مالی منتهی به 29 اسفند 

97 ارائه شد.
مهدی مهدوی در این گزارش از کســب ســهم 
35/1 درصدی بیمه ســرمد از بازار بیمه کشور 
دو سال زودتر از موعد در سال گذشته خبر داد؛ 
سهمی که بر اساس اهداف استراتژیک مقرر بود 

در سال 99 محقق شود.
وی همچنیــن با اشــاره به رشــد 56 درصدی 
پرتفوی نســبت به سال قبل دستاوردهای بیمه 
سرمد را در ســال 97 مثبت ارزیابی و از تلاش 

یکایک همکاران قدردانی کرد.
در ادامه مجمع عمومی عادی ســالانه مقرر شد 

به ازای هر ســهم 300 ریال سود به سهامداران 
پرداخت شود.

همچنین بر اســاس مصوبــات مجمع عمومی 
عادی سالانه بیمه ســرمد موسسه حسابرسی 
دایا رهیافت به عنوان حسابرس قانونی و بازرس 
قانونــی اصلی، موسســه آرمــان آروین پارس 
به عنوان حســابرس مســتقل و بازرس قانونی 
علی البدل و روزنامه دنیای اقتصاد نیز به عنوان 

روزنامه کثیرالانتشار این شرکت معرفی شد.
در این مجمع همچنین حق الزحمه حســابرس 
و پاداش هیات مدیره با تائید سهامداران تعیین 

شد.
پــس از پایان مجمــع عمومی عادی ســالانه 
بلافاصله مجمع عمومی فوق العاده شرکت برگزار 
شد که در ابتدای این مجمع مهدوی مدیرعامل 
شــرکت گزارشــی از آخرین وضعیت سرمایه و 

لزوم افزایش سرمایه ارائه کرد.
در ادامه و پس از ارائه گزارش بازرس و حسابرس 
قانونی افزایش سرمایه شرکت از یک هزار و 500 
میلیارد ریال بــه 2 هزار و 100 میلیارد ریال به 

تائید سهامداران رسید.
همچنین ســهامداران در مجمع فوق العاده به 
هیات مدیره شرکت در خصوص افزایش سرمایه 
به 2 هــزار و 500 میلیارد ریال از محل ســود 

انباشته برای 2 سال آینده اختیار تام داد.
در پایان این مراســم نماینــده بیمه مرکزی از 
عملکرد بیمه ســرمد و اقدامات صورت گرفته 
اظهــار رضایت کرده و از هیات مدیره و کارکنان 
بیمه سرمد بابت عملکرد درخشان این شرکت 

در سال گذشته قدردانی کرد.
لازم به ذکر است در مجمع عمومی عادی سالانه 
و فوق العاده بیمه ســرمد دکتر مجتبی کاتب به 
عنوان رئیس مجمع، بهــروز اعتمادی نماینده 
گروه مالی سپهر صادرات و امیر مهدی امینیان 
نماینده موسسه توسعه همیاری سپهر به عنوان 
 ناظریــن مجمع، ســیدروح ا... علیپــور یزدی

 به عنوان دبیر مجمع، نمایندگان بیمه مرکزی 
جمهوری اسلامی ایران، سازمان بورس، نماینده 
بازرس و حســابرس قانونی و ســندیکای بیمه 

حضور داشتند.
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در مجمع عمومی عادی  سالیانه صاحبان سهام شرکت بیمه تجارت نو 
صورت های مالی سال 97 این شرکت به تصویب حاضران رسید.

به گزارش روابط عمومی بیمه تجارت نو؛ طبق بند یک از 8 بند دستور جلسه 
در حضور96 درصد ســهامداران، نماینده بیمه مرکزی، نماینده ســازمان 
بورس و ناظران جلسه؛، احســان مرادی رئیس هیات مدیره بیمه تجارت نو 
گزارشــی از عملکرد سال مالی منتهی به 29 اســفند97 را ارائه کرد. بنابر 
آمار موجود بر اساس صورت های مالی حسابرسی شده این شرکت در دوره 
مالی مورد اشاره؛ معادل 1.732.850میلیون ریال درآمد حق بیمه داشته و 

1.145.651 میلیون ریال هزینه خسارت پرداخت کرده است.
از ســوی دیگر ســود عملیاتی بیمه تجارت  نــو 387.873 میلیون ریال و 
درآمدهای غیرعملیاتی این شــرکت نیز 179 میلیون ریال اعلام شد. سود 
خالص بیمه تجارت نو )پس از کســر مالیــات( در دوره مالی منتهی به 29 
اسفند 97 نیز 388.052 میلیون ریال به اطلاع سهامداران رسید که این رقم 

برای دوره مالی سال 96 معادل 354.458 میلیون ریال بود.
تقسیم سود

پس از بررسی صورت های مالی بر اساس تصمیم مجمع مقرر شد به ازای هر 
سهم 32 ریال سود تقسیم و مابقی به حساب سود انباشته منظور شود تا در 

آینده نزدیک برای افزایش سرمایه مورد بهره برداری قرار گیرد.
فصل پاسخ

پس از این مهم به ســهامداران فرصت داده شد تا به طرح پرسش های خود 
بپردازند که در نهایت با پاسخگویی گردانندگان مجمع صورت های مالی این 

شرکت برای دوره مالی مذکور به تائید حاضران در مجمع رسید.
دیگر دستورات

در ادامه با انتخاب روزنامه رسمی، بازرس قانونی و حسابرس مستقل، تعیین 
حق حضور اعضاء غیرموظف هیات مدیره و پاداش اعضای هیات مدیره مجمع 

عمومی عادی  سالیانه شرکت بیمه تجارت نو به کار خود پایان داد.
ترکیب سهامداران

بیمه تجارت نو که دارای ترکیب ســهامداری عمــده کارکنان بانک تجارت 
)29درصد(، پست بانک ایران )10 درصد( ، نفت وگاز پارسیان )20 درصد(، 
ســرمایه گذاری ایرانیان )20 درصد(، بین المللی عمران رضوی )10 درصد( 

و موسسه صندوق رفاه و تامین آتیه کارکنان پست بانک )6 درصد( است با 
نماد "بنو" در فرابورس حضور دارد.

درمجمععمومیعادیسالیانه؛

مهرتائیدخورد صورتهایسالمالی۹۷تجارتنو

گونه ای که ســود حاصل از سرمایه گذاری ها از 
 محل ذخایر فنی و ســایر منابع شرکت از رقم

270 میلیــارد ریال در ســال 96 به رقم 608 
میلیارد ریال در ســال 97 رســیده اســت که 
این موضوع بیانگر رشــد 125 درصدی ســود 

سرمایه گذاری ها است.
لازم بــه ذکر اســت بخــش مهمــی از درآمد 

ســرمایه گذاری های شرکت از محل سود ناشی 
از فروش سهام شرکت  های سرمایه پذیر صورت 
گرفته اســت و رشــد محســوس آن به دلیل 
بهره گیری مناسب از منابع قابل سرمایه گذاری 
و افزایش قابل توجه قیمت ها در بازار سرمایه در 

سال گذشته بوده است.
گفتنی است شرکت بیمه دي موفق شده است 

علاوه بر پوشش زیان انباشته سال های قبل سود 
انباشته 152 میلیارد ریالي نیز ایجاد کند.

در این جلســه همچنین روزنامه کثیرالانتشار 
دنیــای اقتصاد برای درج آگهی های بیمه دی و 
موسســه حسابرسی فاطر به عنوان حسابرس و 
بازرس قانونی اصلی و موسسه حسابرسی بهمند 

به عنوان حسابرس علی البدل تعیین شدند.
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 جلســه مجمــع عمومــي عادی ســالیانه بــراي ســال مالــي منتهي به
 29 اســفند ماه سال 1397 شرکت ســرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات 
)ســهامي عام( با حضور 92/74 درصد ســهامداران برگزار شد. ترکیب هیات 
رییسه مجمع با حضور آقاي رضا یزدخواستی به عنوان رییس مجمع و نظارت 
خانــم نگار مولوی و آقاي محمدرضا درخشــنده و بــه دبیري آقاي مرتضی 
علی اکبری تشــکیل شد.همچنین نماینده سازمان بورس و نماینده موسسه 

حسابرسي آزموده کاران نیز در جلسه حضور داشتند.
مجمع عادي پس از قرائت گزارش فعالیت هیات مدیره توسط آقاي مهندس 
عزیز اله عصاري مدیرعامل شــرکت ســرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات و 

استماع گزارش حسابرس و بازرس قانوني، تصمیمات ذیل را اتخاذ کرد.
1- صورت هاي مالي تلفیقي گروه وشرکت اصلي شامل ترازنامه وصورت سود 
و زیــان و جریان وجوه نقد براي ســال مالي منتهي بــه 1397/12/29 مورد 

تصویب قرار گرفت.
2-  مقرر گردید مبلغ 450 ریال به ازاي هر ســهم به صورت خالص از محل 
سود قابل تخصیص به عنوان سود نقدي به سهامداران پرداخت گردد و الباقي 
پس از کسر پاداش مصوب مجمع به حساب سود و زیان انباشته منظور گردد.

موسسه حسابرسي آزموده کاران به عنوان بازرس قانونی و حسابرس شرکت و 
موسسه حسابرسي آزمون پرداز ایران مشهود به عنوان بازرس علی البدل سال 

مالی 98 انتخاب گردید.
4- روزنامه "دنیاي اقتصاد" به عنوان روزنامه کثیر الانتشار براي درج آگهي هاي 

رسمي شرکت انتخاب گردید.
بر اساس تصمیمات مجمع، اعضای هیات مدیره دوره گذشته به مدت 2 سال 

به عنوان اعضای هیات مدیره جدید مجدادا انتخاب شدند.
پیام هیات مدیره

مقام معظم رهبری: »تا چشــم انداز را برای خود تعریف نکنیم هیچ کار درســتی 
صــورت نخواهد گرفــت، بعد از آنکه تعریف کردیم، اگــر برنامه ریزی نکنیم کار 
بی برنامه به ســامان نخواهد رســید. بعد از آن که برنامه ریزی کردیم، اگر همت 
نکنیم،حرکــت نکنیم، ذهن و عضــلات خود را به تعب نیندازیم و راه نیافتیم، به 

مقصد نخواهیم رسید؛ این ها لازم است.«
چشم انداز

 تبدیل شدن به برترین شرکت سرمایه گذاری تخصصی تا افق 1404
ماموریت

شــرکت سرمایه گذاری توســعه معادن و فلزات با رویکرد ســرمایه گذاری و 
بنگاه داری حفظ و ارتقای ثروت سهامداران را مهم ترین اصل برای خود می داند 
و می کوشــد تا ضمن استفاده بهینه از ســرمایه های انسانی و منابع مالی، در 
زنجیره ارزش صنایعی که دارای مزیت رقابتی است سرمایه گذاری نماید تا با 
خلق ارزش در قالب ترکیب سود یا افزایش ارزش سرمایه گذاری ها رضایتمندی 

ذینفعان و سهامداران را محقق سازد.
اهداف

1-رشد حداکثری سالانه در مقایسه با شرکت های هم گروه در نسبت بازدهی 
دارایی ها

2-رشد حداکثری سالانه در مقایسه با شرکت های هم گروه در نسبت بازدهی 
حقوق صاحبان سهام

3- رشــد حداکثری ســالانه در مقایسه با شرکت های هم گروه در ارزش بازار 
شرکت

4-دستیابی به جایگاه 5 شرکت با ارزش بازار بالاتر در میان شرکت های بورس 
اوراق بهادار تهران

5- دســتیابی به  جایگاه 5شرکت برتر از منظر شاخص نقدشوندگی سهام در 
میان شرکت های بورس اوراق بهادارتهران

6-کسب بیشترین ارزش افزوده و بازدهی سالانه از سرمایه گذاری ها در میان 
شرکت های سرمایه گذاری کشور

7-بالاترین ســهم در رشد سالانه تولید ناخالص داخلی کشور در میان شرکت های 
سرمایه گذاری کشور

ارزش های محوری
شفافیت،مســئولیت پذیری و پاســخگویی،  نظارت و کنترل، عدالت محوری، 
آینده نگری، تخصص گرایی، آموزش مستمر و توانمندسازی سرمایه های انسانی، 

حفظ کرامت انسانی
تجزیه و تحلیل ریسک شرکت

ریســک های موجود بر سودآوری شــرکت های ســرمایه پذیر عمدتاً مربوط به 
قیمت های جهانی ســنگ آهن و بیلت و شمش فولاد، تغییر موجودی انبارهای 
ســنگ آهن بنادر چین به عنوان بزرگترین مصرف کننده ســنگ آهن جهان و 
سطح تقاضای این کشور و همچنین مربوط به عوامل تاثیرگذار سیاسی، اقتصادی، 
اجتماعــی و بین المللی و در نتیجه تغییرات قیمت جهانی مس در بورس فلزات 
 لنــدن و نیویورک و در نتیجه تاثیرپذیری ســودآوری شــرکت ملی مس ایران
) با توجه به صادرات محور بودن شرکت( می باشد. این عوامل به تنهایی می توانند 
هم در قالب فرصت برای رشــد قیمت سهام آن و یا تهدید برای تنزل سودآوری 
و همچنیــن قیمت آن باشــند. اما برای کل پرتفوی معــادن و فلزات، علاوه بر 
مجموعه ای از عوامل خارجی) همچون تحریم های بانکی و نفتی، نوســانات نرخ 
ارز، نــرخ بهره، نرخ تورم، تغییــرات در قوانین و مقررات معدنی وصنعتی،حقوق 
دولتــی معادن، عــوارض صادراتی، ســهیمه بندی در تخصیص گندلــه و...( و 
مجموعــه ای از عوامل داخلی همانند اســتراتژی های داخلی، تصمیمات هیات 
مدیره شــرکت نیز بر روند سودآوری و قیمت سهام تاثیرگذار می باشند.از طرفی 
تمام شــرکت های زیر مجموعه در صورت کسری منابع احتمالی جهت پرداخت 
به بســتانکاران و یا مشــارکت در طرح های توســعه خود می توانند منابع مالی 
را از طریق اســتقراض و یا ســایر روش ها تامین نمایند کــه البته این فرایندها 
نیز ریســک ها و چالش های خاص خود را خواهد داشــت.با توجه به اینکه روند 
تعدیلات ســایر ســرمایه گذاری های شــرکت در صنایع معدنــی و فولادی در 
زمــان رونق اقتصادی هنــوز تکافوی مصرف داخلی در زمان شــرایط عادی را 
 نمی کنــد و رونــد دورنمای جهانی آن نیز نشــان از تهدید جدی در این صنعت 
نمی باشد، لذا افزایش سرمایه گذاری ها مانند همه سرمایه گذاری های دیگر دارای 
ریسک مختص به خود می باشند که شرکت توسعه معادن و فلزات درصدد بوده 

که به سهم خود این ریسک را به حداقل ممکن برساند. 

در مجمع عمومی عادی ساليانه اعلام شد؛

تقسیم 450 ریال سود خالص هر سهم »ومعادن«
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درمجمععمومیعادیسالیانهتصویبشد؛

پتروشيمی پارس 93۰ تومان سود تقسيم کرد
مجمع عمومی عادی ســالیانه شــرکت 

پتروشیمی پارس برگزار شد. 
در مجمــع عمومــی عادی ســالیانه شــرکت 
پتروشــیمی پارس منتهی به اسفند 97 به ازای 
هر سهم 930 تومان ســود تقسیم شد. شرکت 
پتروشــیمی پارس در منطقه ویــژه اقتصادی 
عســلویه در اســفندماه 1377 تاسیس و به نام 
شرکت پتروشیمی عســلویه به ثبت رسیده و با 
تصویب در جلسه فوق العاده مورخ 79/02/17  به 

پتروشیمی پارس تغییر یافت. 
شــرکت پتروشــیمی پارس یکی از بزرگترین و 
باکیفیت تریــن تولیدکننده های اتــان، پروپان، 
بوتان، گسولین در ایران و جهان است. در شرایط 
تحریم به ویژه شــرایط خاص برای شرکت های 
پتروشــیمی ایرانی، اولویت پتروشیمی پارس، 
تامین تمامی نیازمندی هــای مصرف کنندگان 
داخلی موجــود در زنجیره ارزش، هم راســتا با 
سیاســت های اقتصاد مقاومتی است و گام های 

ارزشمندی را در این راستا برداشته است. 
 شــرکت پتروشــیمی پــارس در افــق 1404 
چشــم اندازهایــی را در نظر گرفته که شــامل 
ســرامد در پایداری تولیــد و تحویل محصول و 
پیشرو بودن در بازارهای داخلی و خارجی است. 
ارزش های بنیادین که پتروشیمی پارس به دنبال 
آن است؛ قانون مداری،حفظ کرامت سرمایه های 
انسانی، رعایت الزامات ایمنی، سلامت و محیط 
زیست، مشارکت و کارتیمی، خلاقیت و نوآوری 

اســت. ماموریت های خاصی را هم در راســتای 
تامین آن است و آن اســتحصال اتان، پروپان و 
بوتان از گاز غنی و تولید استایرن منومر با کیفیت 
مطلوب و عرضه آن در بازارهای داخلی و خارجی، 
با ارزش افزایی حداکثری برای ذی نفعان اســت. 
با وجود مشکلات فضای کســب و کار و تبعات 
ناشــی از گســترش تحریم ها و محدودیت های 
به وجود آمــده در حوزه صــادرات محصولات، 
با اقدامات بســیار ارزشــمند کارکنان، مجموع 
تولیدات واقعی شرکت در سال 1397 به میزان 
3.536.000 تن بوده و این مقدار نسبت به برنامه 
مصوب 85 درصد و نسبت به ظرفیت اسمی 83 
درصد تحقق یافته است. خلاصه عملکرد تولید 
سالیانه شرکت پتروشــیمی پارس در سال 97 
مجموع کل فروش شرکت به میزان 2.915.219 
تن،معادل 82 درصــد از 3.536.000 تن تولید 

سالیانه می باشد. 
عواملی که باعث کاهــش 17درصدی تولیدات 
نســبت به ظرفیت اســمی در سال 97 می شود 
مواردی همچون عدم تامین سرویس های جانبی 
توسط پتروشیمی مبین، عدم تامین کشتی و به 
تبع آن پرشدن مخازن، عدم دریافت محصولات 
توســط واحدهای پایین دســتی، مشــکلات 
پالایشــگاه های گازی، ضایعات بارگیری کشتی 
و اتلاف محصول به منظور ســرد کردن خطوط 
بارگیری، نشــتی و شکســتگی لوله، تعمیرات 
اساسی، گرفتگی و افزایش افت فشار مبدل های 

کلدباکس، مشــکلات تعمیراتی است. اقدامات 
برجسته ای در سال 97 روی داد از جمله فرآیند 
استحصال اتان به گونه ای بوده که اگر مخازن گاز 
مایع به دلیل عدم امکان صادرات آن، پرشــوند 
امکان تولید اتان وجود نداشــته و به قطع کامل 
تولید منجر می شده است. پس کارگروهی ویژه 
برای بررسی راهکارهای مقابله با تحریم از جمله 

عدم امکان صادرات گاز مایع صورت گرفت.
 26 راه حل پیشنهاد شد که مهم ترین آن تزریق 
گاز مایع به خط لوله برگشــتی به طرف شرکت 
گاز اســت. از دیگر اقدامات عملیاتی شدن پروژه 
تزریــق بخار به مشــعل 991، احــداث مخازن 
جدید بنزین و گسولین، پروژه ایمن سازی واحد 
 DCS اســتحصال اتان، به روزرسانی سیستم
واحد اســتیصال اتان، راه انــدازی واحد فروش 
داخلــی در اداره بازرگانی پتروشــیمی پارس، 
بهبود سیســتم های مدیریتی، استقرار مدیریت 
یکپارچه ریسک های سازمان است. دستاوردهای 
کلیدی شرکت در ســال 97 هم شامل افزایش 
44درصدی میزان فروش نســبت به سال قبل، 
افزایش 47 درصدی سود ناخالص نسبت به سال 
قبل، افزایش 111درصدی سود عملیاتی نسبت 
به ســال قبل، افزایــش 62 درصدی درآمدهای 
غیرعملیاتی نســبت به ســال قبل، کاهش یک 
درصدی نسبت بهای تمام شده به فروش نسبت 
به ســال قبل؛ افزایش 93 درصدی سود هرسهم 

نسبت به سال 96 می باشد. 



برای  گفت:  مارون  پتروشیمی  مدیرعامل 
جبران کم آبی و استمرار تولید واحدهای 
به  اقدام  شــرکت  مســئولان  صنعتی؛ 
برطرف کردن این معضل از طریق تاسیس 
آب شیرین کن و اســتفاده از آب فاضلاب 

شهری کردند.
 عبدالمجیــد محمــدی مدیرعامل شــرکت 
پتروشــیمی مارون در مجمــع عمومی عادی 
ســالیانه این شــرکت که با حضور 98 درصدی 
سهامداران رســمیت یافت، گفت: اجرای طرح 
NGL-1500، خالص ســازی اتیلــن اکســاید، 
پروژه های جمع آوری گازهای مشــعل مناطق 
نفت خیز جنــوب، خرید زمیــن 4 هکتاری از 
منطقه ویژه اقتصــادی، Removal CO2، پروژه 
جمع آوری و حذف ترکیبات آلی فرار از ســطح 
تصفیه خانه مارون از جمله اقدامات انجام شــده 
توســط پتروشیمی مارون در سال 97 محسوب 

می شود. 
وی با اشــاره به اینکه پتروشیمی مارون برترین 
صادرکننده اســتان اســت، افــزود: بازارهای 
صادراتی این شــرکت باید حفظ شــود و ارتقاء 
یابــد، اما در ســال گذشــته به دلیــل اعمال 
تحریم ها میزان تولید شــرکت نیز روند کاهشی 
را در پیش گرفت. محمدی ادامه داد: طرح های 
سرمایه گذاری شــرکت شامل طرح پتروشیمی 
بوشهر، پتروشــیمی سلمان فارسی و ایلام بوده 
و روند فعلی ســرمایه گذاری پتروشیمی مارون 

همچنان ادامه خواهد یافت.
 مدیرعامل پتروشــیمی مــارون افزود: از جمله 

طرح  های توسعه ای در دست مطالعه این شرکت 
 ،CHP نیز می توان به آب شــیرین کن، پــروژه
بررسی تصفیه فاضلاب شهرستان ماهشهر، پروژه 
PACKAGER.O، دریافت پروپیلن از پالایشگاه 
آبادان، ســاخت مخــزن 2000 تنی پروپیلن و 
  Swing HDPE/LLP/LD/EVA احداث واحــد
اشاره کرد. وی در خصوص پروژه آب شیرین کن 
تصریح کرد: با توجه به خشکســالی های اخیر به 
دلیل تامین آب صنعتی مــورد نیاز مجتمع به 
میزان 50 هزار متــر مکعب در روز در فاز اول و 
100 هزار متــر مکعب در روز در فاز دوم؛ پروژه 
مطالعاتی و امکان ســنجی آب شیرین کن برای 
شیرین سازی آب از منبع خلیج فارس در دستور 

کار قرار گرفت.
محمدی با بیان اینکه در حال حاضر تعیین نقطه 
برداشت آب انجام شده است، ادامه داد: مراحل 
اداری اخذ مجوزهای لازم از ارگان های ذیصلاح 
در حال انجام بوده و برای انجام مطالعات تکمیلی 
در بخش هیدروگرافــی، توپوگرافی و آنالیزآب 
مناقصه مربوطــه در حال انجام بوده و مطالعات 
مفهومی امکان سنجی این پروژه تاکنون 41.85 

درصد پیشرفت کرده است.
مدیرعامل پتروشیمی مارون با اشاره به اینکه در 
آینده ای نزدیک تمامی صنعت با بحران کم آبی 
مواجه خواهد شــد، افزود: برای جبران کم آبی 
و اســتمرار تولید واحدهای صنعتی؛ مسئولان 
شــرکت اقدام به برطرف کــردن این معضل از 
طریق تاسیس آب شــیرین کن و استفاده از آب 
فاضلاب شــهری کردند. وی خاطرنشــان کرد: 

نامه نگاری با شــرکت آبفای اســتان خوزستان 
برای تســریع در انجام امور مربوط به خروجی 
تصفیه خانه فاضلاب ماهشــهر به پتروشــیمی 
مارون انجام شــده و در حال تدوین و بررســی 
اســت.  محمدی تصریح کرد: تعمیرات اساسی 
و کاهــش میزان مصرف تکلیفــی نفت از دیگر 
دلایل کاهش میزان تولید شــرکت پتروشیمی 
مارون محسوب می شوند، اما بازهم این شرکت 
در سال 97 موفق به تولید 91.2 درصد ظرفیت 

اسمی شد.
 وی با بیان اینکه در سال 97 پتروشیمی مارون 
توانســت از معافیت آلایندگی بهره مند شــود، 
ادامه داد: در صورت عدم رفع این مشــکل، این 
شــرکت به میزان یک درصد فــروش جریمه 
می شد. مدیرعامل پتروشیمی مارون با اشاره به 
کاهش شاخص مصرف انرژی در سال 97 مطابق 
سال های گذشــته، ادامه داد: در سال مالی مورد 
گزارش پتروشــیمی مارون موفق به خودکفایی 

در زمینه تهیه اقلام مورد نیاز خود شد. 
محمدی خاطرنشان کرد: پتروشیمی بوشهر طرح 
توسعه بسیار ارزشمندی برای پتروشیمی مارون 
محسوب می شــود که به زودی شاهد راه اندازی 
واحد متانول آن خواهیم بود. ســپس این طرح 
در شهریور ماه به بهره برداری می رسد. وی ادامه 
داد: در حال حاضر واحدهای پلی اتیلن ســنگین 
و پلی پروپلیــن نیــز در حال تولید هســتند و 
واحــد الفین واحد ایلام نیز در مهرماه راه اندازی 

می شود.
 مدیرعامل پتروشیمی مارون با اشاره به راه اندازی 

مدیرعاملپتروشیمیماروندرمجمععمومیسالیانه:

روند فعلی سرمایه گذاری پتروشیمی مارون 
همچنان ادامه دارد
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واحد سلمان فارسی در سال 1400ادامه داد: تا زمان راه اندازی این واحد؛ خوراک 
از طریق واحدهای داخلی تامین می شود که علاه بر پتروشیمی شازند مذاکراتی با 
پتروشیمی آبادان در این خصوص انجام شده که از این طریق بتوانیم با این شرکت 
قرارداد بلندمدت منعقد کنیم. وی با اشــاره به تولید 1130848 تنی پتروشیمی 
مارون طی سه ماهه اول سالجاری افزود: بنابراین می توان گفت 103 درصد برنامه 
بودجه پیش بینی شــده در این زمینه تحقق یافــت و فروش 3 ماهه نیز به اندازه 
460 هزار تن به ثبت رسید، اما طی سه ماهه اول سال 97 میزان تولید این شرکت 

730 هزار تن بود.
تاریخچه فعالیت شرکت

شرکت پتروشــیمی مارون در تاریخ 77/11/24 به صورت سهامی خاص شده و 
تحت شــماره 148012 در اداره ثبت شرکت ها به ثبت رسیده است. در ضمن با 
توجه انتقال مراکز اصلی شــرکت از تهران به ماهشهر در تاریخ 86/10/5  تحت 
شــماره 6499 در اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان ماهشهر به ثبت رسید. به 
اســتناد مصوبه مورخ 88/6/8 مجمع عمومی فوق العاده شــرکت و آگهی شماره 
3257 مورخ 88/8/27  نوع شــرکت از سهامی خاص به سهامی عام تبدیل شد. 
شرکت به موجب نامه مورخ 90/7/17 سازمان بورس واوراق بهادار در سازمان یاد 
شده پذیرفته و 3.5 درصد از سهام شرکت در تاریخ 90/10/6 در فرابورس عرضه 

شد.
موضوع فعالیت 

مــاده موجــب  بــه  شــرکت  اصلــی  فعالیــت   موضــوع 
2 اساســنامه آن عبارت اســت از احداث، راه اندازی و بهره  بــرداری کارخانجات 
صنعتی به منظور تولید، بازاریابی، فروش، صدورمحصولات پتروشــیمی، ذخیره، 
واردات، صادرات و تبدیل تمامی مواد پتروشــیمیایی و مشــتقات ذیربط و انجام 
کلیه فعالیت های تولیدی، صنعتی، بازرگانی، فنی و مهندسی که به طور مستقیم 

یا غیرمستقیم مربوط به عملیات مذکور است.
مصوبات مجمع

بر اساس رای گیری انجام شده در پایان مجمع مقرر شد سود4000  ریالی به هر 
سهم اختصاص یابد.

 پتروشيمی نوری
  به ازای هر سهـم

 ۶۵۰ تومان سود داد
مجمع عمومی عادی سالیانه شــرکت پتروشیمی نوری با حضور 
94 درصدی ســهامداران کار خود را آغاز کرد که در پایان مجمع 
با تقسیم سود 650 تومان به ازای هر سهم موافقت شد. در ابتدای 
این مراسم  تقی صانعی مدیرعامل شرکت پتروشیمی نوری با ارائه 
گزارشــی از برنامه ها و طرح های این شــرکت گفت:  پروژه ارتقاء 
پارازایلین یکی از بهترین محصولات آروماتیک پتروشیمی نوری 
است که این محصول  دو برابر قیمت نفتاست و این شرکت توانست 

پروژه را راه اندازی کند و 2330 تن در روز تولید داشته باشد.
وی گفت: بازیافت گازهای مشــعل )نوفلرینگ( یکی از طرح های 
پتروشیمی نوری اســت که کار جمع آوری این گازها جزو برنامه 
امسال و ســال آتی اســت. در همین حال گوگرد حاصل تبدیل 
به کود ســولفات آلومینیم می شــود و LPG آن نیز به عنوان 
محصولی گرانبها در این شــرکت بازیافت می شــود.مدیرعامل 
شرکت پتروشیمی نوری در ادامه افزود: ظرفیت اسمی 4 میلیون 
و 458 هزار تن محصول اســت که در سال 97 حدود 95 درصد 
ظرفیت اسمی تولید داشــتیم و در سال 98 نیز 53 درصد از نظر 
وزنی صادر کردیم.صانعی در زمینه فروش گفت: 47 درصد فروش 
شرکت پتروشیمی نوری غیر مجتمعی، بورس کالا و بورس انرژی 
بوده است.وی درباره محصولات این شــرکت گفت: پارازایلین و 
بنزن از محصولات اصلی شرکت است و برش سنگین اروماتیک ها 
از محصولات فرعی نامیده می شوند.صانعی در زمینه سود شرکت 
اظهارداشت: سود شرکت به صورت خالص وعملیاتی است. در سال 
97 حدود هزار میلیارد تومان سود ناخالص داشتیم،1600 میلیارد 
تومان ســود عملیاتی و 2100 میلیارد تومان سود خالص به دست 
آمده است.وی افزود: حدود 8 کاتالیست داریم که توانستیم 6 تا 
از آنها را بومی کنیم. این کاتالیست ها قبلا از خارج تامین می شد، 
اما با توجه به تحریم سال های 92 و 93 ما توانستیم با شرکت  های 

دانش بنیان به این 6 کاتالیست دست پیدا کنیم.
مدیرعامل پتروشیمی نوری گفت: سه تا برنامه استراتژیک 5 سال 
داشــتیم که دو تا از آنها اجرا شده و در ســال 97 برنامه سوم را 
آغاز کردیم. تمامی فعالیت های شرکت در بخش تولیدی، بازرگانی 
و انســانی در چارچوب برنامه ریزی استراتژیک است و هر سه ماه 
یک بار پایش می  شود و نســبت به مشکلات اقدامات لازم صورت 
می گیرد. وی گفت: برنامه  های توسعه ای مطلوبی در دستور کار خود 
قرار داده ایم. در سالجاری و آتی یکی از پروژه ها طرح شیرین سازی 
برش سنگین است که حدود 2 میلیون تن از محصولات یعنی بیش 
از40 درصد محصولات گازوئیل است و ســولفور بالا دارد، با این 
پروژه شیرین می  کنیم که مشتری خوبی هم دارد و محصول گرانی 

است. این پروژه در مرحله مناقصه است.
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دکتر ســعدمحمدی با بیان اینکه در سال گذشته به بالاترین 
رکورد تولید کنسانتره مس به میزان یک میلیون و 180هزار 
تن دست یافتیم، گفت: در سال گذشته شاهد بیشترین میزان 
تولیــد مس محتوی معدنی به میــزان 298 هزار تن از زمان 

راه اندازی تاکنون بودیم.

دکتر اردشیر سعدمحمدی مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران در 
مجمع عمومی عادی ســالیانه این شرکت با اعلام این خبر افزود: سال 
گذشــته علاوه بر تولید خوب بیش از 10 هزار میلیارد تومان فروش با 
میانگیــن قیمتی 6500 دلار به ازای هر تن مس داشــتیم که 5 هزار 

میلیارد تومان آن سود بود.
مدیرعامل شرکت ملی مس با اشــاره به جایگاه کنونی این شرکت در 
بازار ســرمایه گفت: در پایان ســال 97 رتبه شــرکت مس در بین 50 
شــرکت فعال تر بورس از 30 به 3 ارتقاء یافت که این رتبه بر اســاس 

آخرین گزارش های سازمان بورس برای سه  ماهه نخست سال 98 
همچنان حفظ شــده است. دکتر سعدمحمدی با تأکید بر ارزش 
بنیادی شرکت ملی صنایع مس ایران در بین شرکت های بورسی 
کشــور و سودآوری آن برای سهامداران طی سال های متمادی 
گفت: شرکت مس طی12 سال گذشته بازدهی مثبت 1616 
درصدی را نصیب ســهامداران خود کرده اســت. به گفته وی 

امــروزه به ازای هــر تن مس حــدود 12 هزار و 
570 دلار ســرمایه گذاری لازم است که 

ایــن میزان در ایران بــه 8 هزار دلار 
می رسد؛ بنابراین ایران یک فرصت 
عالی بــرای ســرمایه گذاری در 
مس در اختیار دارد، در غیر این 

صورت از دنیا عقب می مانیم.

مدیرعامل شــرکت ملی مس با اشــاره به اینکه هم اکنون ارزش بازار 
شرکت مس 326 میلیارد ریال است، گفت: برای حفظ جایگاه شرکت 
مس و افزایش سودآوری باید استراتژی  شرکت مس را بر مبنای توسعه 
اکتشــافات و بهره برداری از طرح های توسعه و افزایش تولید تعریف 
کنیم تا بتوانیم علاوه بر حفظ موقعیت کنونی؛ شاهد ارتقاء رتبه تولید 
در بین شــرکت های برتر دنیا باشــیم.دکتر سعدمحمدی با طرح این 
پرسش  که چرا صنعت مس ایران باید به سمت توسعه و افزایش تولید 
پیش برود؟ خطاب به سهامداران گفت: بررسی جایگاه فلز مس نشان 
می دهد که 5 عامل بر روند تقاضای این فلز مؤثر هســتند که باید آنها 

را در حوزه توسعه مدنظر قرار داد و بر اساس آن تصمیم گیری کرد.
به گفته دکتر سعدمحمدی نبود جایگزین مناسب برای مس، افزایش 
مصرف کشورهای دنیا به  ویژه چین، آمریکا و آلمان با 61/5 درصد از کل 
مصرف مس دنیا، استراتژی کشور آمریکا مبنی بر بازسازی زیرساخت ها 
و تقویت عوامل بنیادی از جملــه موارد الکتریکال، فرودگاه ها، 
صنایع هوایی و فضایی، حرکت دنیا به ســمت بهره گیری 
از خودروهای برقی و کشــف ذخایر جدید مس در 
دنیا و دســتیابی به رقم 830 میلیون مس محتوی 
ذخیره قابل  برداشت معدنی از رقم 790 میلیون در 
ســال 2016 پنج عامل بنیادی برای تصمیم گیری 
در اجرای طرح های توســعه است. وی در ادامه گفت: 
برای تدوین استراتژی آینده شرکت مس علاوه بر این 
عوامل بنیادی باید به سیاســتگذاری های معدنی 
دنیــا هم توجه کــرد. برای نمونــه اتحادیه 
اروپا در بخش صنعت ومعدن اســتراتژی 
برای سرمایه گذاری های سودده طی 
10 ســال آینده تدویــن کرده که 
در آن 20 عنصــر و مــاده برای 

دکترسعدمحمدیدرمجمععمومیشرکتملیمسخبرداد:

سرمایه گذاری 1/8 میلیون یورویی صنعت مس 
برای توسعه پایدار
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سرمایه گذاری مشخص شده  است.
دکتر سعدمحمدی تصریح کرد: خوشبختانه در این استراتژی مس جزو 
یکی از پرســودترین عناصر است؛ چراکه تا سال 2023،  2،5 میلیون 
تن به تقاضای جهانی مس افزوده خواهد شــد که این موضوع نشــان 
می دهد شــرکت ملی مس فرصت سرمایه گذاری در طرح  های توسعه 

را نباید از دست دهد.
وی با اشــاره به تغییرات مصرف مس در جهان از 1900 تاکنون گفت: 
میزان مصرف جهانی مس طــی این بازه زمانی به  طور مداوم در حال 
افزایش بوده است و طی 20 سال گذشته شیب تولید مس 2 برابر شده 
و مــا نباید از این روند عقب بیفتیم.مدیرعامل شــرکت مس با عنوان 
اینکه در سال 2018 حدود 99 درصد از شرکت های دنیا در حوزه مس 
ســودده بودند؛ خطاب به ســهامداران گفت: هیچ صنعتی مانند مس 

سوددهی مطمئن ندارد.

فرصت طلایی برای توسعه
وی تأکیدکرد: طی 5 سال اخیر دنیا در بخش کنسانتره سرمایه گذاری 
کرده است و ما هم یک فرصت طلایی برای این امر داریم؛ چراکه آمار 
ارقام جهانی مصرف مس و همچنین روند افزایشی قیمت مس تا سال 

2023 این موضوع را تائید می کند.
دکتر ســعدمحمدی با بیان اینکه متوسط قیمت جهانی مس طی 5 
سال آینده به بیش از 7500 دلار بر تن می رسد، گفت: امروزه به ازای 
هر تن مس حدود 12 هزار و 570 دلار ســرمایه گذاری لازم است که 
این میزان در ایران به 8 هزار دلار می رســد؛ بنابراین ایران یک فرصت 
عالی برای سرمایه گذاری در مس در اختیار دارد؛ در غیر این صورت از 
دنیا عقب می مانیم.وی در ادامه با اشــاره به انجام طرح های توسعه ای 
صنعت مس در حوزه افزایش ظرفیت تولید کنســانتره شــرکت مس 
گفت: با توجه به افزایش مصرف جهانی مس، وجود ظرفیت 400 هزار 
تنی ذوب در کشور و همچنین حفظ جایگاه صادراتی شرکت مس در 
حوزه کنســانتره به خاطر ارزش سودآوری آن نیاز به یک میلیون تن 
کنسانتره داریم که از این میزان 450 هزار تن با طرح های در آلو، دره زار 
و چاه فیروزه تأمین خواهد شــد و باید برای دستیابی به ذخایر جدید و 

فعال سازی آنها برنامه ریزی کنیم.

اکتشافات ضامن پویایی شرکت مس است
مدیرعامل شــرکت مس با تأکید بر اینکه یک کارخانه 100 هزار تنی 
کنســانتره با قیمت های امروزی روی 5 میلیارد تومان فروش دارد که 

5،2 میلیارد تومان آن ســود اســت، گفت: در راستای دومین هدف 
شرکت مس که انجام ســرمایه گذاری های جدید در حوزه اکتشافات 
و گســترش ذخایر با هدف افزایش تولید کنســانتره اســت؛ 60 هزار 

کیلومترمربع از کشور را اکتشاف خواهیم کرد.
به گفته دکتر ســعدمحمدی جمعاً 11 پهنه در اســتان های کرمان، 
آذربایجان شرقی، یزد، اصفهان و سیستان وبلوچستان در اختیار داریم.

مدیرعامل شــرکت ملی مس اضافه کرد: در حال حاضر جمع ذخایر 
قطعی شــرکت ملی مس به 2 میلیارد و 200 میلیون تن می رسد که 
با اکتشــافات جدید این میزان افزایش خواهد یافت؛ بنابراین با ذخایر 
کنونی تا 50 ســال و با اکتشافات تکمیلی تا 100 سال ذخیره قطعی 

خواهیم داشت.

معادل نیمی از درآمد کل سال گذشته فروش داشتیم
وی با بیان اینکه شــرکت مس در ســال قبل 247 هزار تن کاتد 

تولید کرد کــه این میزان تولید در تاریخ شــرکت 
بی سابقه بوده است، گفت: مطمئن هستیم با وجود 
توقف چندماهه کارخانه ذوب خاتون آباد برای انجام 
اورهال و توسعه ونوسازی ذوب؛ امسال بیشتر از سال 
قبل کاتد تولید خواهیم کرد و رکورد ســال قبل را 
با همت زحمتکشان و پرســنل خدوم شرکت ملی 
مس خواهیم شکست. وی با اشاره به عملکرد خوب 
شــرکت ملی مس در حوزه فروش طی ســالجاری 
گفت: در ســال 98 با توجه به آمار تولید و فروش از 
همه بخش های برنامه جلوتر هســتیم و در این بازه 
زمانــی با وجود تحریم هــای ظالمانه فروش 5100 
میلیارد تومانی داشتیم؛ یعنی معادل نیمی از درآمد 
کل سال گذشته شرکت ملی مس.مدیرعامل شرکت 
ملی مس همچنین گفت: ارزش سرمایه گذاری های 
شرکت مس یک میلیارد و 800 میلیون یورو و حدود 
13 هزار میلیــارد تومان اســت. امیدواریم با انجام 
پروژه های جدید به تولید 540 هزار تن مس دســت 
 یابیــم.وی در پایان با بیان اینکــه قطعا با همدلی و 

صداقت می توان طرح های توســعه را به ســرانجام رساند و باعث 
رونق و اشتغالزایی بیشــتر و رقم زدن روزهای خوب برای کشور 
شد، گفت: در سالجاری با توجه به روند کنونی شرایط مناسب تری 

خواهیم داشت.

برای حفظ جایگاه 
شرکت مس و 

افزایش سودآوری 
باید استراتژی  شرکت 

مس را بر مبنای 
توسعه اکتشافات 

و بهره برداری از 
طرح های توسعه و 

افزایش تولید تعریف 
کنیم تا بتوانیم علاوه 

بر حفظ موقعیت 
کنونی؛ شاهد ارتقاء 

رتبه تولید در بین 
 شرکت های برتر

 دنیا باشیم
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مجمــع عمومــی عادی ســالانه شــرکت 
معدنی وصنعتی گل گهر )سهامی عام( با حضور 
96.4 درصد از صاحبان ســهام و به ریاســت 

حسینعلی قنبری برگزار شد. 
ناظرین مجمــع آقای علی اکبری نماینده شــرکت 
سرمایه گذاری توســعه معادن وفلزات و آقای مرتضی 
شــبانی نماینده شــرکت فولاد مبارکه و دبیر مجمع 
مهنــدس ملارحمان مدیریت  عامل انتخاب شــدند. 
مصوبات مجمع با اکثریت آراء صاحبان ســهام حاضر 
در مجمــع تصویــب شــد. ســود 1080 ریالی بین 
سهامداران تقسیم و بازرس اصلی موسسه حسابرسی 
بهراد مشــاور و موسسه حسابرســی بهمند به عنوان 
علی البدل و روزنامه های رسمی دنیای اقتصاد و صمت 
مورد موافقت قرار گرفت.مهندس جمشید ملارحمان 
مدیرعامــل شــرکت  معدنی و صنعتی گل گهر در این 
مجمع گفت: رتبه نخست کشــور در تولید مواداولیه 
فولاد توســط شــرکت گل گهر به ثبت رسیده است. 
وی همچنین ادامه داد: کســب سود 109 درصدی در 
سال 97 نیز یکی دیگر از موفقیت های این شرکت به 
شــمار می آید.مدیرعامل گل گهر همچنین به بخشی 
از تلاش های این شــرکت در ســال  97 اشاره کرد و 
گفت: بــا تدبیری که در زمان بندی فروش و تمرکز بر 
جنبه فیزیکی تولید داشــتیم؛ توانستیم ضمن آنکه از 
زمان های ناشی از نوسان های مقطعی جلوگیری کنیم؛ 
توسعه های فیزیکی گروه گل گهر نیز مطابق برنامه های 

تعیین شده اجرایی شد.
وی در ادامه افزود: کســب رکورد در تولید محصولات 
نهایی شرکت انجام شــد؛ به گونه  ای که میزان تولید 
از 24٫5 میلیــون تن در ســال 96 بــه بیش از 26٫4 
میلیون تن در ســال 97 رســید و افزایش 9 درصدی 
تولید کنســانتره و افزایش 6 درصدی در تولید گندله 
را رقــم زد و در مجموع شــاهد افزایش 8 درصدی در 
تولید محصولات شرکت هستیم.ملارحمان ادامه داد: 
افزایش 80 درصدی درآمد حاصل از فروش محصولات 
شرکت و ثبت رکورد  فروش )به میزان 859، 962، 90 
میلیون ریال در سال 97( و افزایش 77 درصدی درآمد 
حاصل از فروش تلفیقــی، افزایش 80.5 درصدی در 
سود عملیاتی شرکت و کسب بیش از 42 هزار و 203 
میلیارد و 493 میلیون ریال سود عملیاتی در شرکت 

در ســال 97 و افزایش 96 درصدی در سود عملیاتی 
تلفیقی نیز از دیگر دستاوردهای این شرکت بوده است.

رقم های زیر بخشی از این تلاش  ها  در مجموعه گل  گهر 
را به تصویر می کشد:

 کســب رکورد در تولید محصولات نهایی شرکت به 
گونه ای که میزان تولید 24،5 میلیون تن در سال 96 
به بیش از 26.4 میلیون تن در سال 97 رسید. )افزایش 
9 درصدی تولید کنســانتره و افزایش 6 درصدی در 
تولید گندله و در مجموع افزایش 8 درصدی در تولید 

محصولات شرکت(
 افزایــش 80 درصــدی »درآمد حاصــل از فروش 
محصولات شرکت« )به میزان 90،962،859 میلیون 
ریال در ســال 97( و افزایــش 77 درصدی در درآمد 

حاصل از فروش تلفیقی
 افزایش 80.5 درصدی در »سود عملیاتی شرکت« 
و کســب بیش از 42،203،493 میلیون  ریال ســود 
عملیاتی در شرکت در سال 97 و افزایش 96 درصدی 

سود عملیاتی تلفیقی
 افزایش 109 درصدی در »ســود خالص شرکت« و 
کسب بیش از 43،789،305 میلیون ریال سود خالص 
در شرکت در ســال 97 و افزایش 105 درصدی سود 

خالص تلفیقی
 پیشرفت 87.8 درصدی در خط تولید گندله سازی 
شــرکت ســنگ آهن گهرزمیــن و برنامه ریزی برای 

راه اندازی طرح در نیمه اول سالجاری
 ادامــه عملیات اجرایی خط 3 تولید کنســانتره در 

شرکت سنگ آهن گهرزمین با پیشرفت 22 درصدی
 بهره برداری رسمی پروژه کوثر با ظرفیت 2 میلیون 

تن در سال
 تولید آهن اسفنجی گرم و سرد در خرداد سال 97 در 

شرکت توسعه آهن وفولاد گل گهر
 ادامه مراحل اولیه اجرایی پروژه ســه میلیون تنی 
فولادســازی و نورد گرم پیوسته با تکنولوژی EPS در 

شرکت توسعه آهن  وفولاد گل  گهر
 ادامه عملیات اجرایی کارخانه تولید بریکت سرد به 
ظرفیت 500 هزار تنی در شرکت توسعه آهن  و فولاد 

گل  گهر با پیشرفت 58 درصدی
 راه  اندازی کارخانه ذوب و ریخته گری شــماره 1 با 
ظرفیت 1.2 میلیون تن در ســال در شرکت جهان 

فولاد سیرجان
 برنامه  ریزی بــرای آغاز عملیات اجرایی پروژه احیاء 
مســتقیم شماره 2 با ظرفیت 1.7 میلیون تن در سال 

در شرکت جهان فولاد سیرجان
 اجرای پروژه انتقال آب خلیج فارس به صنایع جنوب 
شرق کشور )تأمین تجهیزات و بخشی از اجرای قطعه 

اول( با پیشرفت فیزیکی 84.68 درصد
 اجــرای پــروژه احــداث مجتمع آب شــیرین کن 
بندرعبــاس )فاز 0 و 1( با پیشــرفت فیزیکی 39.91 

درصد
 کسب پیشــرفت فیزیکی 99.5 درصدی در پروژه 
احداث نیروگاه 1000 مگاواتی شهید کاظمی سیرجان- 
 واحدهــای گازی بلــوک اول به همراه مشــترکات
- کســب پیشــرفت فیزیکی 80 درصــدی در پروژه 
احداث نیروگاه 1000 مگاواتی شهید کاظمی سیرجان 

- بخش بخار بلوک اول
سرمایه

سرمایه شرکت در بدو تأسیس مبلغ 100 میلیارد ریال 
)شامل تعداد 10،000،000 سهم به ارزش اسمی هر 
سهم 10،000 ریال( بوده که طی چند مرحله به شرح 
زیر به مبلغ 36،000 میلیارد ریال )شــامل تعداد 36 
میلیارد سهم به ارزش اسمی هر سهم 10،000 ریال( 
در تاریخ مجمع افزایش یافته است. همچنین بر اساس 
مجوز مورخ 97/12/27 ســازمان بورس و اوراق بهادار 
و مجمع فوق العاده مورخ 96/12/28 افزایش سرمایه 
شــرکت از 36،000 میلیارد ریال به 48،000 میلیارد 

ریال در جریان است. 
روند تولید کنسانتره سنگ آهن و گندله از 

ابتدای سال 98 تاکنون
طــی دو ماهــه ابتدای ســال 98 میزان کنســانتره 
ســنگ آهن تولید شــده به حدود 8،081،424 تن 
بالغ شده که همســطح با تولید دو ماهه ابتدای سال 
97 بوده که شــرکت معدنی وصنعتی گل گهر با تولید 
2،811،231 تن و سهم 34،8 درصدی رتبه اول را به 
خود اختصاص داده اســت. در تولید گندله نیز شاهد 
تولید 7،234،739 تن محصول بوده ایم که شــرکت 
معدنی وصنعتی گل گهر با تولیــد 2،074،220 تن با 
ســهم 28،7 درصدی رتبــه اول را به خود اختصاص 

داده است.

در مجمع عمومی عادی    سالیانه شرکت »معدنی وصنعتی گل گهر« تصویب شد؛

پرداخت 1080 ریال سود برای هر سهم »کگل«
ملارحمان: کسب سود 10۹ درصدی در سال ۹7 از موفقیت های این شرکت به شمار می آید
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مجمع عمومي عادي سالیانه ذوب آهن اصفهان با حضور سهامداران، نمایندگان 
صاحبان سهام، اعضاي هیات مدیره و نماینده ســازمان بورس واوراق بهادار 

تهران برگزار شد.
نمایندگان سهامداران عمده ذوب آهن  در جایگاه هیات رئیسه قرار گرفتند و دکتر غلامرضا 

ســلیمانی مدیرعامل شرکت صدر تامین ریاســت مجمع را عهده دار شد.مهندس 
منصور یزدی زاده در این مجمع ســود ناخالص این شــرکت در سال 97 

را یک رکورد ذکر کرد و گفت: بازدهی ســهام این شــرکت در سال 
گذشته 224 درصد بود.وی افزود: این شرکت با توجه به شرایط 

نقدینگی خود؛ ســرمایه گذاری های کوچک برای بیشترین 
بهره برداری را مدنظر قرار دارد.مدیرعامل ذوب آهن اصفهان 
تصریح کرد: پروژه PCI در آســتانه بهره برداری قرار دارد و 

قیمت تمام شده محصولات این شرکت را کاهش می دهد.
وی اعلام کرد: ذوب آهن اصفهان با وجود تحریم ها طی ســه 
ماهه اول امســال صادرات خوبی داشته و در اردیبهشت ماه 

رکورد صــادرات ماهانه جدیدی را ثبت کرده اســت.مهندس 
یــزدی زاده اهم دســتاوردهای شــرکت در ســال 97 را چنین 

تشریح کرد و گفت: کسب بالاترین سود خالص از زمان تاسیس شرکت، 
خــروج از ماده 141، تهاتر بدهی های بانکی با مطالبات تامین اجتماعی، اصلاح 

ساختار مالی شرکت )افزایش سرمایه(، بهبود تامین پایدار مواداولیه، افزایش اعتبار مالی 
نزد بانک ها، رکورد تولید روزانه با دو کوره بلند، کاهش نیروی انسانی از طریق بازنشستگی 
مشاغل سخت وزیان آور، مدیریت و کاهش هزینه ها، تهاتر املاک مازاد غیرمولد به ارزش 
تقریبــی 1600 میلیارد ریال با بدهی هــای مالیاتی، تولید انواع ریــل، راه اندازی پروژه 
VD، تولیــد تیرآهن  H300، تولید انبوه شــمش Beam Blank، کاهش میزان آب 

مصرفی از 17،100،000 مترمکعب در ســال 96 به 13،680،000 مترمکعب در ســال 
97، کســب تندیس صرفه جویی در مصرف انرژی در شــرکت، کسب عنوان صادرکننده 
نمونه کشــوری برای هشــتمین بــار، تمدیــد گواهینامــه -Cares UK )صادرات 
محصولات به اروپا(، کســب تندیس طلایی و لوح سپاس رعایت حقوق مصرف کنندگان، 
 کســب چهار افتخــار و موفقیــت بــزرگ در عرصه کیفیــت، مدیریــت خلاق ،

 تامین کننده نیازهای صنایع شرکت، کارآفرین و حافظ منافع ملی و برند 
برتر توسط شرکت، کســب دو شاهین طلایی ونقره ای در چهارمین 
جشــنواره تبلیغات ایران توسط روابط عمومی ذوب آهن اصفهان 
و کســب عنوان واحد نمونه اســتانی در مراســم روز جهانی 
استاندارد از جمله مهمترین دستاوردهای شرکت طی سال 
گذشــته بوده است.پس از قرائت دستور جلسه، مجمع وارد 
دستور جلســه شــد. ابتدا گزارش هیات مدیره در رابطه با 
عملکرد و سپس گزارش حسابرس مستقل و بازرس قانونی 
در خصوص صورت های مالی شرکت برای سال مالی منتهی 
به 97/12/29 قرائت شــد. مجمع پس از بحث وبررسی و انجام 
مذاکرات لازم و با توجه به تکالیف و رهنمودهای مندرج در صورت 
خلاصه تکالیف مجمع؛ تصمیماتی بدین شرح را با اکثریت آراء اتخاذ 
کرد: صورت های مالی شرکت مشتمل بر تراز نامه در تاریخ 97/12/29، صورت 
سودوزیان و صورت جریان وجوه نقد برای سال مالی منتهی به 97/12/29 با اکثریت آرا 
مورد تصویب مجمع قرار گرفت. موسســه حسابرسی آزمون پرداز ایران مشهود به شماره 
ثبت 14187 و شناســه ملی 10861687625 به عنوان بازرس قانونی اصلی و حسابرس 
مســتقل شرکت و موسسه حسابرسی هشیار بهمند به شماره ثبت 1916 و شناسه ملی 

10100168746 به عنوان بازرس علی البدل برای مدت یک سال انتخاب شدند.

مجمع عمومی عادی ســالیانه شــرکت فولاد 
هرمزگان با حضور 98.9 درصدی ســهامداران 
برگزار شد و ریاســت این مجمع را مهندس رضا 
یزدخواستی معاون ســرمایه گذاری و امور سهام 

شرکت های فولادمبارکه برعهده داشت.
مهندس فرزاد ارزانی مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان 
در جمع سهامداران گفت: فولاد هرمزگان با تولید بیش 
از یک  میلیــون و 400 هــزار تن پــس از فولادمبارکه، 
فولاد خوزســتان و ذوب آهن اصفهان؛ چهارمین شرکت 
تولیدکننده برتر فولاد کشور است و سهم 7.5 درصدی 
از تولید فولاد میانی را به خود اختصاص داده اســت.وی 
افزود: این شرکت سال گذشته موفق به تولید یک  میلیون 
و 440 هــزار تن تختال و یک میلیــون و 691 هزار تن 
آهن اسفنجی شد که در مقایسه با مدت مشابه سال قبل 
به ترتیب 0.21 درصد و 10.85 درصد رشد داشته است.

جزئیات هزینه های تولید در فولاد هرمزگان
ارزانی با اشاره به سیاســت های کاهش بهای تمام شده 
در فولادهرمزگان گفت: این شــرکت سال قبل مدیریت 
کاهش مصرف الکترود، نســوز و رفع عیوب تختال را در 
دستور کار خود قرار داد و هزینه های تولید در مجموعه 
کاهش یافت؛ به گونه ای که بهای تمام شده هر کیلوگرم 

تختال شــرکت به 1987 تومان رسید. وی توضیح  داد: 
49 درصــد هزینه های تولیــد فولادهرمزگان مربوط به 
خرید گندله اســت. 8 درصد از بهای تمام شده تولید نیز 
متعلق به خرید آهن اســفنجی، 7 درصد حقوق ومزایا، 7 
درصد فروآلیاژها و افزودنی هــا، 4 درصد برق، 4 درصد 
تعمیــرات، 4 درصد گاز طبیعی، 4 درصــد الکترود، 4 
درصد هزینه های عمومی و 3 درصد قطعات یدکی است.
رشد 58 درصدی فروش داخلی فولادهرمزگان 

در سالی که گذشت
مدیرعامل فولادهرمزگان در خصوص فروش شــرکت 
طی سال گذشــته نیز گفت: شــرکت در سال گذشته 
یک میلیــون و 384 هزار تن تختال، 7 هزار تن بریکت و 
31 هزار تن آهک فروخته است که نسبت به سال 96 در 
بخــش تختال افت 14 درصدی و در بخش آهن کاهش 
10 درصدی داشــت، اما در بخش بریکت رشــد 1.32 
درصدی را شاهد بود و اصلی ترین دلیل کاهش فروش در 
سال قبل افت حجم صادرات است. فروش داخلی شرکت 
با رشــد 58 درصدی به 802 هزار تن دســت یافت؛ در 

حالی که فروش صادراتی به 584 هزار تن رسید.
 افزایش 33 درصدی درآمد فولادهرمزگان

 در سال 97

مهندس ارزانی ادامه داد: شرکت فولادهرمزگان افزایش 
33 درصدی درآمد را در سال 97 شاهد بود. این شرکت 
همچنین سال قبل با افزایش 98 درصدی سود ناخالص 
و افزایش 335 درصدی ســود عملیاتــی همراه بود.وی 
تصریح  کرد: روند قیمت ســهم سال گذشته مثبت بوده 
اســت؛ به گونه ای که قیمت هر سهم از 1918 ریال در 
فروردین  ماه به 5435 ریال در اسفندماه رسید. این ارقام 
گویای رشد چشمگیر ارزش سهم نسبت به سال 96 نیز 
بوده است؛ چراکه هر سهم فولادهرمزگان که در اسفند 
96 به 2022 ریال رســیده بود، در انتهای سال گذشته 
به 5435 ریال رســید.ارزانی تاکیدکرد: ســود عملیاتی 
شرکت سال گذشته 1867 میلیارد تومان و سود خالص 
1643 میلیارد تومان ثبت شــد. وی همچنین خبرداد: 
سودآوری شرکت فولادهرمزگان در سال گذشته نسبت 

به 96 بالغ بر 334 درصد بود.
سهامداران به 110 ریال سود دست یافتند

ارزانی در ادامه پیشنهاد هیات مدیره به مجمع را تقسیم 
10 درصد ســود خالص معادل هــزار و 643 میلیارد و 
620 میلیون ریال میان سهامداران عنوان کرد و مجمع 
در نهایت با تقســیم 110 ریال سود میان سهامداران 

موافقت کرد.

تشریح دستاوردهای ذوب آهن اصفهان در مجمع عمومي سال ۹۷

مجمععمومیعادیسالیانهفولادهرمزگانبرگزارشد
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پرخیر و برکت جمهوری اسلامی ایران است
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آئین بهره برداری از شــبکه جمع آوری، 
تصفیه و انتقال پساب شهرستان مبارکه 
به شــرکت فولاد مبارکه با حضور وزیر 
نیرو، استاندار، نماینده مردم شهرستان 
مبارکه در مجلس شــورای اســلامی، 
مدیرعامل فولاد مبارکــه، امام جمعه، 
فرماندار و جمعی از مســئولان در این 

شرکت برگزار شد.

دکتر رضا اردکانیان وزیر نیرو پس از بازدید از 
پروژه های تصفیه خانه پساب در شرکت فولاد 
مبارکه و پروژه های انتقال پســاب شهرستان 
مبارکه؛ ضمن ابراز خرسندی از به بهره برداری 
رســیدن پــروژه احداث شــبکه جمع آوری، 
تصفیه فاضلاب و بازچرخانــی آن در فرآیند 
تولید فــولاد مبارکه گفــت: از تلاش تمامی 
کارکنــان فولاد مبارکه که چــرخ بزرگترین 
کارخانه فولادســازی کشــور را به گردش در 

می آورند؛ قدردانی می کنم.
وی اضافه کرد: کشــور ما در منطقه خشک و 
نیمه خشکی قرار گرفته است، اما بی تردید اگر 
از آب به نحو صحیح استفاده کنیم؛ در بدترین 
شــرایط نیز می توانیم به آب پایدار دسترسی 

داشته باشیم.

وزیر نیرو با بیــان اینکه در حال  حاضر میزان 
مصرف آب شرب و بهداشتی کشور حدود 5.6 
میلیــارد مترمکعب و میزان پســاب تولیدی 
3.4 میلیارد مترمکعب است، افزود: پساب به 
شــکل خام به هیچ عنوان برای سفره های آب 
زیرزمینی قابل استحصال نیست، اما دانش و 
تکنولوژی امروز استفاده از پساب را امکان پذیر 
ساخته اســت. پســاب یکی از مطمئن ترین 
و پایدارترین منابــع آبی برای صنعت مناطق 
خشک و کم آب اســت. بدیهی است تا زمانی 
که مصرف شــرب و بهداشــتی وجــود دارد، 
حجم زیادی از پســاب می تواند پس از تصفیه 
در اختیــار صنعت قرار گیرد؛ از این رو صنایع 
کشــور می توانند از پساب به عنوان یک منبع 

پایدار در فرآیند تولید خود استفاده کنند.
وزیر نیرو گفت: خوشــبختانه این هوشمندی 
در صنایع مختلف از جمله در شــرکت فولاد 
مبارکه وجود دارد؛ بنابراین به درستی در این 
امر بســیار مهم و حیاتی سرمایه گذاری کرده 
است. این تجربه موفق در شرکت فولاد مبارکه 
نوید آن را می دهد که در سایر مناطق و صنایع 
مشابه نیز بتوان با چنین سرمایه گذاری هایی 
به منابع آبی پایدار برای صنعت کشــور دست 
یافت. به ویژه اینکه با اجرای چنین پروژه هایی 

شرایط زیســت محیطی نیز بهبود می یابد که 
همه این تلاش ها شایسته قدردانی است.

وی گفت: به خاطر داشــته  باشــیم رها نکردن 
فاضلاب در محیط زیســت یکــی از مهم ترین 
دستاوردهای چنین پروژه هایی است. پیشگیری 
از ورود پســاب به محیط زیست و جلوگیری از 
به خطر افتادن ســلامت و بهداشت عمومی و 
در نتیجه عدم تحمیــل هزینه های درمانی به 
کشور قابل تقدیر است. دکتر اردکانیان با اعلام 
قیمت تمام شده تحویل آب به بخش کشاورزی 
و صنعــت و مقایســه آن با قیمت تمام شــده 
پساب تصفیه شده، خاطرنشان کرد: اجرای این 
پروژه ها فایده بــزرگ دیگری دارد که توجه ما 
را به قیمت تمام شــده آب جلب می کند. البته 
این به آن معنی نیست که کشاورزان بهای تمام 
شــده آب را بپردازند؛ بلکه این امر ما را به این 
نتیجه می رساند که با دانستن قیمت تمام شده 
و واقعی آب در مسیری قرار می گیریم که تولید 
محصولات کشــاورزی با ارزش   افزوده بیشتری 
صورت گیرد. همچنین با اصلاح الگوی کشــت 
همین محصولات را با مصرف آب کمتری تولید 
کنیم. وزیر نیــرو ادامه داد: اگرچه فعالیت های 
تعریف شده در وزارت نیرو حرکت کندی دارد، 

اما خوشبختانه در مسیر درست است.
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فولاد مبارکه همواره امید به جامعه 
تزریق کرده است

مهندس زهرا سعیدی نماینده مردم شهرستان 
مبارکه در مجلس شورای اسلامی نیز در این 
مراسم ضمن قدردانی از زحمات شرکت فولاد 
مبارکه و شــرکت آب وفاضلاب استان گفت: 
شرکت فولاد مبارکه؛ صنعتی عظیم و گسترده 
اســت که همواره در کشور حرف های زیادی 
برای گفتن داشته و به جامعه امید تزریق کرده 
است. وی اظهار امیدواری کرد: اجرای شبکه 
جمــع آوری تصفیه و بازچرخانی پســاب در 
صنعت و تمامی اقدامات مجموعه وزارت نیرو، 
شــرکت آب وفاضلاب و شرکت فولاد مبارکه 
به رضایتمندی هرچه بیشــتر مردم استان و 

خداوند منجر شود.
 این نماینده مردم در مجلس شورای اسلامی در 
همین زمینه از همکاری شرکت فولادمبارکه، 
شرکت آبفا و مسئولان شهرستان که در به بار 
نشســتن این پروژه همکاری کردند؛ تشکر و 

قدردانی کرد.
دکتر رضایی اســتاندار اصفهــان نیز ضمن 
قدردانی از مدیرعامــل فولاد مبارکه با تاکید 
بــر اهمیت به کارگیری تــوان و ظرفیت های 
داخلــی تصریح کرد: اگر بخواهیم به توســعه 
پایدار دست یابیم؛ راهکاری به غیر از استفاده 
از ظرفیت هــای داخلــی و چنیــن اقداماتی 
نداریم. در شرایط ســخت تحریم که دشمن 
ناجوانمردانه قصد ضربه  زدن به نظام مقدس 
جمهوری اســلامی ایران را دارد؛ بدیهی است 
آن دســته از مدیرانی که صرفا چشم امید به 
کمک و بودجــه دولت دوخته انــد، توفیق و 

دستاورد چندانی نخواهند داشت.
وی ظرفیت هــای قانونــی از جملــه تبصره 
19 را مصــداق بــارز ظرفیت هــای داخلی 
دانســت و گفت: اقدام مشــترک وزارت نیرو 
در بخش آب وفاضــلاب و بیع متقابل با فولاد 
مبارکه مصداق بارز اســتفاده از توان داخلی 
است. اســتاندار اصفهان گفت: فولاد مبارکه 
می  توانــد در ادامه این رونــد موفقیت آمیز با 
سرمایه گذاری های هدفمند در بخش استفاده 
از انرژی خورشــیدی نیز تحقیقات و اقدامات 
عاجلی انجام دهــد. البته با توجه به مدیریت 
مدبرانه مدیرعامل فولاد مبارکه دســتیابی به 

این موفقیت نیز دور از دسترس نیست.

عظیمیان: میزان مصرف آب در فولاد 
مبارکه 2.7 متر مکعب بر تن تولید است

مهندس عظیمیــان مدیرعامل فولاد مبارکه 
هم در این مراســم گفت: فولاد مبارکه نتیجه 
سرمایه گذاری هوشمندانه جمهوری اسلامی 
ایران در دوران دفاع  مقدس و پس از آن است.

وی بــا بیان اینکه فولاد مبارکه در حال حاضر 
حدود 50 درصد فولاد کشور را تولید می کند، 
گفت: گستره فولاد مبارکه امروز سراسر میهن 
اســلامی را در برگرفته است و محصولات این 
شــرکت با هدف تامین بازار داخل به تمامی 

صنایع پایین دست تحویل داده می شود.
مدیرعامل فولاد مبارکه افزود: خوشبختانه در 
این شرکت شــعار »از سنگ تا رنگ« به طور 
کامل به عرصه عمل درآمده است؛ به نحوی که 
کنسانتره سنگ آهن در این شرکت به گندله و 
پس از آن به آهن اسفنجی و در ادامه به فولاد 
مذاب و ســرانجام به انــواع ورق های  فولادی 
تبدیل می شود. این مهم ارزش  افزوده زیادی 

برای کشور به ارمغان می آورد.
وی شــرکت فولاد مبارکه را دومین شــرکت 
بورسی بزرگ کشور خواند و گفت: این شرکت 
با شــفافیت کامل در صورتحساب های خود 
ســالانه حدود 1500 میلیارد تومان مالیات 

قانونی به دولت پرداخت می کند.
مهندس عظیمیان با اشاره به محدودیت های 
موجود در مســیر تولید به ویژه در حوزه آب 
تصریح کــرد: دیدگاه فــولاد مبارکه در حوزه 
تامین آب و سایر اقلام مورد نیاز خود به هیچ 
 عنوان بخشی نگرانه نیست و در این خصوص 
همواره با رویکردهای جمهوری اسلامی ایران 

مسئولانه همراهی کرده است.
مدیرعامل فولاد مبارکه تولید این شرکت در 
ســال 80 را به میزان 3 میلیون تن در سال 
اعــلام کرد و افزود: برای این میزان تولید در 
ســال مذکور حدود 17 میلیون مترمکعب 
آب مصرف می شد؛ اما خوشبختانه در حال 
حاضر با اجــرای پروژه هــای متعدد تولید 
شــرکت به بیش از دو برابر یعنی حدود 6.2 
میلیون تن افزایش یافت؛ در حالی که میزان 
مصــرف آب با اجرای طرح هــا و پروژه های 
مختلــف نه تنها افزایش نیافتــه؛ بلکه روند 

کاهشی داشته است.
مهندس عظیمیان از سرمایه گذاری قابل توجه 
فولاد مبارکه در حوزه تصفیه خانه و بازچرخانی 
آب در این شرکت خبر داد و تصریح  کرد: فولاد 
مبارکه با همکاری شرکت آبفای استان پروژه 
جمع آوری و ایجاد شــبکه تصفیه و پساب در 
شهرســتان های لنجان و مبارکه را در دستور 
کار خود قرار داد که خوشــبختانه بسیاری از 

این طرح ها با پیشرفت های بسیار خوبی آماده 
بهره برداری شــده اند.وی با تاکید بر اینکه در 
نتیجه اجرای این پروژه ها اکنون میزان مصرف 
آب در فولاد مبارکه 2.7 مترمکعب به ازای هر 
تن تولید است، خاطرنشان کرد: اکنون میزان 
مصرف آب در این شرکت به یک الگوی جهانی 
مبدل شده و در مقایسه با سایر تولیدکنندگان 

فولاد دنیا بی نظیر است.
سرمایه گذاری شرکت فولاد مبارکه در پروژه 
کوهرنگ 3 به منظور تامین آب پایدار استان 
یکی دیگــر از محورهای ســخنان مهندس 
عظیمیان بود.مدیرعامل فولاد مبارکه گفت: 
این شرکت در راستای تعهد به مسئولیت های 
اجتماعی خود بیــش از 120 میلیارد تومان 
نیز به کشــاورزان پرداخت کرده است تا آنها 
بتوانند با اجرای طرح های اصلاحی بخشی از 

مشکلات معیشتی و کاری خود را رفع کنند.
مهنــدس عظیمیان با تاکید بــر اینکه فولاد 
مبارکه همواره از بخشــی نگری پرهیز کرده 
و دغدغه هــای مردم را دغدغه خود دانســته 
اســت، خاطرنشــان کرد: مدیران و کارکنان 
فولاد مبارکه حســب دستور مؤکد مسئولان 
کشور همواره تلاش کرده اند تا در هر شرایطی 
چرخ تولید شــرکت را در گردش نگه دارند و 
خوشــبختانه با تلاش های بــه عمل آمده در 
شرایط سخت تحریم؛ این مأموریت به خوبی 

انجام شده است.
وی خاطرنشــان کرد: اجرای طرح ایجاد شبکه 
فاضلاب در شهرستان های مجاور شرکت دقیقا 
در راســتای تعهد به مسئولیت های اجتماعی 
شــرکت فولاد مبارکه صورت گرفته اســت؛ 
چراکه با جمع آوری پساب های شهری از ورود 
آنها به چرخه محیط زیست جلوگیری می شود؛ 
ضمن اینکه برداشــت آب خام شرکت با وجود 

افزایش تولید 84 درصد کاهش یافته است.
مدیرعامــل فولاد مبارکــه در بخش پایانی 
ســخنان خود اظهــار امیــدواری کرد که 
همکاری فزاینده دولت و مدیریت شــرکت 
فولاد  مبارکه به رفاه هرچه بیشــتر جامعه 
و ســربلندی بیــش از پیش نظــام مقدس 
جمهوری اسلامی ایران منجر شود. گفتنی 
است پس از انعقاد قرارداد بیع متقابل با فولاد 
مبارکه طی چهار ســال )از سال 93 تا 97( 

334 کیلومتر لوله گذاری انجام شده است.

سرمایه گذاری شرکت فولاد مبارکه در پروژه کوهرنگ 3 به منظور تامین آب پایدار 
استان یکی دیگر از محورهای سخنان مهندس عظیمیان بود.مدیرعامل فولاد 

مبارکه گفت: این شرکت در راستای تعهد به مسئولیت های اجتماعی خود بیش از 
۱۲۰ میلیارد تومان نیز به کشاورزان پرداخت کرده است تا آنها بتوانند با اجرای 

طرح های اصلاحی بخشی از مشکلات معیشتی و کاری خود را رفع کنند
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معصومه صالحي

مدیرعامل گروه صنعتی ایران خودرو در مجمع 
عمومی عادی سالانه صاحبان سهام این شرکت 
که چندی پیش برگزار شــد؛ از اولویت داشتن 
این شرکت  ارزیابي سرمایه گذاري هاي  تجدید 
خودروســاز براي خروج از ماده 141 خبر داد و 
گفت: تجدید ارزیابــي دارایي ها در اولویت دوم 

قرار دارد.
وی بــا بیان اینکــه به منظــور حفــظ  ارزش ذاتي 
ســهام ایران خــودرو در صورتي که تجدیــد ارزیابي 
سرمایه گذاري ها براي خروج از ماده 141  کفایت نکند؛ 
به سراغ دارایي ها رفته و اولویت اول ما زمین ها خواهد 
بود، گفت: در صورتي که تجدید ارزیابي سرمایه گذاري ها 
امکان خروج از ماده 141 را فراهم کند؛ دیگر نیازی به 

تجدید ارزیابي دارایي ها نخواهد بود.
این در حالی است که صورت های مالی ارائه شده به 
بورس نشان می دهد مجموع زیان انباشته دو شرکت 
خودروساز بزرگ کشور یعنی ایران خودرو و سایپا در 
سال 97 به حدود 14هزار میلیارد تومان رسیده که 
نسبت به سال 96 بیش از هزار و 900 درصد افزایش 

یافته است.
در همین راســتا ولی ملکی ســخنگوی کمیســیون 
صنایع ومعادن مجلس معتقد اســت: صاحبان ســهام 
شرکت های خودروسازی ســایپا و ایران خودرو باید با 
تشــکیل مجمع و با اعلام میزان زیان انباشته در سال 
97؛ افزایش سرمایه دهند. به عبارتی دیگر شرکت های 
خودروســاز ســایپا و ایران خودرو با تجدیــد ارزیابی 
دارایی هایشان می توانند خود را از شمولیت ماده 141 

قانون تجارت خارج کنند. 
نماینده مردم مشکین شهر در مجلس شورای اسلامی 
تصریح کــرد: دو شــرکت ایران خودرو و ســایپا اعلام 

می کنند چنانچه با نرخ های قبلی 500 هزار دســتگاه 
خودرو تولید کنند نه با سود همراه هستند نه با زیان، اما 
اگر میزان تولید خودرو آنها بیش از 500 هزار دستگاه 
شود یا هزینه های تولید این 500 دستگاه خودرو کاهش 
پیدا کند؛ سودی در هر خودرو حاصل شده که بخشی 
از آن میان صاحبان سهام توزیع می شود، اما وقتی تولید 
این دو خودروساز با وجود تورم افسارگسیخته و گرانی 
مواد اولیه و افزایــش هزینه های تولید به کمتر از یک 
سوم می رسد؛ بدون شک این دو خودروساز با رشد زیان 

انباشته مواجه می شوند.
خودروسازان از محل تجدید ارزیابی  دارایی ها، ساختار 

سرمایه  خود را اصلاح می کنند
ابوالفضل شهرآبادی معاون تأمین مالی تأمین سرمایه 
لوتوس پارســیان نیــز در این خصوص بــه خبرنگار 
ما گفت: بحــث تجدید ارزیابی ها قاعده ای اســت که 
شرکت ها بر اساس استانداردهای حسابداری می توانند 
با شرایطی آن را انجام دهند. در واقع معمولاً در شرایط 
تورمی که قیمت های واقعی بازار با قیمت های دفتری 
متفاوت اســت؛ هر از چندی شرکت ها اقدام به تجدید 
ارزیابی های خود می کنند. به خصوص زمانی که ساختار 
سرمایه  شــرکت ها به خاطر وجود زیان انباشته به هم 
می ریزد؛ این کار می تواند به آنها کمک کند. به خصوص 
برای شرکت هایی که به خاطر افزایش زیان انباشته آنها 
مشــمول ماده 141 قانون تجارت می شوند و به سمت 
ورشکستگی می روند؛ چراکه اگر زیان انباشته شرکتی 
از 50 درصد ســرمایه بیشتر شود، آن شرکت مشمول 
قاعده ورشکستگی است و افراد ذینفع در آن می توانند 

درخواست ورشکستگی شرکت را دهند.
این کارشناس بازار سرمایه در ادامه افزود: در نتیجه 
یکی از راهکارها برای خروج از این وضعیت این است 

که شرکت ها دارایی های خود را به روز کنند و در اثر 
این تجدید ارزیابی ها و به روز کردن ارزش دارایی ها 
معمولاً سودهایی شناسایی می شود. به علت اینکه 
معمولا قیمت روز دارایی ها از قیمت دفتری آنها در 
شــرایط تورمی خیلی بالاتر است؛ در نتیجه سودی 
که شناسایی می شــود، معمولاً به حساب سرمایه 
برده می شــود و زیان انباشته به وجود آمده را از این 
محل پوشش می دهد. در آن صورت اگر به ترازنامه 
شرکت ها نگاه کنید؛ یا زیان انباشته نخواهند داشت 
یا اینکه ایــن میزان خیلی کم می شــود و از خطر 

ورشکستگی و ماده 141 نجات پیدا می کند.
وی تاکیــد کرد: قاعــده و قانونی که در ایــران در این 
زمینه چند ســالی است اجرا می شــود؛ اینکه وزارت 
اقتصادودارایــی به شــرکت ها اجازه می دهــد از این 
قاعده اســتفاده کنند و شرکت هایی که مشمول بحث 
ماده 141 هســتند و یا حتی شــرکت هایی که خارج 
از این شــمول هســتند به آنها اجازه داده می شود که 
دارایی های خود را تجدید ارزیابی و سود شناسایی کرده 
و ساختار سرمایه شان را اصلاح کنند. برای شرکت های 
ایران خودرو و سایپا که عموماً زیان انباشته زیادی دارند؛ 
این قاعده می تواند کمک بزرگی باشد. البته سایپا چند 
سال پیش از این قاعده استفاده کرد و ساختار سرمایه 
خود را در آن زمان بهبود بخشید. ایران خودرو هم ظاهرا 
در مجمع اخیر خود به آن پرداخته و با توجه به نظراتی 
که در مجمع داشته اند؛ تصمیم به انجام این کار دارد و 
می تواند رقم بزرگــی از محل تجدید ارزیابی  دارایی ها 
سود شناسایی و ساختار ســرمایه  خود را اصلاح کند. 
البته احتمال دارد با اعلام این خبر قیمت ســهام این 

شرکت در بازار مقداری رشد کند.
وی در خصــوص اینکه آیا ایران خودرو نمی توانســت 

 تجدید ارزیابی خودروسازان آنها را
 از خطر ورشکستگی و ماده 141 نجات می دهد

معصومه صالحي
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زودتر این کار را انجام دهد تا زیان انباشــته اش به این 
رقم نرسد؟ گفت: ایران خودرو قطعا می توانست زودتر از 
این به تجدید ارزیابی های خود اقدام کند. اما اینکه چه 
مصلحتی اندیشیده اند را نمی دانم؛ البته شاید از عملکرد 
سال 97 خود خبر داشته و می خواستند زیان سال 97 
آنها هم  اضافه شود و یک دفعه این کار رو انجام دهند تا 

دوباره ساختار سرمایه آنها به هم نریزد.
این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه تجدید ارزیابی ها 
تنها مسکنی برای خروج خودروسازان از بحران است، 
گفت: واقعیت این اســت که با این کار نه ســودآوری 
شرکت افزایش می یابد نه سود عملیاتی شرکت؛ بلکه 
فقط یک ســود از محل به روز کــردن ارزش دارایی ها 
شناسایی می شود و این ســود در حساب سرمایه قرار 
می گیرد و نمی توانند این سود را بین سهامداران توزیع 
کنند. حتماً باید به حســاب ســرمایه ببرند، اول زیان 
انباشــته را از بین می برد و شرکت از شمول ماده 141 
قانون تجارت خارج می شــود و با این اقدام به شرکت 
کمک می شود، اما سودآوری شرکت را بالا نمی برد. فقط 

یک تزئین و بازآرایی صورت های مالی است.
شهرآبادی در پاسخ به این ســوال که چه راهکاری 
ارائــه می دهید تا خودروســازان بــرای بلندمدت 
بتوانند مشــکلات خود را رفع کنند و از این بحران 
خارج شوند؟ به خبرنگار ما گفت: پاسخ به این سوال 
به ریشــه های بحــران آنها بر می گــردد. اینکه چرا 
خودروسازان به این وضعیت افتاده اند؛ چندین علت 
دارد که قطعا خودروسازان جواب بهتر و درست تری 
می توانند به آنها بدهند، اما تا جایی که من در جریانم 
به  خودروســازان در ســال 97 یا بخشی از سال 96 
اجازه افزایش نرخ فروش خودرو را ندادند. در نتیجه 
بهای تمام شده تولیدشان از قیمت فروش آنها بالاتر 
بود یا سودی که شناسایی می کردند بسیار کم بود و 

این شرکت ها را به سمت زیان برد.
وی خاطرنشــان کرد: این شرکت ها به واسطه وام های 
زیادی که گرفتند و تامین مالی های بسیاری که انجام 
دادند، هزینه های مالی بالایی داشــتند؛ در نتیجه اگر 
تغییر و یا افزایش نرخ هم نداشــته باشند یا دیر به آنها 
تعلق بگیرد، طبیعی است که خیلی زود به ناحیه زیان 
بروند. این اتفاق برای سایپا و ایران خودرو سال گذشته 
روی داد. با افزایش نرخی که رخ داد؛ وضعیتشان بهتر 
شــد اما زیان هایی که ایجاد شــده بود؛ همچنان باقی 
ماند. ضمن اینکه این شرکت ها مشکل بنیادین دارند. 
خودروهایشان به روز و رقابتی نیست و عملاً خودروهای 
با کیفیت پایین دنیا را تولید می کنند. اگر مرزهای ایران 
باز باشد و خودروهای جهانی اجازه ورود به ایران را داشته 
باشند؛ شاید در عرض یک ماه این شرکت ها ورشکسته 
شوند؛ چراکه به روزرسانی نشده اند، خودروهای قدیمی 
دنیا را تولید می کنند، سودآوریشان هم طبیعتاً کم است 
و اصلا امکان صادرات ندارند. در داخل هم آنقدر بازارها 
بزرگ نیســت و اشباع شده است؛ چراکه  خریدار همه 

تولیدات اینها وجود ندارد. 
 تجدید ارزیابی ها به معنای کسب درآمد

 برای خودروسازان نیست
امیرحسن کاکایی کارشناس صنعت خودرو نیز در این 
خصوص معتقد است: طی یک  سال گذشته زیان  های 

ســنگینی به خودروسازان وارد شــد تا جایی که مثلا 
مجمــوع زیان کل گــروه ایران خودرو بــالای ده هزار 
میلیارد تومان اعلام شــد که بالاتر از مبلغ دارایی اش 
است و مطابق قوانین تجارت باید فکری به حال آن کرد.  
البته خیلی از ســازمان های کشور این مشکل را دارند 
و بسیاری از بانک ها و شــرکت های بزرگ الآن در این 

وضعیت قرار دارند.
وی در ادامه افزود: ما قانونی در کشــور داریم که به 
موجب آن شرکت ها می توانند برای جبران زیان های 
خود اقدام به تجدید ارزیابی هایشان کنند. ما همیشه 
با تورم بالا رو به رو هستیم و دارایی هایی مثل زمین و 
تجهیزاتی که خریداری می شود با یک رقمی در یک 
زمانی ثبت می شــوند اما اگر این شرکت بخواهد آن 
زمین را بفروشد؛ قیمتش چندین برابر زمینی است 
که بیست سال پیش خریده است. اما این موضوع در 
دفاتر بنا به دلایلی که قانونگذار در نظر گرفته است؛ 
به عنوان دارایی به روز نمی شود. در فضای تورمی این 
اختلاف قیمت معنی زیادی دارد. درست است جایی 
مثل ایران خودرو بیش از دارایی اســمی خود بدهی 
دارد، اما اگر همین امروز اراده کند و دارایی های خود 
را بفروشد تا بدهی هایش را بپردازد؛ توان آن را دارد 
و قیمت شــاید خیلی بالاتر از اینها باشد؛ لذا تجدید 

ارزیابی ها برای این موارد وجود دارد.
وی تاکید کرد: طبق قوانینی که وجود دارد؛ شرکت های 
بورسی به لحاظ مالیاتی هر پنج سال یک بار اجازه دارند 
اقدام به تجدید ارزیابی های خود کنند. البته فقط برای 
یک بار با تجدید ارزیابی هایشــان مالیات از آنها کســر 
نمی شــود. سایپا این کار را حدود پنج شش سال پیش 
انجام داد و دیگر نمی تواند انجام بدهد، اما ایران خودرو 
تا امروز از این امتیاز استفاده نکرده و این کار یک روش 
بســیار خوبی اســت تا زیان های خود را به این صورت 
بپوشــاند و حداقل به لحاظ حسابداری حساب هایش 
شفاف شــود و از آن وضعیت مالی زیانده خارج شود و 
یک بازسازی در عملیات مالی و حسابداری  خود انجام 
دهد. این موضوع هم برای خود مدیریت راحت تر است 
و هم برای ســهامداران تکلیف روشن می شود؛ ضمناً 
طرف هایی که با این شــرکت معامله می کنند اعتبار 
شــرکت برمی گردد و عملیات منطقی تر پیش می رود 
و دیگر اصطلاح ورشکســتگی یا احتمال ورشکستگی 
برای چنین شــرکتی به کار نمی رود. خیلی مهم است 
که شرکت های بزرگ چقدر اعتبار داشته باشند و این 

وضعیت می تواند این اعتبار را بازسازی کند.
وی تاکید کرد: از لحاظ قانون شــرکت ها می توانند هر 
پنج ســال یک بار تجدید ارزیابی کنند. ضمناً در طول 
تاریخ یک  بار تجدید ارزیابی ها معاف از مالیات است. در 
نتیجه علت اینکه مدیران ایران  خودرو در نظر دارند ابتدا 
سرمایه گذاري هاي این شــرکت را براي خروج از ماده 
141 مورد تجدید ارزیابی قرار دهند؛ به این خاطر است 
که نمی خواهند این فرصت بزرگ را از دســت بدهند. 
مدیران این شــرکت از نظر شــخصی می توانند همه 
اینها را اســتفاده کنند و یک دفعه شرکتی که دو هزار 
میلیارد تومان دارایــی دارد تبدیل به 20 هزار میلیارد 
تومان دارایی شده و وضعیتش هم به ظاهر بهتر شود، اما 
آنها نمی خواهد آینده را راحت خرج کند. لذا مدیرعامل 

ایران خودرو می خواهد از بخشی از این امکانات استفاده 
کند و همین هم کفایــت می کند. چون از نظر مالی و 

حسابداری تا حدودی مشکلاتشان را حل می کند. 
وی با بیان اینکه حل این مشکل به معنای کسب درآمد 
نیســت؛ گفت: البته اینطور نیست که اگر الآن تجدید 
ارزیابی کنند؛ ایران خودرو درآمد زیادی کســب کرده 
اســت. این فقط یک ابزار حسابداری به خصوص مورد 
استفاده در بورس برای اشخاصی است که می خواهند 
در این زمینه سرمایه گذاری کنند. برنامه های دیگری 
هم مثل فروش اموال مازاد وجود دارد تا بخشــی از این 

مشکلات را حل کند.
وی در پاســخ به اینکه چرا زودتر از اینها ایران خودرو 
از این فرصت اســتفاده نکرد؛ در حالی که سایپا پنج 
ســال پیش این اقدام را انجام داده است؛ گفت: نکته 
حائز اهمیت این اســت که ایــن حرکت پول ایجاد 
نمی کند. اینطور نیســت که الآن ایران خودرو پولدار 
می شود و سود می دهد. این کار دارایی ظاهری یعنی 
مساله دفاتر مالیاتی و حسابداری را حل می کند. این 
موضوع یک مکانیزم حسابداری است و برای معامله 
کل شــرکت مورد نیاز است و مشکل اساسی را حل 
نمی کند. در حالی که اگر این کار انجام نشود؛ می تواند 
مشکل ساز باشد. به علت اینکه بدهی امسال شرکت 
ایران خــودرو بالا رفته؛ لذا می خواهد این کار را انجام 
دهد؛ چراکه خیلی ها بر این عقیده هســتند که این 
شــرکت باید اعلام ورشکســتگی کند که با این کار 

جلوی این حرکت گرفته می شود.
کاکایی همچنین تاکید کرد: ایران خودرو آن زمان از این 
امتیاز استفاده نکرد و کار درستی هم کرد. چون اگر آن 
زمان این کار را انجام می داد؛ الآن با مشکل مواجه شده 
بود. کما اینکه الآن ســایپا در این مورد با مشکل روبه رو 
اســت؛ چراکه یک بار این راه حل را استفاده کرده است. 
اینها همگی دیدگاه  های مدیرعاملی است. فراموش نکنید 
این کار پول تولید نمی کند؛ بلکه موقتاً مشکل بورس و 
حسابداری را حل می کند. ایران خودرو طی این سال ها 
نیازی به چنین کاری نداشــت؛ چراکه اگر زیانی هم در 

مقاطعی داشت؛ پتانسیل حل آن در ادامه وجود داشت.
وی در پایــان تاکیدکرد: وضعیت فعلی خودروســازان 
به خاطر نحوه سیاســتگذاری هایی که دولت در مورد 
قیمت گــذاری غلط انجام می دهــد و تحریم هایی که 
وجود دارد؛ ایجاد شــده اســت. به خصــوص به خاطر 
قیمت گــذاری غلط ایران خــودرو در این وضعیت قرار 
گرفته اســت. اگر قیمت گذاری خودرو به درستی انجام 
می شد؛ خودروسازان اینقدر با مشکل رو به رو نمی شدند. 
چون متأســفانه امســال هم این موضوع ادامه دارد و با 
چالش هایــی که به لحاظ تولید مواجه اســت؛ مدیران 
ایران خودرو احســاس کردند به این راحتی نمی توانند 
15 هــزار میلیارد تومان را جبران کنند و می خواهند با 
استفاده از یکی از ابزارها از بخشی از این امکانات استفاده 
کنند. می توانند همه این دارایی ها را با هم به روزرسانی 
کنند یا فعلاً بخشی از آن را انجام دهند و همین کفایت 
کند. این ابزارها را باید به حد کفایت یا مورد نیاز استفاده 
کنند و نه بیشتر. حتی همین الآن اگر بتوانند یک زمین 
را بفروشند و همه این پول را بدهند بهتر است تا اینکه 

همه این تجدید ارزیابی ها انجام شود.
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مجمع عمومي عادي سالیانه شرکت سایپا با 
حضور سهامداران برگزار شد.

در ابتــداي ایــن مجمــع رحیم اســماعیلي دانا به 
 نمایندگي از شرکت سرمایه گذاري کارکنان سایپا به 
 عنوان رئیس مجمع و یوســف ندیلي به  عنوان دبیر 
مجمع انتخاب شــدند. ضمن اینکه نماینده سازمان 
گسترش ونوسازي صنایع، ســهامداران عمده دیگر 
ســایپا و نمایندگان سازمان هاي حسابرسي کشور و 
بورس واوراق بهادار نیز در جایگاه هیات رئیسه مجمع 

حاضر شدند.
در ادامه مجمع با دستور کار ارائه گزارش هیأت مدیره 
و گزارش سازمان حسابرسي  بررسي،  تصمیم گیري 
و تصویب صورت هاي مالي، انتخاب روزنامه رسمي و 
بازرس قانوني، تعیین حق حضور در جلسات اعضاي 
غیرموظــف هیأت مدیره و انتخــاب اعضاي جدید 

هیأت مدیره برگزار شد.
در جریان برگــزاري این مجمع پس از ارائه گزارش 
از سوي هیأت مدیره گروه سایپا؛ سیدجواد سلیماني 
مدیرعامــل و نائب رئیس هیأت مدیره گزارشــي از 
وضعیت این شرکت خودروســاز در سال گذشته و 

برنامه هاي سال 98 ارائه کرد.
همچنین سازمان حسابرسي گزارش فعالیت هاي 
مالي و اقتصادي سایپا در سال گذشته را در اختیار 
ســهامداران قــرار داد و اعضــاي هیأت مدیره در 
خصوص بندهاي مدنظر این ســازمان توضیحات 
خود را ارائه دادند. پاســخگویي به پرســش هاي 
سهامداران از دیگر اقداماتي بود که در این مجمع 
انجام شــد. در ادامه با تصویب اکثریت سهامداران 
روزنامه اطلاعات به  عنوان روزنامه رسمي شرکت 
انتخاب و حق حضور در جلسات اعضاي غیرموظف 

هیأت مدیره نیز تعیین شد.
همچنیــن با توجه به ضــرورت انتخاب اعضاي 

جدیــد هیأت مدیــره و با تصویب ســهامداران 
شــرکت هاي ســرمایه گذاري گــروه صنعتي 
رنا، ســازمان گسترش ونوســازي صنایع ایران، 
صندوق حمایت و بازنشســتگي کارکنان فولاد، 
گروه ســرمایه گذاري کارکنان ســایپا و شرکت 
توسعه ســرمایه رادین به  عنوان اعضاي حقوقي 

هیأت مدیره سایپا انتخاب شدند.

سایپا بحران را مدیریت کرده و روند رو به 
بهبودی را در پیش گرفته است

رحیم اســماعیلی دانا رئیس مجمــع عمومي عادي 
ســالیانه سایپا در این مجمع گفت: سایپا با توجه به 
اقدامات و تلاش هاي هیأت مدیــره و تیم مدیریتی 
جدید موفق شده شــرایط بحرانی را مدیریت کرده 

و روند رو به بهبودی را پیش بگیرد.
وی اظهارکــرد: هیأت مدیره ســایپا طــی چند ماه 
گذشــته تلاش هاي زیادي براي خروج این شرکت 
از بحران انجام داده و توانســته از منافع این سازمان 
در حوزه هــاي مختلف دفاع کند. بحــران تولید در 
سال گذشته، وجود تعهدات معوقه پیشین در بخش 
تحویل خودرو به مشــتریان و بدهي به قطعه سازان 
و بانک ها، کمبود نقدینگي مورد نیاز تولید و رشــد 
شــدید تورم از جمله مسائلي بوده که مدیران ارشد 

سایپا طی ماه هاي گذشته با آن مواجه بوده اند.
اسماعیلي دانا با بیان اینکه مدیریت ارشد سایپا حفظ 
منافع سهامداران و ذینفعان را تکلیف خود مي داند، 
ادامه داد: براي کمک به ایجاد ثبات در امر اشتغال و 
جلب رضایت ذینفعان؛ تاکنون اقدامات زیادي انجام 

شده که تا پایان امسال نتایج آن آشکار خواهد شد.
رئیس مجمع سالیانه سایپا گفت: هیأت مدیره سایپا 
طیی ســالجاري برنامه هاي گســترده اي در زمینه 
رونق تولید، داخلي ســازي قطعات خودرو، توســعه 

ســبد محصول، طراحي و ساخت خودروهاي جدید 
و تجدید ارزیابي دارایي ها را در دستور کار خود دارد 
که با اجراي آنها این شرکت بخش زیادي از مشکلات 
و موانع را پشت ســر خواهد گذاشت. وي افزود: در 
شرایط دشوار اقتصادی سایپا و ایران خودرو با کمک 
و تــلاش تمامي نیروهاي فعال خود به ادامه تولید و 
حرکت صنعت کشور کمک کرده و باید توسط همه 
نهادها و مجموعه هاي ذیربط مورد حمایت قرار گیرد.

افزایش 31 درصدي تولید سایپا در سالجاری 
نسبت به سال قبل 

ایــن در حالی اســت که ســیدجواد ســلیمانی 
مدیرعامل گروه خودروســازي سایپا نیز از برنامه 
افزایش 31 درصــدي تولید محصولات این گروه 
طی سالجاري نسبت به سال قبل خبر داد و گفت: 
طی سه ماهه نخست سالجاري 86 درصد برنامه 
تولید گروه ســایپا محقق شــد که بالاتر از سایر 

خودروسازان کشور بوده است.
بــه گفتــه وی گروه خودروســازي ســایپا طی 
سالجاري چهار اولویت اصلي شامل افزایش تولید، 
توسعه ســبد محصولات، ارتقاء کیفي و مدیریت 
هزینه ها را در دســتور کار خود قــرار داده که با 
اجراي این چهار برنامه بهره وري و سودآوري این 

گروه افزایش خواهد یافت.
وي با اشــاره بــه تلاش هاي چندمــاه اخیر براي 
خروج ســایپا از بحــران ادامــه  داد: طی چندماه 
گذشــته اقداماتــي از قبیــل افزایــش میانگین 
تولید محصولات، رشــد عرضه خــودرو به بازار، 
پاســخگویي به تعهدات برجا مانده از گذشــته، 
تکمیل خودروهاي داراي کسري قطعات، مدیریت 
اعتراضات مشتریان و بسیاري اقدامات دیگر براي 
خروج سایپا از وضعیت بحراني سال گذشته به اجرا 

در مجمع عمومي عادي سالیانه گروه خودروسازی سایپا مطرح شد؛

 سایپا بحران را مدیریت کرده 
و روند رو به بهبودی را در پیش گرفته است

مدیرعامل سایپا: افزایش ۳1 درصدي تولید سایپا در سالجاری نسبت به سال قبل
معصومه صالحي

جدول آمار تولید و فروش انواع محصولات شرکت سایپا
سهم از کل )درصد(از ابتدای سال مالی تا پایان مورخ 1۳۹8/4/۳1شرح

نرخ فروش تعداد فروشتعداد تولیدنام محصول
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مبلغ فروش 
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تعداد تولید

 سهم از کل
 تعداد فروش

 سهم از کل
 مبلغ فروش
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درآمده که  موفقیت آمیز هم بوده است. مدیرعامل 
گروه خودروسازي ســایپا در ادامه گفت: علیرغم 
افزایش 108 درصــدي قیمت مواداولیه داخلي و 
خارجی تــلاش کردیم تولید محصولات مذکور را 

ادامه دهیم تا پاسخگوي نیاز بازار باشیم.
ســلیماني با اشــاره به اجراي پروژه بومي ســازي 
قطعات خودرو افزود: اخیرا گروه خودروسازي سایپا 
توانســت براي طراحي و ساخت 32 قطعه پیشرفته 
قراردادهایي به ارزش بیش از 7 هزار و 400 میلیارد 
ریال با شرکت هاي داخلي منعقد کند که زمینه رشد 
ارزش افزوده و کاهش هزینه تمام شده تولید را فراهم 
خواهد کرد. وي در بخش دیگر اظهارات خود با اشاره 
به مشکلات سال گذشــته صنعت خودرو ادامه داد: 
تحریم هاي بین المللي، خروج شرکاي خارجي گروه 
ســایپا از کشــور نظیر رنو و برلیانس، کاهش شدید 
تیراژ تولید محصولات، افزایش بي سابقه هزینه هاي 
تولید و دشــواري تأمین مواداولیه مورد نیاز از جمله 

مهمترین مشکلات سال 97 بوده است.
مدیرعامل گروه خودروسازي سایپا با اشاره به برنامه 
رونــق تولید در ســایپا طی ســالجاري گفت: قصد 
داریم با برنامه ریزي هاي صورت  گرفته و بهره  گیري 
از تــوان و ظرفیــت داخلي علاوه بــر افزایش تیراژ 
تولید محصولات فعلي؛ پروژه هاي مختلف توســعه 
محصولات جدید را نیز به ســرانجام رسانده و تولید 

آنها را با تکیه بر امکانات خود آغاز کنیم.
ســلیمانی همچنین از تولید محصولات این شرکت 
خودروساز به صورت کامل و تجاری خبر داد و گفت: 
بــا برنامه ریزی دقیق، بهره گیری از تدابیر مدیریتی، 
تلاش مســتمر و نیز اســتفاده از توان صنعتگران و 
قطعه ســازان داخلی ضمن اینکه بــه بالاترین تیراژ 
تولید خودرو و سهم بازار در بین خودروسازان کشور 
دســت یافتیم؛ بلکه همه نیازهای خطوط تولید را 
هم فراهم کرده تا محصولات ســایپا را کامل و بدون 

کسری قطعه تولید کنیم.
وی افزود: با تلاش و همت صورت گرفته در ســایپا و 
حمایت های وزارت صنعت، معدن و تجارت از این به 
بعد و تا زمانی که شرایط اجازه دهد؛ تولید محصولات 
فعلی سایپا به صورت کامل انجام خواهد شد که برای 
اجرای این برنامه قطعات مورد نیاز به شکل مستمر 

در حال تامین است.
سلیمانی اظهارکرد: به دلیل مشکلات فعلی تامین 
قطعات از منابع داخلی و خارجی دشــواری های 
فراوانی داشــته و دارد، اما در گروه خودروســازی 
ســایپا تلاش کرده ایم بر آنها فائــق آمده و تولید 

خودروهای ناقص را به صفر برسانیم که امیدواریم 
این روند ادامه یابد و برای تامین قطعات مشــکل 

جدیدی پیش نیاید.
  وی به برنامه تکمیل و تحویل 12 هزار خودرو دارای 
کسری به صورت هفتگی اشاره کرد و گفت: با اجرای 
این برنامه تجاری ســازی و عرضــه خودروهای کف 

کارخانه به تدریج صورت خواهد گرفت.
    وی افزود: ادامه جریان رونق بخشی به تولید در سایپا 
به روند فعالیت قطعه سازان کمک کرده و باعث حفظ 
اشتغال و جلوگیری از توقف خطوط آنها شده است.

   ادامه روند افزایشی تولید خودرو 
در شرکت سایپا

بر همین اســاس گروه صنعتي ســایپا طي 4 ماهه 
ابتــدای ســالجاری در مجموع  122 هــزار و 568 
دســتگاه انواع خودرو تولید و میزان 81 هزار و 714 

دستگاه خودرو به فروش رسانده است.
بر اســاس این گزارش در دوره مورد بررســي؛ گروه 
صنعتي ســایپا در مجموع تعــداد 122هزار و 568 
دستگاه انواع خودرو در گروه پراید، تیبا، سراتو، آریو 

و چانگان CS35 تولید کرده است.
همچنیــن در دوره مذکور تعــداد کل فروش انواع 
خودرو در این شــرکت به میــزان 81 هزار و 714 
دستگاه گزارش شده که درآمد حاصل از فروش این 
تعداد خودرو در شرکت سایپا طي مدت مورد بررسي 

بیش از 26 هزار و 290 میلیارد ریال بوده است.
این گزارش حاکی اســت در میــان تولیدات گروه 
خودروســازي سایپا؛ طي مدت مذکور در حدود 61 
هزار و 326 دستگاه خودرو پراید تولید و بیش از 43 
هزار و 436 دستگاه به فروش رسید که درآمد حاصل 
از فــروش این خودرو در این مــدت حدود 10 هزار 
و 249 میلیارد ریال بوده است. ضمن  آنکه میانگین 
نرخ فروش این خــودرو حدود 235 میلیون و 975 

هزار ریال است. 
بر همین اســاس این خودرو توانســت 50 درصد از 
کل تولیدات و 53 درصد از کل تعداد فروش شرکت 
سایپا را به خود اختصاص دهد که سهم بیش از 39 
درصــدي از مبلغ ریالي حاصل از فروش محصولات 

شرکت را از آن خود کرده است.
تیبا دومین خودروي تولیدي این شرکت است که 
طــي دوره مذکور تعداد تولید این خودرو بیش از 
55 هزار و 202 دستگاه و تعداد فروش آن حدود  
33 هزار و 502 دستگاه بوده که درآمد حاصل از 
فروش آن در دوره مذکور 10 هزار و 729 میلیارد 

ریال بوده اســت. میانگین نــرخ فروش خودروي 
پراید در دوره مورد بررســي حدود 320 میلیون 

و 269 هزار ریال بوده است.
به این ترتیب این خودرو توانست در مدت مذکور 45 
درصد از کل تعداد تولیــد و 41 درصد از کل تعداد 
فروش را به خود اختصاص دهد که از لحاظ ارزشــي 
نیز 40 درصد از کل درآمد حاصل از فروش شــرکت 

را شامل مي شود.
بر اســاس گزارشي که ســایت کدال بورس تهران 
منتشــر کرده اســت؛ طی 4 ماهه ابتدای سالجاری 
تعداد 2 هزار و 944 دســتگاه خودرو سراتو تولید و 
تعداد 1073 دســتگاه از این خودرو به فروش رسید 
که درآمد حاصل از فروش این خودرو در دوره مورد 
بررسی حدود 2 هزار و 116 میلیارد ریال بوده است. 
بر همین اساس میانگین نرخ فروش خودرو سراتو در 
مدت مورد اشاره مبلغ یک میلیارد و 972 هزار ریال 

گزارش شده است. 
به موجب این گزارش خودرو ســراتو توانست در 
مدت فوق الذکر 2 درصد از کل تولیدات شــرکت 
ســایپا و 2 درصد از کل تعداد فروش محصولات 
در این شرکت را به خود اختصاص دهد و سهم 8 
درصدی از مبلغ ریالی حاصل از فروش محصولات 

را در کل شرکت کسب کند.
براســاس این گــزارش در مــدت فوق الذکر گروه 
خودروسازی ســایپا در حدود 120 دستگاه خودرو 
آریو تولید و 558 دســتگاه به فروش رســانده است 
که درآمد حاصل از فروش این خودرو در دوره مورد 
بررسی 321 هزار میلیون ریال بوده و میانگین نرخ 
فروش این مدل خــودرو 575 میلیون و 333 هزار 

ریال گزارش شده است.
بر اســاس این گزارش که در ســایت کدال بورس 
تهران منتشر شده؛ خودروي چانگان cs35 نیز در 
مدت مورد بررســي از وضعیت تولید و فروش خوبي 

برخوردار بوده است.
ایــن خودرو طي 4 ماهه گذشــته بیــش از  2 هزار 
دســتگاه تولید و حدود 2 هزار و 265 دســتگاه به 
فروش رسیده اســت که درآمد حاصل از فروش آن 
بیــش از 2 هزار و 184 میلیارد ریال بوده و میانگین 
نرخ فروش این خودرو نیز حدود  964 میلیون و 414 

هزار ریال شده است. 
به این ترتیب خودرو چانگان توانست در مدت مذکور 
2 درصــد از کل تعداد تولید و 3 درصد از کل تعداد 
فروش و 9 درصد از کل درآمد ریالي حاصل از فروش 

این گروه خودروسازي را از آن خود کند.

53.16
41

1.31

0.68 2.77 1.08 سهم از کل تعداد فروش

پرايد تيبا سراتو آريو cs35چانگان  SKD

ايران خودرو تاریخ نامعتبر: شرکت

سهم از کل نام محصول
مبلغ فروش

38.99پرايد1
40.81تيبا2
8.05سراتو3
1.22آريو4
cs358.31چانگان 5
6SKD2.61

0.01فروش صادراتي قطعات آپشن تيبا7
100جمع

38.99

40.81

8.05

1.22

8.31
2.61 0.01 سهم از کل مبلغ فروش

پرايد تيبا سراتو آريو cs35چانگان  SKD فروش صادراتي قطعات آپشن تيبا

50.03
45.04

2.40
0.10 1.74 0.69

سهم از کل تعداد تولید

پرايد تيبا سراتو آريو cs35چانگان  SKD
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در پایان خردادماه گذشته سایپا توانست تولیدات خود را از هفدهم 
فروردین  ماه نخستین روز کاری سال 98 تا پایان بهار را به بیش از 100 
هزار دستگاه خودرو برساند؛ بی شک دستیابی به این تیراژ تولید در 
سال رونق تولید و با وجود مشکلات و موانع ناشی از محدودیت های 
بین المللی و سایر چالش های اقتصادی کشور، یک موفقیت بزرگ 
محسوب می شــود؛ موفقیتی که باعث شد نارنجی پوشان عملًا به 

خودروساز اول کشور تبدیل شوند.

این موفقیت در حالی به  دســت آمد که ســایپا در همین مدت  زمان موفق 
شــد 60 هزار دســتگاه از انواع محصولات خود را تحویل مشــتریان دهد. 
این خودروســاز قصد دارد در یک برنامه گســترده تأمین قطعات پیشرفته 
محصولات خود را تســریع بخشیده و با شــتاب بیشتری نسبت به تکمیل 

محصولات و عرضه آنها به بازار اقدام کند.
بدون شک دســتیابی به این جایگاه در ســایه حمایت های دولت و وزارت 
صنعت، معدن  و تجارت که با شناخت دقیق از ضرورت ادامه حرکت تولیدی 
کشور در سال رونق تولید، راهبری و ترسیم مسیر صنایع به  ویژه خودروسازی 
را برعهده دارند؛ محقق شده است. موفقیت صنایع کشور در آستانه روز ملی 
صنعت ومعدن در سالی که همراه با چالش  ها و محدودیت هایی در زمینه های 
مختلف تولیدی بوده است؛ دستاوردی بزرگ برای مجموعه وزارت صنعت، 

معدن  و تجارت و صنایع زیرمجموعه آن محسوب می شود.
اما طرح یک پرسش و پیگیری پاسخ آن خالی از لطف نیست و آن اینکه در 
شرایط ســخت و بحرانی اخیر اقتصادی کشور؛ سایپا چگونه موفق به ثبت 
موفقیت های پی  در پی شد و گوی سبقت را از رقیب دیرینه خود ربود؟ روند 
موفقیت سایپا در زمینه تولید مبتنی بر اجرای چند سیاست کاری است؛ این 
شرکت طی یک  سال گذشته توانسته به  طور مستمر با تولید انواع محصولات 
خود بیش از 50 درصد از سهم بازار را به خود اختصاص دهد و از این نظر نیز 

به برتری نسبت به سایر خودروسازان کشور برسد.

اجرای سیاست های صحیح تولیدی
نخستین عامل دستیابی به موفقیت های اخیر سایپا را می توان اجرای درست 
و صحیح سیاست و برنامه های تولیدی در این مجموعه دانست. آنجا که سایپا 

در سال رونق تولید و با تلاش تیم مدیریتی جدید خود برنامه ای کوتاه مدت 
و پرشتاب را برای تولید در نظر گرفت. مهمترین ویژگی این برنامه ها بهبود 
ســطح همکاری با قطعه سازان و تأمین کنندگان از طریق پرداخت سریع تر 
مطالبات، کاهش هزینه های جاری و هدایت نقدینگی و سرمایه در گردش 
به خطوط تولید بود. این سیاســت موجب رشد بهره وری در این خودروساز 
شــد و زمینه افزایش تولید روزانه از 700 دستگاه به بیش از 2 هزار دستگاه 
 را فراهم کرد. با اجرای موفق این سیاســت روند تولید در ســایپا از ابتدای 
بهمن  ماه سیر صعودی به  خود گرفت و پس از ماه ها رکود و بلاتکلیفی از این 

خودروسازی رخت بربست.

تأیید و حمایت خانه   ملت
موفقیت های ســایپا که در روزهای ســخت صنعتی و اقتصادی به  دســت 
آمد؛ از چشــم دســتگاه های اجرایی و نظارتی نیز دور نماند و با حمایت و 
تائید آنها نیز مواجه شــد. در همین راستا سیدحسن علوی نماینده مجلس 
شورای  اســلامی گفت: مدیریت ســایپا با اجرای یک برنامه اصولی و قابل 
 تحســین زمینه اســتفاده حداکثری از ظرفیت ها و رشد بهره وری را فراهم 
کرد و توانست در زمینه افزایش تولید موفق عمل کند. علوی اظهارکرد: اگر 
سایپا توانسته براســاس آمارهای موجود رکورد تولید را بشکند؛ می تواند با 
برنامه ریزی درازمدت کاری کند که تولید خود را به اندازه سابق آن و در واقع 
به اندازه میزان مورد نیاز جامعه در سال ارتقاء دهد.علوی ادامه داد: بر اساس 
آمارهــای موجود در برخی از روزها تولید این خودروســاز از 2 هزار و 200 
دستگاه نیز فراتر رفت که این امر نشان می دهد تا چه میزان توان و انرژی در 

سایپا صرف بهبود شرایط تولید خودرو شده است.
تولید بدون توقف

دومین عاملی که می توان آن  را زمینه ســاز دســتیابی به موفقیت در سایپا 
دانست؛ اجرای برنامه تولید بدون توقف است. در این برنامه سایپا با استفاده 
حداکثری از زمان تولید حرکت مستمر خطوط را در دستور کار خود قرارداد 
و با وجود بروز مشکلاتی در زمینه تأمین برخی از قطعات خاص و پیشرفته 
از بازارهای خارجی هرگز معطل رســیدن این قطعات نماند و تولید بی وقفه 
را پیگیــری کرد. با اجرای این روش قطعه ســازان و تأمین کنندگان داخلی 
نیز ترغیب به افزایش تحرک تولیدی خود شــده و تأمین خطوط تولید این 
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سایپا چگونه خودروساز اول کشور شد؟
کارنامهمطلوبدرتولیدوتحویلخودرو

سایپا چگونه خودروساز اول کشور شد؟
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خودروســاز را با جدیت پیگیری کردند. بر اساس گزارش های موجود برخی 
محدودیت های ناشــی از تحریم ها موجب شــد تا تأمین تعدادی از قطعات 
پیشــرفته مورد نیاز تولید با وقفه و تأخیر همراه شود. در این بین اما سایپا 
مأموریت تولیدی خود را متوقف نکرد و با هدف حفظ جریان تولید و تأمین 
قطعات، استفاده کامل از زمان و تلاش برای رشد بهره وری به فعالیت تولیدی 

خود ادامه داد.
اجرای این سیاست سبب شــد خطوط تولید در سایپا با کمترین میزان 
توقف از نظر زمانی مواجه شود و اهداف برنامه کلان تولید در این شرکت 
تا حدود زیادی تحقق یابد. ســایپا به موازات اجرای این سیاست راهبرد 
داخلی ســازی قطعات پیشــرفته خودرویی را نیز در دستور کار خود قرار 
داد و کوشــید با ایجاد فضا و فرصت لازم برای شــرکت های دانش بنیان، 
استارت آپ ها، صنعتگران و تولیدکنندگان ایرانی زمینه ای را فراهم سازد تا 
این مجموعه ها بتوانند نیازهای موجود در زمینه ساخت قطعات پیشرفته 
وارداتی را شناسایی کرده و در راستای رفع آن برنامه ریزی کنند. سیاست 

مذکور در حال  حاضر نیز توسط این خودروساز در حال پیگیری است.

عرضه مستمر خودرو به بازار
سومین عامل موفقیت سایپا را باید در اجرای مستمر سیاست عرضه خودرو 
به بازار جســت وجو کــرد. در طرح های فروش محصولات ســایپا علاوه بر 
پاســخگویی به تعهدات قبلی خود؛ شیوه های مختلف فروش را نیز در یک 
بازه  زمانی سه  ماهه به اجرا درآورد که این امر نقدینگی مورد نیاز خطوط این 
خودروساز را تأمین کرده و موجب شد سایپا مشکل کمبود منابع مالی تولید 
را تا حدود زیادی حل وفصل کند. در اجرای این سیاست سایپا هرگز از عرضه 
خودرو به بازار غافل نشــد و بنابر اعلام این خودروساز حتی تا ساعات پایانی 
آخرین روزهای اســفند ماه این دستورالعمل را با جدیت پیگیری کرد. این 
موضوع حتی در زمینه خودروهای دارای کســری قطعات نیز صدق می کرد 
و سایپا بلافاصله پس از تأمین قطعات پیشرفته این دسته از محصولات آنها 

را به بازار عرضه کرد.
در ســالجاری نیز سیاست عرضه مســتمر و تحویل خودروهای مشتریان 
به  صورت جدی ادامه یافت و این گروه توانســت بیش از 60 هزار دســتگاه 
از محصولات خود را تا پایان ســه  ماهه نخســت امسال به بازار عرضه کند. 
آمارهای موجود نشــان می دهد در همین روزهای نخســت تیر ماه عرضه 
روزانه محصول توســط ســایپا از مرز 1500 دستگاه گذشت که با توجه به 
اجرای موفق سیاست تولید و تکمیل خودروهای دارای کسری قطعه؛ به  نظر 
می رسد در هفته های آتی میزان عرضه روزانه محصول در سایپا افزایش یابد.

حمایت و تلاش وزارت صمت برای رونق تولید
عامل دیگر موفقیت تولیدی ســایپا را بی تردید باید در سیاستگذاری کلان 
کشــور در زمینه رونق تولید داخل و حمایت دولت و وزارت صنعت، معدن 
 و تجارت از این راهبرد ملی و همچنین اهتمام جدی تیم مدیران ارشد این 
خودروساز نسبت به اجرای آن جست وجو کرد. ارائه تسهیلات مالی توسط 
دولت به صنایع خودروســازی و قطعه ســازی از یک سو و پیگیری سیاست 
رونق بخشــی به خطوط تولید این صنایع توسط سایپا از سوی دیگر موجب 
شــد راهبرد ملی رونق تولید در صنعت خودرو به  شــکل کلان و به  ویژه در 

سایپا مورد توجه جدی قرار گیرد.
بی تردید در شــرایط بسیار دشــوار اقتصادی و وجود موانع فراوان در مقابل 
جریان تولید نظیر محدودیت های ناشی از تحریم های ظالمانه، کاهش ارزش 
پول ملی، رشد شــدید نرخ ارز، کمبود نقدینگی مورد نیاز تولید و بسیاری 
فاکتورهای دیگر؛ برنامه منســجم و همه    جانبه ســایپا برای رونق بخشی به 
تولید به  عنوان یک سیاســت صحیح و اصولی به اجرا درآمد و توانســت از 
این خودروســاز در برابر آســیب  ها و مخاطرات ناشی از مشکلات یاد شده؛ 

محافظت کند.

بومی سازی قطعات؛ هدف راهبردی سایپا
توصیه و تأکید رهبر معظم  انقلاب در خصوص ضرورت اســتفاده حداکثری 
از امکانات و توانمندی های داخلی در امر رونق تولید و تلاش مجدانه وزارت 
صنعــت، معدن  و تجارت در زمینه تحقق این هدف راهبردی موجب شــد 
ســایپا با شناســایی یکی از نقاط قابل بهبود در صنعت خودرو کشور یعنی 
ضرورت کاهش وابستگی به منابع خارجی؛ پویش ملی بومی سازی قطعات 
خودرو را با سرمایه گذاری و اعلام فراخوان گسترده در سطح کشور آغاز کند 
که هدف آن شناسایی صنعتگران، تولید کنندگان، شرکت های دانش بنیان 
و استارت آپ های داخلی برای طراحی و ساخت قطعات پیشرفته مورد نیاز 
در محصولات اســت. ســایپا تلاش می کند با اجرای این طرح شرکت هایی 
را که در فرآیند ســاخت قطعات خودرویی پیشــرفته از توانمندی و امکان 
لازم برخوردار هســتند را شناســایی کرده و مورد حمایــت قرار دهد.این 
خودروساز در مسیر تحقق این هدف گام های بزرگی نظیر برپایی نمایشگاه 
دائمی قطعات پیشرفته مورد نیاز، برگزاری همایش قطعه سازان، حضور در 
نمایشگاه بین المللی نوآوری و فناوری اینوتکس 2019 و اعلام نیازهای خود 
در زمینه طراحی و ساخت سامانه های پیشرفته خودرویی در کنار برگزاری 
نخستین سمپوزیوم ساخت بدنه خودرو با همکاری دانشگاه صنعتی شریف 
برداشــته و تلاش می کند روند فعلی خود را در این بخش ادامه دهد.بدون 
 شــک با توجه به محدودیت های کنونی در مسیر تأمین مواداولیه و قطعات 
از بازارهای خارجی اســتفاده از ظرفیت ها و توانایی های موجود در کشــور 
می تواند زمینه رشــد و بالندگی شرکت های داخلی و رونق بخشی به جریان 

تولید ملی را به  همراه داشته باشد.

و آخر اینکه ...
ســایپا در زمینه های مختلفی نظیر تولید، فروش، ســهم بازار و حوزه های 
مختلف دیگر توانســت عنوان خودروســاز اول کشور را از آن خود کند؛ این 
در حالی است که سیاست این مجموعه همچنان توجه جدی به رونق تولید 
از طریق حمایت از داخلی ســازی انواع قطعات خودرو، رشد و توسعه سبد 
محصولات با اتخاذ سیاســت ارتقاء پلتفرم های کنونی و طراحی و ســاخت 
پلتفرم های جدید با استفاده از ظرفیت ها و توانمندی های داخلی و ساخت 
و عرضه خودروهای به  روز و برخوردار از امکانات و قابلیت های جدید اســت.
سایپا در سال جدید تلاش خواهد کرد تا جایگاه مهمی را که امروز در صنعت 
خودروسازی کشور در قالب یک خودروساز بزرگ و تأمین کننده مهمترین 
بخش هــای بازار به  دســت آورده را از طریق اجرای روش های نوین در همه 

زمینه ها حفظ کرده و حرکت خود را در مسیر رونق تولید ادامه دهد.
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مدیرعامل بانک توســعه صادرات ایران به 
مناسبت بیست وهفتمین سالگرد تاسیس 
این بانک سیاست های بانک را در سالجاری 
بــرای حمایت و مراقبت از مشــتریان در 

بخش های اعتباری و ارزی تشریح کرد.
دکتــر علی صالح آبــادی گفت: افزایــش نیاز به 
نقدینگی بنگاه های صادراتی ناشــی از جهش ارز 
طی سال گذشــته لزوم حمایت های اعتباری از 
صادرکنندگان را در شرایط فعلی روشن می کند؛ 
لذا تامین ســرمایه در گردش بنگاه  های تولیدی 
صادراتی از اولویت های اساســی بانک توســعه 
صادرات ایران اســت.وی تاکیدکرد: بازگشت ارز 
حاصل از صادرات غیرنفتی ضامن تامین نیاز ارزی 
کشور است و بانک   توسعه صادرات همه امکانات 
و سازوکارهای خود را برای برگشت ارز صادراتی 
و رفع تعهد صادرکنندگان به ســامانه نیما به کار 

بسته اســت. صالح آبادی با بیان اینکه امسال نیز 
سیاست »اعطای تسهیلات با حداقل نرخ سود« را 
برای صادرکنندگان دنبال می کنیم، افزود: بانک 
توسعه صادرات تسهیلات تلفیقی صندوق توسعه 
ملی و منابع بانک را با میانگین نرخ ســود 14.5 
درصد به صادرکنندگان ارائه می دهد؛ منابع بانک 
نیز با نرخ 18 درصد در اختیار مشتریان قرار دارد 
که صادرکننــدگان نمونه با برخورداری از یک تا 
 دو درصد ســود می توانند این تسهیلات را با نرخ

 17-16 درصد دریافت کنند.
وی گفت: خدمات بانک توسعه صادرات به مثابه 
»ابزاری مکمــل« می تواند در کنار تســهیلات 
راهگشــای صادرکنندگان در امر صادرات باشد؛ 
همچنان که اعتبار اســنادی داخلی نقش مکمل 
تســهیلات را برای تولیدکنندگان صادرات محور 
و صادرکنندگان ایفا می کند.رئیس  هیات مدیره 

بانک توســعه صــادرات ایــران تمرکززدایی در 
تصمیم گیری های اعتباری را از دیگر برنامه های 
بانک در سالجاری است؛ تصمیم داریم در راستای 
تسهیل فرآیند اعطای تسهیلات، اختیارات شعب 

بانک توسعه صادرات ایران را افزایش دهیم.
دکتر صالح آبــادی توجه بــه بنگاه های کوچک 
و متوســط را از برنامه های کلیدی بانک توسعه 
صادرات عنوان کرد و گفت: در ســال 97 بالغ بر 
7493 میلیارد ریال تســهیلات به شــرکت های 
کوچک و متوســط که در زنجیره تولید صادراتی 
قرار دارند؛ پرداخت شــده که در مقایسه با سال 
96 از رشــد مطلوبی برخوردار بوده اســت. وی 
افزود: شرکت های صادراتی 51403 میلیارد ریال 
تســهیلات از بانک دریافت کرده اند که نسبت به 
ســال 96 به میزان 13 درصد رشد داشته است. 
رئیس هیات مدیره بانک توســعه صادرات میزان 
تســهیلات ارزی اعطایــی را 343 میلیون دلار 
اعلام کرد و گفت: به دلیل نوسانات ارزی استقبال 
مشــتریان از تسهیلات ارزی به نسبت تسهیلات 
ریالی کمتر بوده اســت؛ بنابراین به دلیل فشــار 
ناشــی از جهش ارزی بر صادرکنندگان بنا داریم 

حجم تسهیلات ریالی خود را افزایش دهیم.
وی در خصوص بازار متشــکل ارزی تصریح  کرد: 
ارز بــا مکانیزم عرضــه و تقاضــا در یک فضای 
شــفاف معامله می شــود و در راه اندازی فاز اول 
بحث اســکناس مطرح است که با راه اندازی بازار 
متشــکل ارزی بانک توســعه صادرات و شرکت 
صرافی توسعه صادرات بازیگران اصلی و فعال این 
بازار خواهد بود. وی راه اندازی و فعال شــدن این 
بازار را باعث تعادل بخشی و آرامش  دهنده بازار ارز 
دانست. این بازار صرفا برای بازیگران بزرگ شامل 
بانک ها و صرافی ها است و مشتریان مثل گذشته 

از خدمات صرافی ها استفاده می کنند.
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مدیرعامل بانک ملی ایران
مدیرعامل بانک ملی ایران بر لزوم توجه ویژه کارکنان بانک به موضوع ســودآوری واحدها تاکید کرد. به 
گزارش روابط عمومی بانک ملی ایران؛ دکتر محمدرضا حسین  زاده در جمع کارکنان اداره امور شعب استان 
خراسان رضوی بانک با بیان اینکه کاهش هزینه های غیرضروری بانک الزامی است، افزود: طبیعی است با 
این روند علاوه بر افزایش بهره وری بانک؛ قدرت تســهیلات دهی و خدمت رسانی به مشتریان نیز افزایش 
می یابد.وی با تاکید بر اینکه خدمت  رسانی شایسته به مشتریان از اولویت های اساسی بانک است، ادامه داد: 
گسترش خدمات بانک به ویژه در حوزه بانکداری الکترونیک باعث جلب رضایت هر چه بیشتر مشتریان 
شده است. حسین  زاده سامانه هایی مانند بام، بله، اپلیکیشن 60 و بانک آفیسر را از پیشرفته  ترین خدمات 
در نظام بانکی دانست و افزود: این خدمات خوشبختانه با اقبال عمومی مواجه شده است.مدیرعامل بانک 
ملی ایران همچنین با ابراز خرســندی از عملکرد اداره امور شعب استان خراسان رضوی بانک تاکیدکرد: 

نحوه فعالیت این اداره امور شعب می تواند الگوی مناسبی برای سایر کارکنان در بانک ملی ایران باشد.

مدیرعامل بانک توسعه صادرات:

اختيارات شعب بانک توسعه صادرات ايران افزايش می  يابد
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پرستو  بهرامی  زنوز
 دانش آموخته کارشناسی ارشد گروه مدیریت فناوری اطلاعات

امروزه دولت ها در کشــورهای توســعه  یافته از 
وضعیت خدمت رســان و متصدی خارج  شــده 
و حکمران، پاســخگو، تعامل پذیر، در دسترس 
و شــفاف شــده اند. از  این  رو مفهوم جدیدی با 
عنوان دولت  باز شکل  گرفته  است که بر تعامل 
هر چه بیشــتر میان مردم و دولت تأکید دارد.
بنابرایــن ابزارهایــی در پیاده ســازی دولت باز 
موثر خواهند بود که امکان برقراری تعاملات را 
افزایش  داده و بهبود بخشند. ابزار پیشنهادی در 
این پژوهش؛ اینترنت اشیا است که امکان اتصال 
و ارتباط همه اشــیا و افراد به یکدیگر را در هر 

زمان و مکانی پدید می آورد.
هدف از این پژوهش؛ شناســایی و اولویت بندی 
عوامل موثر بر کاربرد اینترنت  اشــیا در دولت باز 
اســت. یافته های پژوهش حاکی از آن هســتند 
که 21 عامل بر کاربرد اینترنت اشــیا در دولت 
باز اثر داشــته که به پنج دسته فنی، اقتصادی، 
حقوقی- قانونــی، امنیتی و اجتماعی و فرهنگی 
تقسیم بندی می شــوند. مجموعه عوامل فنی و 
عامل های تأمین زیرساخت، تدوین استانداردها، 
متخصص  نیروی  تأمین  قوانین ومقررات،  تنظیم 
و حفظ امنیــت داده ها به  ترتیب از بیشــترین 
اولویت برخوردار هستند.در دنیای امروز دولت ها 
در تلاش هســتند با تکیه بر فناوری های جدید 
اطلاعاتی و ارتباطی؛ روش های حکمرانی خود را 
به گونه ای شکل دهند که رسالت پاسخگویی به 
شهروندان را در کمترین زمان ممکن با بهترین 
کیفیــت و کمتریــن هزینه به انجام برســانند. 
امروزه با درک مزایای دولت الکترونیک از سوی 
کشــورهای مختلف گام های مهمی در خصوص 
ایجــاد و توســعه دولــت الکترونیک برداشــته  
شــده که این امر منجر به توســعه نرم افزارها و 
ســخت افزارهای متنوعی در بخش های مختلف 
دولتی شده اســت.همچنین ویژگی ها و امکانات 
حاصل از دولت الکترونیک همواره در حال رشد 
بوده و به مــرور زمان نســخه های کامل تری از 
دولت الکترونیک را شکل داده  است. در حالی که 
دولت الکترونیک در طول روزهای آغازین خود به 
طور قابل توجهی کارایی و اثربخشی ارائه خدمات 
دولتی را بهبود بخشیده است؛ ظهور رسانه های 
اجتماعی و ابزارهــای تعاملی بر پایه اینترنت به 
شکل غیرمنتظره ای فرصت های جدیدی را برای 
تعامل و مشــارکت عموم در فعالیت های دولتی 
فراهم آورده است. این فرصت ها و چالش ها؛ ما را 

به ســمت به کارگیری دولت باز هدایت می کند.
واژه دولت دیجیتال بیان کننده استفاده از ICT و 
به ویــژه اینترنت به منظور تبدیل و تغییر روابط 
میان دولــت و جامعه به گونه ای مثبت اســت. 
دولت الکترونیــک می تواند به منظــور افزایش 
پاســخگویی و دسترســی  پذیری دولت ها به کار 
رود. وبســایت و ایمیل؛ راه  های نوین تســهیل 
شده ای برای تعاملات با دولت فراهم می آورند که 
نتیجه آن در دسترس بودن سرویس های دولتی 
در هر ســاعتی از شــبانه روز در هفت روز هفته 
اســت.با بهبود خدمات رســانی دولتی؛ دولت ها 
می توانند کارایی خود را بهبود ببخشــند؛ بدین 
معنا که در نظر مردم دولت بهای بیشتری برای 
افراد و مشــکلات آنها قائل شده و پاسخگویی و 
دسترســی پذیری آن بیشــتر خواهد بود.دولت 
دیجیتال برای شهروندان فرصت هایی برای ورود 
بــه تصمیم گیری های سیاســی فراهم می کند. 
به طور کلی هــدف از دولت الکترونیک؛  تبدیل 
رابطه دولت و جامعه به شــیوه ای است که مردم 
دولت را پاســخگو، در دسترس، شفاف، مسئول، 
مشارکتی، کارآمد و موثرتر از قبل ببینند.اگرچه 
طی سال های اخیر پژوهش های متعددی پیرامون 
اینترنت اشیا صورت گرفته است، اما کمبودهای 
پژوهشی متعددی در این حوزه احساس می شود. 
همچنین  از آنجایی که محبوبیت و به کارگیری 
دولت باز میان جوامع پیشرفته  همواره در حال 
توسعه اســت؛ تعیین راهکارها و تکنولوژی های 
مناســب برای دســتیابی به دولت باز مساله ای 
حیاتی محسوب می شــود. از سوی دیگر در نظر 
گرفتن اینترنت اشــیا به عنوان ابزار و تکنولوژی 
مناســب دســتیابی به دولت باز نیازمند تعیین 
عوامل موثر در به کارگیری آن و همچنین تبیین 
اولویت آن عوامل برای پیاده سازی و عملی کردن 
تمامی اهداف مذکور برای بخش عمومی بســیار 
کاربــردی خواهد بود.  دولت و مــردم بازیگران 
اصلی بــه کارگیری اینترنت اشــیا در دولت باز 
هستند و باید هر عاملی را که می تواند بر پذیرش 
کاربردهای اینترنت اشــیا و به کارگیری آن در 
دولت باز موثر باشــد؛ مورد بررســی قــرار داد.
دولت باز یکــی از جدیدترین صورت های دولت 
الکترونیک اســت که ضمن در بر گرفتن تمامی 
الکترونیک شامل دسترسی پذیری  اهداف دولت 
24 ساعته و تسهیل شرایط زندگی؛ بر دسترسی 
شــهروندان به انواع داده هــای دولتی نیز تاکید 

دارد. دسترسی به این داده ها به شهروندان امکان 
می دهد کــه نظارت و اختیارات بیشــتری روی 
اشیا  باشــند.اینترنت  داشته  دولتی  فعالیت های 
تکنولوژی نسبتا نوینی اســت که تعامل پذیری 
میان شئ با شئ، شــئ با انسان و انسان با شئ 
را ارتقاء بخشــیده و منجر به ظهور قابلیت های 
تازه ای می شود. شاید اساسی ترین هدف اینترنت 
اشــیا را بتوان اتصال دنیای فیزیکــی با دنیای 
دیجیتال دانســت. اینترنت اشیا کمک می کند 
تا شبکه ای یکپارچه متشکل از میلیاردها شئ با 
قابلیت اتصال بیســیم داشته  تا در صورت لزوم 
با یکدیگر تبادل اطلاعات داشــته باشند.استفاده 
از اینترنت اشیا برای بسیاری از نهادهای دولتی 
به طور گســترده موجب می شود تا در شهرها و 
کشــورها  نهادهای دولتی در سطح بین المللی 
میلیاردها دستگاه متصل به شبکه  جهانی داشته 
باشــند که این امر در کنار نگرانی های به وجود 
آمده در زمینه مســائلی نظیــر امنیت اطلاعات 
منجر به فراهم آوردن فرصت هایی برای مداخله 

طراحان، قانونگذاران و سیاستگذاران می شود.
نهادهای دولتی می توانند از کاربردهای مختلف 
اینترنت اشیا در زمینه های مختلف بهره ببرند، 
مثلا می توانند از اطلاعات صحیح تر و دقیق تری 
که دربــاره داده هــای ترافیکی، ســازمان های 
و... گردآوری  مختلف، شــهرها، ســاختمان ها 
شده اند؛ اســتفاده کنند. بر اســاس یافته های 
این پژوهش بــه سیاســتگذاران و دولتمردان 
پیشنهاد می شود تا نخســتین گام در راستای 
بهره منــدی از اینترنت اشــیا در دولــت باز را 
در راســتای فراهم آوردن عوامــل فنی به ویژه  
زیرســاخت مورد نیاز بردارند. همچنین با نظر 
بــه اهمیت عوامــل حقوقی و قانونــی  به آنها 
پیشنهاد می شــود تا قوانین و مقررات مربوطه 
را تنظیم و اســتانداردهای مورد نیاز را تدوین 
کنند. یکی دیگر از نکته های قابل اســتنباط بر 
اســاس یافته های پژوهش حاضر اهمیت بالای 
مبحث امنیت و مسائل امنیتی در به کارگیری 
و بهره مندی از اینترنت اشــیا در دولت باز است 
کــه باید در طراحــی و پیاده ســازی لایه های 
مختلف اینترنت اشــیا مورد توجــه قرار گیرد. 
فرهنگ سازی و صرف هزینه در راستای آموزش 
و پژوهش در حوزه اینترنت اشیا می تواند کمک 
شــایانی به بهره مندی از کاربردهای گســترده 

اینترنت اشیا و به ویژه در دولت باز کند.  

 شناسايی و اولويت بندی عوامل موثر بر کاربرد 
 اينترنت اشيا در دولت باز
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